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شماره 3219

ناگهان زن 
اسلحه خود    را 

به سمت من 
گرفت...

روايت معاون دادستان 
تهران از يک حادثه در 

عصر شنبه 
محمد شــهریاری، معاون دادســتان تهران و 
سرپرست دادسرای جنایی است. زاده اصفهان و 
علاقه مند به رمان های پلیسی که با رتبه ای بسیار 
خوب در رشته حقوق دانشگاه تهران قبول شد و 
حالا چند سالی است معاون دادستان تهران است. 
مردی فعال که جنجالی ترین پرونده های پایتخت 
از زیر دســت او می گذرند. از پرونده قتل همسر 
دوم محمدعلی نجفی،  تــا پرونده آرمان و غزاله 
و پرونده آزاده نامداری. یا اقدام شجاعانه اش در 
پرونده گروگانگیری در شیرینی فروشی خیابان 
آزادی که خود قاضی شهریاری وارد عمل شد و 
با گفت و گو، فرد مسلح را خلع سلاح می کند. او 
رابطه خوبی هم با اهالی رسانه دارد و این سال ها 
تلاش پیگیرش برای مصالحه اولیای دم و مجرمین 
زبانزد کارشناسان بوده اســت. مردمدار است 
و وظیفه شــناس و البته این مردمدار بودنش به 
یک تعارف مودبانه بی دلیل در اولین جلسه اکبر 
خرم دین ختم شــد که انتقادات و شوخی های 
فراوانی با او را به همراه داشت. محمد شهریاری 
دیروز در صفحه اینستاگرامش از حادثه ای گفته 
که دیروز با آن دست به گریبان بوده است. متن را 

به روایت خودش بخوانید:
»امروز با صحنه ای عجیب مواجه شدم که فکرش 
رو هم نمی کردم. همیشه خودم را برای مواجهه با 
هر تهدیدی آماده نگه می دارم. مخصوصاً تهاجم با 
سلاح یا هرگونه اقدام ایذایی  دیگه اما این جوریش 

رو دیگه فکر نکرده بودم بهش!!
ساعت ۱۸ در راه برگشت از اداره بودم توی لاین 
وسط. خودم رانندگی می کردم. توی هزار تا فکر 
و خیال بودم که در یک لحظه خودروی پژو ۴۰۵ 
نقره ای رو در کنار سمت راست خودم دیدم. دو تا 
زن جوان )راننده و سرنشین( جلو بودند و یه بچه 
هم عقب. در یک لحظه پنجره پژو پایین اومد و 
خانم راننده از پنجره سلاح رو به طرف من گرفت، 
مرگ جلوی چشم من اومد تا خواستم کاری بکنم 

ماشه رو چکاند.
ناخودآگاه ماشین رو به ســمت چپ گرفتم که 
نزدیک به تصادف و چپ کردنم هم بود. دلم هوری 
ریخت و وحشت زده شدم و گفتم: شلیک و تمام 
اما متوجه شدم شلیکی نبوده و دو تا خانم زدند 

زیر خنده.
اونجا بود که فهمیدم سلاح اسباب  بازیه و احتمالا 
متعلق به اون بچــه. فقط عکس پلاک رو گرفتم. 
الان دو ساعته دارم به موضوع فکر می کنم که چه 

برخوردی با این ها داشته باشم.
آخرش هم نتیجه گرفتم بی خیالشــون بشــم. 
احتمالًا برای دلخوشی اون بچه این کار رو کرده 
باشند یا خنده خودشون اما امیدوارم این شوخی 
رو با شــخص دیگه ای تکرار نکننــد که ممکنه 

دردِسر بزرگی درست کنند.«

 زهرا    را   پیدا  کنید 
200 محلي و نیروهای نجات 

براي پیدا كردن اين دختر 
بچه راهي جنگل هاي میامي 

در سمنان شده اند 
سارا غضنفري |ماجراي گم شدن زهرا بني اسدي، دختر 
هفت ســاله در جنگل هاي كالپوش ميامي سمنان بعد از 
گذشت 26 ساعت باز هم به نتيجه نرسيده است. زهرا ظهر 
جمعه 30 ارديبهشت ماه به همراه خانواده اش با پنج خانوار 
ديگر براي تفريح به جنگل هاي دشت شاد در اطراف ميامي 
از توابع سمنان مي روند اما حوالي ساعت 3:30 بعدازظهر و 
بعد از ناهار خانواده ها متوجه مي شوند از زهرا خبري نيست 
و شــروع به گشــتن دنبال او در جنگل ها مي كنند. بعد از 
دوساعت كه از گشتن نااميد مي شــوند با پليس و ماموران 
امداد و نجات تماس مي گيرند. جســت وجو به دنبال زهرا 
آغاز مي شود و به قدري همه نگران اين دختربچه بودند كه 
200 نفر از افراد محلي از نقاط مختلف و اطراف به اين محل 
گسيل شدند تا در پيدا شــدن زهرا كمك كنند. همچنين 
با اعزام ۱2 تيم جســت وجوی تخصصی شــامل ۸ تيم از 
استان سمنان و ۴ تيم از استان گلستان و حضور 200 نفر 
از نيروهای محلی از روستاهای مناطق اطراف به ويژه دشت 
شاد ، نام نيک و کرنگ عمليات پيدا كردن اين کودک را تا 
ساعت 2۱ شب جمعه ادامه مي دهند اما به علت پديده مه 
آلودگی و بارندگی شديد در ساعت 3 بامداد 3۱ ارديبهشت 
ماه عمليات جست وجو متوقف مي شــود. اگرچه با آفتابي 
شدن هوا و كم شدن بارش باز هم تلاش ها براي يافتن زهرا 
ادامه مي يابد. حتي وقتي با يكي از مسئولان امداد و نجات 

سمنان تماس مي گيريم همچنان در جنگل در حال جست 
وجو بودند اگر چه به قول خودشــان اين جنگل )كالپوش( 
بسيار وســيع اســت و پيدا كردن اين كودك كار آساني 

نخواهد بود.
عباس طاهران پــور، فرماندار ميامي دربــاره نحوه عليات 
جســت وجوي اين كــودك بــه هفت صبــح مي گويد:» 
امدادگران تا شعاع ۵ کيلومتری اطراف محل مفقود شدن 
دختر ۷ ساله در جنگل دشــت شاد کالپوش را جست وجو 
کرده اند.« به گفته او سابقه گم شدن در اين جنگل ها وجود 
داشته است حتي كودكان هم گمشــده بودند كه با تلاش 
نيروهاي امداد به سرعت پيدا شدند. فرماندار ميامي درباره 
احتمال آدم ربايي يا جنايت در ايــن ماجرا نيز مي گويد:» 
در اين  بخش تــا به حال چنين اتفاقي رخ نداده اســت. از 
ســوي ديگر، پدر اين كودك كارگري زحمت كش بوده و 
احتمال اين كه كســي با آنها خصومت شــخصي داشته و 
كودك را گروگان گرفته يا ربوده اصلا وجود ندارد. به گفته 
طاهران پور، روز جمعه حدود ۵هزار گردشگر در آن جنگل 
براي تفريح حضور داشتند و حالا اين كودك براي بازي به 
كدام سمت رفته و در جنگل گمشــده مشخص نيست. به 
گفته او حال مادر كودك به طوري بد بوده كه در بيمارستان 
بستري شده و ظهر شــنبه مرخص مي شود. اين خانواده از 
اهالي روستاي کلاته اســد ميامی هستند و براي تفريح نيز 

به نزديكي جنگل هاي اطراف روســتاي محل زندگي شان 
رفته بودند.

 استفاده از سگ هاي زنده ياب
ماجراي گم شدن زهرا هفت ساله از لحاظ داستان شبيه گم 
شدن سها رضانژاد دختر طبيعت گرد است كه در جنگل هاي 
كردكوي گم شد و بعدها جسدش پيدا شد. بايد اميد داشت 
انتهاي داستان زهرا شبيه سها نشــود و در همين روزها او 
در جنگل پيدا شود. به قدري ماجرا جدي است كه رئيس 
هلال احمر دســتور ويژه براي پيدا كردن او داده  و حتي از 
سگ هاي زنده ياب نيز اســتفاده شده است. در حال حاضر 
همه نيروهاي امدادي در منطقه هستند تا اثري از اين دختر 

بچه پيدا كنند. 
جنگل هاي کالپوش در استان ســمنان و در آبريز شمالي 
کشــور واقع اند. اين منطقه جزو شهرســتان شاهرود و در 
منطقه کالپوش قرار دارد كه هميشــه مملو از گردشگران 
اســت و حالا اين كودك چگونه ميان ايــن همه جمعيت 
گمشده فعلا مشــخص نيســت. اگرچه مي گويند سال ها 
پيش كودك ديگري نيز در اين جنگل گمشــده بوده كه 
بعدها مشخص مي شود از ترس در جنگل سكته كرده است 
اما نيروهاي امدادي اميدوارند اگر هــوا ياري كند، بتوانند 

سرنخي از اين كودك پيدا كنند.

تازه وارد لوکس ساز ژاپنی
درباره محصول جديد لکسوس صفحه 05

هرات و سلیمانیه به دنبال تهران 
گران شدن اقلام خوراکی   در ايران چقدر برکشورهای همسايه تاثیر گذاشته؟  صفحه03

پسرهای طلایی و مامان های عزیز
 امباپه زير حرفش زد و در دستگاه ناصرخلیفه و شرکا باقی ماند

مواضع مبهم شهرداری 
در مقابل بازیافتی ها

سه پاره يادداشت درباره حادثه ايلام ، وانت ها 
و جشنواره کن   صفحه 04 را بخوانید

یک مارگیر  و چهار توله پلنگ !
گشت و گذاری در خبر ها و گزارش های 

برگزيده  همین روزها  در 44 سال پیش  صفحه 04

تحولات دراماتیک برای 
ایرانیان استرالیا

هفت نکته مهم درباره   میزان اهمیت  نتايج  
انتخابات استرالیا   برای ايرانیان    صفحه 03را بخوانید

متهم گریخت دیگر بر نمی گردد و خبرهایی درباره 
سنگ پا، گوشت و شیر خشک  سایت نگار  صفحه04

برای گاوها  پاپوش دوخته اند
گزارشی از تحولات بازارگوشت قرمز   صفحه 06

يک زمانی در اين روزنامه آخر هفته ها صفحه ای داشتم که در آن 
با دکتر اميد روحانی و آرش خوشــخو دربــاره  اتفاقات فرهنگی و 
هنری هفته حرف می زديم. کنسرت هايی که رفته بوديم، فيلم ها و 
سريال هايی که ديده بوديم و البته دکتر روحانی از تئاترها و گالری ها 
می گفت که کمتر پيش می آمد خودم سر بزنم. دلم برای آن صفحه 
و آن گپ ها تنگ شده. به خصوص که آخر هفته  گذشته را کاملا با 

فرهنگ و هنر سپری کردم ....
۱( اگر اهل تئاتر هســتيد و به خصوص متن خوب برايتان اهميت 
دارد نمايش »درهم تنيدگی« را در پرديس تئاتر شهرزاد از دست 
ندهيد. يک کار جمع و جور عالی به نويسندگی و کارگردانی احسان 
گودرزی و بازی خودش و خاطره حکيمی. احسان گودرزی و خاطره 
حکيمی هم زوج هنری هســتند و هم زن و شوهر و اولين آشنايی 
من با آن ها به قطعه  موسيقی برمی گردد که گروه دو نفره شان تحت 
عنوان »دوباره« منتشــر کرد .. تئاتــر »درهم تنيدگی« برای من 
خاطره  قطعه محبوبم از آن ها را زنده کرد: »سفرناک«. گودرزی و 
حکيمی تجربه های شخصی شــان را تبديل به اثر هنری می کنند 
و جوری بســطش بدهند که تبديل به تجربه  شخصی مخاطب هم 

بشود. 
اســم نمايــش خــودش نشــان دهنده  خيلــی چيزهاســت. 
»درهم تنيدگی« در کوانتوم مربوط به دو ذره اســت که هرگز در 
يک زمان وجود نداشــته اند اما امکان برقراری ارتباط با يکديگر را 
دارند...همين موضوع پيچيده  فيزيکی را بياوريد در رابطه  عاشقانه 
و عاطفی و تجسم گذشته در زمان حال و تلاش برای تغيير گذشته 
از طريق داســتان  پردازی در ذهن تان در زمــان حال و نتيجه اش 
می شــود نمايش »درهم تنيدگی«. ديالوگــی طولانی ميان زن و 
شوهری که گفت وگوی ذهنی شــان را با تماشاگر و با خودشان در 
ميان می گذارند در ميزانسنی ســاده و خالی و تاريک. مثل فضای 
ذهنی همه  ما. اين فضا فقط با يک مستطيل کوچک شکسته شده 
که ترس های زوج جوان مربوط به خاطرات و گذشته شــان از آن 
سربرمی آورد. چيزی که تماشای نمايش »درهم تنيدگی« را تبديل 
به تجربه ای بــه يادماندنی می کند يکی قدرت متن آن اســت که 
نشان می دهد آدم ها در يک رابطه چطور  وقتی در يک فضا و مکان 
نيستند، حتی در فضای ذهنی شان از هم تاثير می گيرند. چطور به 
ترس های همديگر پاسخ می دهند و چطور خودشان در دل ديگری 
ترس می اندازند. ترس از فقدان، نبودن، ناديده گرفته شدن، مردن. 
نکته  ديگر نمايش بازی احسان گودرزی و خاطره حکيمی است که 

کاريزماتيک اند و گرم...
2( در گالری هدايت نمايشگاه نقاشــی و کولاژی از سپيده سحر 
يونسی برگزار شــده تحت عنوان »گاو«. تابلوهايی در ابعاد بزرگ 
از گاوهايی که گاهی فقط ســر و شاخ هايشــان و گاهی بخشی از 
عضلات بدنشان هم تصوير شده اند. در کنارش کارهای مفهومی تری 
هستند که فقط شــماره  داغ اين گاوها را دارند همراه با رنگ های 
ســبز و قرمز و بنفش در تابلوهای مختلف... چند کار کولاژ هم بود 
از تکنيک سياه قلم به همراه تکه ای از پوســت گاو يا پوست گاو و 
آينه. نکته  جالب نمايشــگاه برايم اين بود که اولا هنرمند دســت 
مخاطب را برای تاويل های مختلف از آثارش باز می گذاشت و بعد از 
سوژه  حيوانی اش چنان حســی به تماشاگر انتقال می داد که حزن 
چشم های اين حيوانات در مسير مرگ را حس می کردی. ترکيب 
دست قوی و تکنيکی با حس قدرتمند می توانست باعث شود بعد از 
عمری گياهخوار بشوم. دو تا از کارها به خصوص خيلی محبوبم شد. 
يکی نمايی از سر چند گاو که يکی از آن ها ماغ می کشيد و ديگری 
ترکيبی از آينه و پوست گاو و طراحی. بخشی از صورت خودت را در 
کلاژی از بخشی از بدن گاو می ديدی و اين طوری انگار استحاله و 
اليناسيونی صورت می گرفت. ياد فيلم »گاو« مهرجويی افتادم وقتی 

مش حسن با گاوش يکی شد. 

از   سوءتفاهم های »درهم تنیدگی« تا 
گاوهايی که سلاخی می شوند

ستونیکشنبه
صوفیا نصرالهی

گفت و گو با 
خانم دکتری 

که هفته 
پیش قله 

اورست را 
فتح کرد  

صفحه 03

 قيمت 4000تومان

بکن بائر و کرویف و مارادونا و زیدان را فراموش کنید. دوره پسرهای طلایی رسیده. بی پرنسیپ و غرق در پول و طلا و حریص برای 
پول بیشتر. حالا باید از پدر مسی حرص بخوریم و پدر نیمار که برای ارقام و دریافتی های بیشتر چک و چانه می زنند. یا از مادر فیل 
فودن حرص بخوریم که پسر 2۱ ساله اش را همچون کودکی بی دست و پا همه جا همراهی می کند و حالا از همه بدتر مادر امباپه که 
همچون یک بازار گرم کن حرفه ای براي پسر دردانه اش )و البته منافع اقتصادی خودش( مدام بین مادرید و پاریس در حرکت بود و 
دست آخر زیر همه قول و قرارها با رئال مادرید به عنوان یک بنگاه شفاف اقتصادی زد و کاری کرد که پسرش )که مطمئنا مهم ترین 
استعداد فوتبال در یک دهه آینده خواهد بود( با قراردادی عظیم و غیرشفاف در بنگاه پولشویی ناصرخلیفه و شرکا به کار گرفته 
شود. فوتبال رفت در محاق و پدران و مادران این پسرکان با استعداد،  آن را به یک ماشین تولید پول برای کل خانواده بدل کرده اند. 

عکس کرویف و بکن بائر را گذاشتم تا یادمان باشد فوتبال یک موقعی جور دیگری بود. صفحه 12 را بخوانید

من، افسانه  
13 دقیقه 

روی بام دنیا 
ایستاده ام



باشگاه خبر
 روزنامه صبح ایران  سال دوازدهم  شماره 3219  یکشنبه  1 خرداد  1401

  یک روز با سیاستمداران 

قطر گره برجام را باز خواهد کرد؟ 
1  شــامگاه جمعــه در کنفرانــس خبری امیــر قطر و 
صدراعظم آلمان در برلین، سران دو کشور نسبت به رسیدن 
ایران و آمریکا به یک توافق ابراز امیدواری کردند/ شیخ تمیم 
بن حمد آل  ثانی، امیر قطر با ابراز خوشبینی از اینکه ایران 
و آمریکا بتوانند به یک توافق دست یابند گفت که کشورش 
آماده کمک به حل این مســئله اســت. اولاف شــولتس، 
صدراعظم آلمان نیز گفت که امیدوار اســت در نهایت همه 
طرف ها به توافق برسند. او از ایران و طرف های مذاکرات وین 

خواست که نگذارند فرصت ایجاد شده از دست برود.
امیر قطر پیش از سفر به اروپا به تهران سفر کرده بود. او پس 
از آلمان قصد دارد به کشــورهای بریتانیا و فرانسه هم سفر 
کند و در نهایت در اجلاس ســالانه مجمع جهانی اقتصاد 
در داووس ســوئیس شــرکت کند. اجلاس مجمع جهانی 
اقتصــاد در داووس از 22 تا 2۶ مه )اول تــا پنجم خرداد( 

برگزار می شود.
یک هفته پیش، شــیخ تمیم به تهران سفر کرد و با آیت الله 
خامنه ای، و رئیس جمهــور دیدار کرد. رســانه های ایران 
گزارش دادند که این سفر در پاسخ به دعوت ابراهیم رئیسی 
از امیر قطر انجام شد. ابراهیم رئیسی سه ماه پیش، به دوحه 
سفر کرده بود. خبرگزاری رویترز هدف این سفر را کمک به 
یافتن راه حلی میان ایران و آمریکا در گفت وگوهای احیای 

برجام خواند.
سفر یک روزه امیر قطر به تهران همزمان با آخرین روز سفر 
انریکه مورا، معاون مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا و 

مذاکره کننده ارشد اتمی اتحادیه اروپا در ایران بود.
جوزپ بورل، مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا پس از 
بازگشت آقای مورا، گفته بود که سفر معاونش به تهران به 
اندازه کافی مثبت بوده که مذاکرات هسته ای از سر گرفته 
شود. ســخنگوی وزارت خارجه، هم حدود یک هفته پیش 
به خبرنگاران گفت که در جریان سفر انریکه مورا در مورد 
برخی راه حل هایی که پیشنهاد شــد، اگر طرف آمریکایی 
پاســخ دهد، ما می توانیم در موقعیتی قرار بگیریم که همه 

طرف ها برای انجام توافق به وین برگردند. )بی.بی.سی.(

2  محمد بن عبدالرحمن آل ثانی معاون نخست وزیر و 
وزیر خارجه قطر در گفت وگو با روزنامه آلمانی هندلزبلات 
گفت: رهبری ایران به ما اطلاع داد که آماده دستیابی به را ه 
حلی میانه برای حل پرونده هسته ای است . وزیر خارجه قطر 
اضافه کرد که حل موضوع هسته ای ایران به ثبات در خلیج 

فارس کمک خواهد کرد. )ایرنا(

3  جوزپ بورل مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا در 
توئیتی با اشاره به گفت وگو با امیر عبداللهیان نوشت: جهت 
طرح مسائل دو جانبه فوری و همچنین گام های بعدی جهت 
احیای برجام با امیرعبداللهیان صحبت کردم. مهم است که 
کار را ادامه دهیم. هر چه بیشتر منتظر بمانیم، نتیجه پیدا 

کردن مذاکرات سخت تر می شود. )انتخاب( 

1  خبرگزاری فارس در گزارشی نوشت: ابتکار 
سپاه در ساخت شناورهای نیمه سنگین و سنگین 
در گام اول به ســاخت شناور شــهید ناظری و به 
آب اندازی آن در سال 1395 انجامید. اما ناو شهید 
رودکی نیروی دریایی ســپاه با طــول 150 متر و 
پهنای بیش از 22 متر که در آبان 1399 رونمایی 
شد؛ به مثابه شهر دریایی متحرک جدیدی برای 
ایران بود که با توجه به مأموریت های جدید سپاه 
برای حضور در آب های آزاد و اقیانوس ها، آماده شد. 
به تازگی انتشار تصویری از ناو شهید مهدوی در یک 
داک بهسازی و نوسازی شناوری در جنوب ایران 
)بندرعباس( نشــان می دهد که این ناو پشتیبانی 
نیز که حاصل یک تغییر کاربری حرفه ای کشتی 
فله بر و تبدیل آن به یک شناور لجستیکی نظامی 
است، مراحل پیشرفت پروژه را به خوبی طی کرده 
و پاره ای از تجهیزات مخابراتی و راداری یکپارچه 
نیز بر روی آن نصب شده است و امکانات جدیدی از 
تأسیسات عرشه نیز در بر روی آن در حال بارگذاری 

است.
با به ثمر رسیدن ناو شــهید مهدوی، عملا نیروی 
دریایی ســپاه گســتره تــازه ای از تــوان ایفای 

مأموریت های دور دست را نیز به دست خواهد آورد 
تا بتواند با اطمینان خاطر و قــدرت متراکم تری 
مأموریت های خود را به آب های آزاد و اقیانوس ها 

گسترش دهد. 
به گفته ســردار علیرضا تنگسیری فرمانده نیروی 
دریایی سپاه شناورهای دیگری نیز در کلاس های 
متعدد دیگر نیز در ســپاه با بهره گیــری از دانش 
بومی در حال ساخت اســت که نمونه شناورهای 
رده شهید سلیمانی از جمله آن هستند. همچنین 
شناور شــهید ابومهدی المهندس با قابلیت های 
آفندی و پدافندی و بدنه ای W شکل با طول 47 

متر از جمله آنها ست.
فرمانده نیروی دریایی ســپاه به تازگی همچنین 
خبر داده که سه شــناور جدید نیز امسال به این 
نیرو ملحق خواهند شد که ناو های شهید ناظری 
به طول 55 متر و حاج قاسم سلیمانی به طول ۶5 
متر توسط وزارت دفاع و سپاه و یک شناور دیگر هم 
توسط شرکتی دانش بنیان در حال ساخت است که 
دارای موشک هایی با برد 300 کیلومتر و سطح به 
هوا با قابلیت حمل بالگرد و دارای سرعتی معادل 

35 نات هستند.

2   یــک وبــگاه آمریکایی به نــام )1945( در 
گزارشــی به توانمندی ایــران در زمینه فناوری 
زیردریایی اشاره کرد و نوشت که زیردریایی های 
کلاس کیلو ساخت روســیه ایران به عنوان اولین 
خط دفاعی جمهوری اســلامی در امتداد ساحل 

ایران محسوب می شود.
طبق این گزارش که خبرگزاری فارس آن را منتشر 
کرده، ایــن زیردریایی هــای کلاس کیلو دیزلی-

برقی ســه هزار تُنی، بزرگ ترین و حرفه ای ترین 
زیردریایی های نیروی دریایی ایران اســت که در 
حال حاضر در بندر عباس در تنگه هرمز مستقر شده 
است و دســت کم دو زیردریایی کیلو در هر لحظه 

آماده بهره برداری است.
بر اســاس این گزارش، ناوگان زیردریایی ایران از 
2۶ شناور مختلف تشکیل شده است، اما این سه 
زیردریایی کلاس کیلو به عنوان مدافعان زیردریایی 

مورد علاقه نیروی دریایی ایران برجسته است.

وبگاه آمریکایــی »1945« در گــزارش خود در 
خصــوص زیردریایی های کلاس کیلو نوشــت، 
زیردریایی های کلاس کیلــو اوایل دهه 19۸0 در 
جماهیر شوروی به خدمت درآمد و در اصل برای 
جنگ ضدســطح )aSuW( در آب های ساحلی 
طراحی شــده بود و این زیردریایی قابلیت کشف 
زیردریایی دشمن در »برد سه تا چهار برابر بیشتر 
از چیزی را دارد که خودش قابل شناسایی است«. 
این کشتی آرام به کشورهای مختلف از جمله چین 
و هند صادر شده است. بر اساس این گزارش، ایران 
در دهه 1990، تنها چند سال پس از تأسیس نیروی 
 )IRGCN( دریایی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی
در طول جنگ ایران و عراق، سه زیردریایی کلاس 
کیلو را به دست آورد. طول این زیردریایی ها 74 متر 
است و می تواند در مجموع 1۸ اژدر را حمل کند و 

می تواند چندین روز در یک زمان زیر آب بماند.
بر اساس این گزارش، این زیردریایی ها از ترکیبی 

از دیزل و نیروی الکتریکی برای رانش اســتفاده 
می کنند که باعث کاهش بار ناشــی از بارگذاری 
مجدد سکوها برای شــارژ و افزایش طول عمر زیر 
آب می شــود. علاوه بر این، ایــن زیردریایی های 
کلاس کیلو به عمق حداقل 1۶4 فوت نیاز دارند. 
این محدودیت مانع از عملیاتی شدن زیردریایی ها 

در نزدیک به دو سوم خلیج فارس می شود.
طبق این گزارش،  صفحات پژواک زیردریایی های 
کیلو یا صفحــات مصنوعــی بزرگ کــه حاوی 
حفره های کوچک اســت موجب شــده است که 
ردیابی زیردریایی های کلاس کیلو بســیار دشوار 
شــود. زیردریایی های کلاس کیلو طوری طراحی 
شده اند که آرام و بی صدا باشد و این زیردریایی ها 
که نیروی دریایی آمریکا آن را »سیاه چاله« می نامد، 
طوری طراحی شده است که شکل و عدم لرزش آن 
به واسطه نوع طراحی، تعیین محل و شناسایی آن 

را دشوار می کند.

از شهر دریایی تا سیاه چاله روسی
دو روایت از قدرت دریایی ایران در خلیج فارس؛ روایت 

خبرگزاری فارس از ناوهای جدید الحاقی به نیروی دریایی و 
روایت یک سایت آمریکایی از زیردریایی های روسی ایران 

دستگیری هشت ملوان ایرانی توسط گارد ساحلی کویت 
 روزنامه القبس کویت به نقل از منابع امنیتی اعلام کرد که گارد 

ساحلی این کشور هشت ملوان ایرانی را در یک کشتی در 
آب های منطقه ای کویت دستگیر کرده که این کشتی حامل 

تقریبا ۲۴۰ تن گازوئیل قاچاقی بوده است. این منابع مدعی شدند 
که ملوانان ایرانی اعتراف کرده اند که سوخت قاچاق را از کویت 

خریداری کرده اند تا آن را در یکی از کشورهای عربی حاشیه 
خلیج فارس بفروشند. بر اساس این گزارش، با توجه به ثبت 

اعترافات بازداشت شدگان، قرار است آن ها به دادستانی کل این 
کشور تحویل داده شوند. )ایسنا(

عراق: تا چند روز دیگر بدهی های گازی ایران را پرداخت 
می کنیم

»عادل کریم« وزیر برق عراق، روز شنبه، در کنفرانسی مطبوعاتی 
در کربلای معلی زمان پرداخت بدهی های ایران را اعلام کرد. بنابر 

گزارش خبرگزاری رسمی عراق )واع(،  وزیر برق عراق گفت: »با 
دولت بر سر پرداخت بدهی های طرف ایرانی توافق کردیم. من 

به ایران سفر کردم و با وزیر نفت ایران توافق کردیم که بدهی ها 
پیش از پایان این ماه )ماه جاری میلادی( پرداخت شود. تابستان 

امسال به علت اقدامات اتخاذشده و تعمیراتی که با مدیران کل 
شرکت ها انجام دادیم، بهتر از تابستان گذشته خواهد بود.« 

پیش تر، »احمد موسی« سخنگوی وزارت برق عراق گفته بود که 
میزان دقیق بدهی برقی این کشور به ایران معادل یک میلیارد و 
۶۴۲ میلیون دلار است. او گفته بود که بدهی های مربوط به سال 

۲۰۲۰ و ۲۰۲۱ به طور کامل به ایران پرداخت شده است. )فارس(

رایزنی وزیر خارجه آمریکا با معاون وزیر دفاع عربستان 
در خصوص ایران

بنا به اعلام وزارت خارجه آمریکا، بلینکن درباره مسئله ایران 
و چگونگی تقابل با این کشور و همچنین پایبندی واشنگتن به 

تقویت بنیه دفاعی و نظامی عربستان سعودی با خالد بن سلمان 
گفت وگو کرده است. بن سلمان که اخیرا به واشنگتن سفر کرده 

بود با لوید آستین وزیر دفاع و جیک سالیوان مشاور امنیت 
ملی کاخ سفید دیدار و رایزنی کرده لود. پس از سفر معاون وزیر 
دفاع عربستان سعودی به واشنگتن، شبکه خبری »سی ان ان« 

به نقل از منابع آگاه گزارش داده »جو بایدن«، رئیس جمهور 
آمریکا ممکن است برای اولین بار طی هفته های آینده با »محمد 

بن سلمان«، ولیعهد عربستان سعودی دیدار کند. )فارس(

مرزبانی: نمی گذاریم دام، مرغ، روغن و آرد از مرز خارج 
شود

سردار احمد علی گودرزی، فرمانده مرزبانی انتظامی در بازدید از 
هنگ مرزی شهرستان مریوان اظهار کرد: در سه چهار سال آینده 

یک پدیده خوشایند و مبارک در بحث ارتقای برجک ها، ایجاد 
پاسگاه ها، جاده ها و مقررهای مرزی رخ می دهد و با اعتباراتی 

که مصوب شده است انسداد کامل مرزها انجام خواهد شد. وی 
در مورد مهار قاچاق در مرزها بیان کرد: در حوزه قاچاق مبارزه 
بی امانی را داریم انجام می دهیم و اجازه نخواهیم داد که کالاها 
و مایحتاج ضروری مردم مانند دام، مرغ، روغن و آرد از مرزها 

خارج شود و در واقع اینها خط قرمز هستند و با کسانی که اقدام 
به قاچاق این اقلام کنند به شدت برخورد خواهیم کرد. فرمانده 

مرزبانی انتظامی افزود: هر زمانی که در بحث اقتصادی دولت این 
موضوع مطرح شود نماینده موردنظر هم در آنجاست و بلافاصله 

دستورات ویژه ای به همه مرزبانان داده می شود و در این زمینه 
کشفیات بسیاری داشته ایم و به شدت از قاچاق جلوگیری شده 

است. )مهر(

سی
لما

دیپ

سایت  نگار سیاسي / گزید     ه اي از تحلیل ها ي جناح هاي سیاسی

رئیسی: استرداد مجموعه های واگذارشده به بخش خصوصی پیام 
خوبی ندارد؛ گزیده سخنان ســید ابراهیم رئیســی در »نخستین رویداد 
بین المللی خصوصی سازی در اقتصاد ایران« را بخوانید: در بسیاری از موارد از 
دولت با تابلو یا بدون تابلو، خصوصی سازی انجام شده که به آن خصولتی هم 
گفته اند. مثلًا واگذاری به تأمین اجتماعی یا بانک ها و صندوق ها انجام شده که 
آیا واقعاً به عنوان بخش خصوصی تلقی می شــوند؟ یک بخش دولتی دیگر با 
عنوان دیگری آمده و آن شــرکت را در اختیار گرفته اســت. برویم از بخش 
خصوصی واقعی سوال کنیم که آیا فضا برای فعالیت فراهم است؟ ممکن است 
بگوید در ظاهر، میدان فراهم است اما واقعاً چنین نیست؛ باید این روش تغییر 
کند. آیا آنچه مورد نظر قانونگذار بوده، عملیاتی شده است؟ پاسخ منفی است، 
عمل نشده و باید علت های آن بررسی شــود. آیا حالا که خصوصی سازی با 
مشکل مواجه شده، باید متوقف شــود؟ خیر- باید ادامه یابد، اما باید اصلاح 
ساختار و رفتار داشته باشیم که حتماً هم این گونه خواهد شد...اگر مجموعه 
واگذار شده ای مسترد شود، پیام خوبی ندارد. شاید به عنوان دستگاه قضا از 
بازگشت اموال به دولت خوشحال باشم، اما آیا در نگاه مجموعه های اقتصادی 
کار مثبتی است؟ باید کار ما سیگنال مثبت به بازار داشته باشد نه اینکه پیام 
منفی بدهد. قرار است در کشور تصمیم های سختی بگیریم. شاید برخی موافق 
این موضوع نباشند، اما اگر با نگاه نقادانه به کارها نگاه کنند اشکالی ندارد ما را 

رهنمود می کند به افق روشنی که پیش روی اقتصاد است. )مهر(

انتقاد نمایندگان نزدیک به پایداری از قالیباف؛ بیژن نوباوه وطن، 

نماینده مردم تهران در مجلس در واکنش به اینکــه برخی بر این باورند که 
طرح هایی نظیر طرح صیانت و طرح استفاده از اشیاء باستانی با حمایت جبهه 
پایداری در مجلس مطرح می شود، گفت: اینکه طرح هایی نظیر طرح صیانت 
و استفاده بهینه از آثار باستانی با حمایت جبهه پایداری مطرح می شوند، صد 
در صد غلط و دروغ است. این صحبت ها ناشی از یک جریانی در داخل مجلس 

است که بیشتر از هیات رئیسه نشأت می گیرد.
 او افزود: واقعیت امر این اســت که کمیسیون مربوط به بررسی طرح صیانت 
از همه کمیسیون ها تشکیل شــده و مهم تر از همه اینکه، مجلس یک فضای 
قانونی است، مگر می توانیم بگوییم در فضای حقیقی قانون می خواهیم و در 
فضای مجازی قانون نمی خواهیم، لذا این موارد اصلا ربطی به جبهه پایداری 
و غیره ندارد چرا که در طرحی نظیر »طرح صیانت« شورای فضای مجازی، 

دولت و قوه قضائیه در آن دخالت دارند. 
نوباوه با اشــاره به علت این قبیل فرافکنی ها در مجلس علیه جبهه پایداری 
خاطرنشان کرد: در حقیقت گفتن مواردی نظیر اینکه جبهه پایداری حامی 
طرح صیانت است، فرافکنی محسوب می شــود. این چهره نزدیک به جبهه 
پایداری در پایان یادآور شــد: برخی گمان می کنند گفتن این قبیل حرف ها 
یک ســرمایه اجتماعی برای بعضی از افراد در هیات رئیسه است و از طرفی 
می خواهند سرمایه اجتماعی از بین نرود و در زمان آنها چنین قانونی تصویب 
نشود تنها مسئله هم، این اســت که صد در صد اقدام رئیس مجلس در نگه 
داشتن و ایجاد بن  بست در تصویب طرح صیانت مسئله غیرقانونی و سلیقه ای 

است. )منبیان(

رئیسی: ما اصحاب ما می توانیم هستیم؛ سیدابراهیم رئیسی شامگاه 
جمعه در ادامه برنامه های سفر به آذربایجان غربی در نشست شورای اداری 
استان، گفت: پول، اعتبار و برنامه مهم است، اما مهم ترین نقش در موفقیت را 
خود شما مدیران ایفا می کنید. نگویید که پیشینیان نتوانستند، ما اصحاب »ما 
 می توانیم« هستیم. ممکن اســت راه در برخی از قسمت ها هموار نباشد، اما 
معطل نمانید. یقین داشته باشید آینده بســیار امیدوارکننده است و حتما 
چیزهایی که خیلی ها فکر می کنند نمی شــود اتفاق خواهد افتاد. امروز اراده 
جدی در کشور این است که موانع برداشته شــود و مردم احساس امنیت و 

عدالت و آرامش کنند. )سایت ریاست جمهوری(

یکی از پیشکسوتان هوانیروز درگذشت؛ امیر عباسعلی امیریان از 
پیشکسوتان هوانیروز ارتش و همرزم شهید سپهبد صیاد شیرازی شب گذشته 
درگذشت. تیمسار امیریان 3۶ سال در ارتش خدمت کرده و از اوایل دهه هفتاد 
بازنشسته شد. وی هم فعالیت در ارتش شاهنشــاهی و هم ارتش جمهوری 

اسلامی ایران را تجربه کرده است.
 این امیر بازنشسته هوانیروز ارتش، دوره های آموزشی خود را در آمریکا گذراند 
و همراه با برخی از خلبانان و افسران فنی هوانیروز در جنگ ظفار هم شرکت 
داشت. وی پیش از انقلاب به صف حامیان انقلاب پیوسته و حتی تا یک قدمی 
دستگیری توسط ســاواک هم پیش رفت و در طول دوران دفاع مقدس، در 
کنار شهید صیاد شــیرازی در نیروی زمینی ارتش  و هوانیروز حضور داشت. 

)تسنیم(

نظر رئیسی درباره خصوصی سازی، نظر نوباوه درباره قالیباف و ...

    عکس نوشت

  
محمد علی انصاری، دبیر ستاد 

بزرگداشت ارتحال امام خمینی در 
کنار احمد وحیدی وزیر کشور در 

نشست هماهنگی برگزاری مراسم 
سالگرد امام. عکس از مرضیه موسوی، 

ایرنا

  
قابی از ملاقات وزیر نفت با 

شاهین مصطفی یف، معاون 
نخست وزیر جمهوری 

آذربایجان که روز پنجشنبه 
در تهران برگزار شد. عکس از 

مهران ریاضی، شانا

   
»سیدابراهیم رئیسی« صبح شنبه در 
آخرین روز سی و سومین نمایشگاه 
بین المللی کتاب با حضور در مصلای 
تهران از بخش های مختلف نمایشگاه 
بازدید کرد. در این قاب متن 
قراردادهای ترکمنچای و گلستان در 
دستان رئیس جمهور است. عکس از 
امین جلالی، ایرنا

   
عملیات ویژه خروج سریع از بالگرد 
با استفاده از طناب مخصوص در 
اجتماع بزرگ سپاهیان محمد رسول 
الله)ص( تهران بزرگ توسط گردان 
حیدرکرار یگان ویژه فاتحین، صبح 
جمعه  در جوار مرقد امام برگزار شد. 
عکس از محمدحسن ظریف منش، 
فارس 
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 افزایش ۴۰درصدی صادرات ایران به اروپابانک ها بیش از ۲۰۰هزار میلیارد تومان اموال مازاد دارند 

گزیده سخنان سید عباس حســینی، معاون بانکی وزیر امور اقتصادی  در سه ماهه نخست ۲۰۲۲
و دارایی در مورد اموال بانک ها را به نقل از خبرگزاری مهر بخوانید: 

1. مشــکل از آنجا آغاز می شــود که بانک ها، به عنوان شبکه مویرگی 
پول رسان به اقتصاد، در راستای اهداف رشد اقتصادی حرکت نکرده و 
منفعت گروهی را مدنظر قرار می دهند. گاهی منجر به رشد نقدینگی 
در یک بازار )ارز، طلا، …( و گاهی باعث رشد نقدینگی در یک صنعت 
پر بازده )مسکن،…( می شوند که آسیب های جدی هم در این بازارها 

و هم در بازارهای رقیب وارد می آورند.

2. در حال حاضر و بر اساس برآوردهای به عمل آمده بیش از 200هزار 
میلیارد تومان اموال مازاد )شامل سهام و املاک( نزد بانک ها شناسایی 
شــده که با فروش آنها )در صورت مهیا بودن شرایط در بازار سرمایه و 
املاک(، می توان منابع حاصله را صرف افزایش سرمایه همان بانک کرد.

3. اجرای سفت و سخت قانون رفع موانع تولید باعث شد تا بانک ها 

غالب منابع خود را به تسهیلات سرمایه در گردش اختصاص دهند 
و این در حالی است که بیش از ۸0درصد تأمین مالی کشور توسط 
شبکه بانکی انجام می شود. در چنین شرایطی، رشد سرمایه گذاری 
ثابت در کشور به شــدت کاهش پیدا نمود و رشد اقتصادی کشور 
به شــدت تحت تأثیر قرار گرفت که موجب شد تا در قوانین بودجه 
سال های 1400 و 1401 مجوز سرمایه گذاری به بانک ها صادر شود. 
با این حال، کماکان نظارت بر نحوه سرمایه گذاری بانک ها و تاکید بر 

واگذاری سهم بانک از بنگاه داری مورد تاکید است. 

4. بانک ها مطابق ماده واحده اصلاح ماده 5۶ قانون الحاق و متعاقباً 
بر اساس بند ز تبصره 4 قانون بودجه سال 1401 )تا سقف 5,000 
میلیارد ریال برای هر پروژه( مکلف به تأمین مالی طرح هایی شده اند 
که در پیوست شماره 1 قانون بودجه درج شده اند و باتوجه به دولتی 
بودن این پروژه ها و همچنین عدم امکان بررسی فنی هر پروژه توسط 
بانک، اصولًا اقبالی از شبکه بانکی برای سرمایه گذاری در این طرح ها 

وجود ندارند.

مرکز آمار اتحادیه اروپا، یورواستات، در تازه ترین گزارش خود از رشد چشمگیر تجارت 
با ایران خبر داد. به گزارش رویترز، بر اساس آمارهای این نهاد رسمی اتحادیه اروپا، 27 
عضو این اتحادیه طی سه ماهه ابتدایی سال 2022 حدود 277 میلیون یورو واردات از 
ایران داشته اند که نسبت به دوره مشابه پارسال حدود 40درصد افزایش داشته است. 
همچنین صادرات اتحادیه اروپا به ایران با رشدی بیش از 1۸درصدی به یک میلیارد و 
54 میلیون یورو رسیده است. آلمان سهمی بیش از 30درصدی در کل تجارت ایران با 
اتحادیه اروپا دارد. این کشور در سه ماهه ابتدایی امسال 41۶میلیون یورو صادرات به 

ایران داشته و ۸7 میلیون واردات از ایران انجام داده است.
شرکای اصلی دیگر به ترتیب ایتالیا، اسپانیا و رومانی هستند.

به رغم رشد چشمگیر تجارت اتحادیه اروپا با ایران در سه ماهه ابتدایی امسال نسبت به 
دور مشابه پارسال، هنوز تجارت ایران با 27عضو این اتحادیه بسیار کمتر از دوران قبل 

از تحریم های آمریکاست.
ایران در سه ماهه ابتدایی ســال 201۸ که هنوز تحریم های آمریکا علیه ایران به اجرا 
گذاشــته نشــده بود، بیش از 2.3میلیارد یورو واردات و 2.9میلیارد یورو صادرات به 

اتحادیه اروپا داشت. )بصیرت(



پرونده  روز
 روزنامه صبح ایران  سال دوازدهم  شماره 3219  یکشنبه  1 خرداد  1401

    مصاحبه روز         نگین باقری 

 من، افسانه، 13 دقیقه
 روی بام دنیا ایستاده ام

گفت و گو با خانم دکتری که هفته پیش قله اورست را فتح کرد
درســت یک هفتــه پیش  افســانه 
حسامی فرد هشت هزار و 800 متر ارتفاع 
را در 34 روز بالا رفت، 13 دقیقه آن بالا 
ماند، سه ویدئو از خودش گرفت و دوباره 
همین مسیر را برگشــت. روزهای اول 
بدنش به هوا عادت نمی کرد و کم اشتها 
شده بود؛ در طول مســیر دما گاهی تا 
منفی 45 درجه هــم کاهش می یافت و 
شرایط را سخت تر می کرد اما ماجرا این 
اســت که هیچ چیزی از وسوسه زیر پا 
گذاشتن بام  دنیا این پزشک کوهستان 
اهل خراســان شــمالی را پشیمان 
نمی کرد. او به هفت صبح می گوید: »با 
خودم در این مســیر یک کتاب و چند 
آلبوم موسیقی داخل گوشی برده بودم 
تا شب های هیمالیا را با آنها بگذرانم.« 
در این مصاحبــه از او خواســته ایم 
کــه توضیحی دربــاره هزینه هایش و 
اتفاق هایی که در طول مســیر برای او 
افتاده بدهد کــه آن را می توانید اینجا 

بخوانید.
 از چه زمانی به فتح اورست فکر می کردید؟

من سال های زیادی اســت که دارم کوهنوردی می کنم اما در 10 ســالی که به صورت جدی در 
این زمینه فعالیت داشتم، ذهنم همیشــه متوجه اورست بوده. نه فقط هم برای من، برای خیلی 
از کوهنوردهایی که به این موضوع فکر می کنند، اورســت یه نقطه یا هدف خاص است همیشه 
وسوسه آن برای گروه زیادی از کوهنوردان وجود داشته است. برای من این فکر در دو سال اخیر 

دیگر جدی شده بود و هدفمند به آن فکر می کردم.
 شما 22 فروردین سفرخودتان  را شروع کردید. ممکن است سوالم خیلی مبتدی 

باشد ولی نمی شد فصلی بروید که کمی هوا بهتر باشد؟ 
بهار فصل صعود به اورست است. نمی شــود مثلا مرداد ماه صعود کرد. چراکه شکاف های یخ در 

فصل گرما بیشتر و خطر سقوط بیشتر می شود.
 قبل از صعود برای افزایش قدرت بدنی و جهت تمرین چه می کردید؟ 

تمرین های ریوی و هوازی که در سالن های ورزش و برخی از تمرین ها هم در کوه ها انجام می شود. 
دماوند را در یک سال گذشــته چند بار فتح کردم. کلکچال، اراک و هرجایی که کوه و ارتفاعی 

می دیدم تمرین می کردم.
 زمانی که شــما روی قله اورست بودید نهایت ســرما به چند درجه سانتی گراد 

رسید؟
دما تا منفی 45 سانتی گراد هم رسید.

 در چند مرحله به قله رسیدید؟
من در ســه مرحله هم هوایی داشتم که بدن با اکسیژن باید هماهنگ شــود و به آن عادت کند. 
مرحله اول صعود به یک قله شش هزار و دویســت پایی به نام لوبوچه بود. سپس کمپ دوم که 
رسیدم، مدتی خوابیدم. مرحله بعد کمپ ســوم بود که آن را لمس کردم و به مسیرم برگشتم و 

مرحله بعدی هم صعود نهایی بود.
 در این راه سخت ترین مرحله و نقطه ای که پشت سر گذاشتید چه بود؟ 

اینطور نبود که یک لحظه خاص من را خیلی اذیت کند ولی در هم هوایی دوم که تا کمپ ســوم 
رفتم، بدنم هنوز با شرایط عادت نکرده بود و دچار بی اشتهایی آزاردهنده ای شدم. به غیر از این، 

سرمای قله هم سخت و محدودکننده بود. 
در مصاحبه های قبل گفته بودید که 13 دقیقه روی قله ماندید. در این 13 دقیقه 

قله چه کردید؟
من ده دقیقه به هشت صبح به قله رسیدم. بعدا از روی عکس هایم متوجه شدم که ایستادنم روی 
قله 13 دقیقه طول کشیده. سه دقیقه اول کمی نشستم و نفسم را تازه کردم. برای فیلم گرفتن 
باید ماسک اکسیژن را جدا می کردم و به همین دلیل طول کشید که به این شرایط عادت کنم 
و در ویدئو هم مشخص است که دارم به سختی حرف می زنم. آنجا سه کلیپ گرفتم ولی یکی 
از آنها را پخش کردم. یکی از آنها هم شخصی و برای فرد خاصی بود. تعدادی هم عکس گرفتم. 
شرپایی که همراهم بود از من خواست که از او عکس بگیرم. )در اصطلاح کوهنوردی به افرادی 
گفته می شود که در ازای مبلغی در حمل بار کوهنوردان مشــارکت می کنند.( بعد بلند شدم 
دوری روی قله زدم تا از جبهه شمالی اورســت فیلم بگیرم. کمی هم آب و مواد غذایی شیرین 

خوردم و دوباره شروع به برگشتن کردم.
 وقتی به قله رسیدید چند نفر بودید؟

نشمردم ولی کوهنوردان پشت سر هم می رسیدند. روز دوازده اردیبهشت بیشترین تعداد صعود 
را داشتیم که 185 نفر قله را فتح کردند ولی روزی که من رسیدم، حدود 75 تا 80 نفر اقدام به 

صعود کردند که یکی یکی رسیدند.
آنجا با کوهنوردی هم دوست شدید؟

با سه نفر از تیم آمریکای جنوبی  آشنا شدم و با خانمی در امارات. یک اتفاق جالب دیگر این بود 
که متوجه نشدم همزمان با دوست اماراتی ام به قله رسیدیم. عکسی از صعودش گرفته بود که بعدا 
متوجه شدیم در بک گراندش من نشسته بودم ولی نمی دانستم نایلا همان لحظه روی قله است. 

استرس، فشار، خستگی، ماسک و پوششمان باعث می شد که همدیگر را در مسیر نشناسیم.
 در مصاحبه ای گفته بودید می خواســتید زمینتان را بفروشــید، ولی این کار را 
نکردید و وام گرفتید. دســت آخر هم یک میلیارد تومان هزینه تان شــد. برخی 

پرسیده بودند کجا وام یک میلیاردی می دهند؟
 نه اینکه وام یک میلیاردی گرفته باشم. منظورم این بود که بخشی از آن را با پس اندازم تامین 

کردم و بخشی دیگر را هم با وام. اما به پزشکان هم وام یک میلیاردی داده می شود. }خنده{
 یک میلیارد تومان صرف چه شده؟

بخش اعظم آن صرف قرارداد با شرکتی شد که به کوهنوردان خدمات ارائه می دهد. 
 یعنی برای صعود باید با شرکتی قرارداد بست؟

بله. آنها شرپا می دهند، غذا را تامین می کنند، کمپ مسیر را اجاره می دهند. برای مثال تیمی 
اول وارد منطقه می شوند، آن را ایمن سازی می کنند. طناب ثابتی برای کوهنوردان می کشند و 

خلاصه هزینه همه این ها را از کوهنورد می گیرند. 
 سفر چند روز طول کشید؟

34 روز.
 در این 34 روز همیشــه که مشــغول بالا رفتن از کوه نبودیــد. بقیه روز موقع 

استراحت چه می کردید؟
 کوهنوردان کشورهای دیگر بودند که با آنها صحبت می کردم. برای مثال گروهی از ایرانیان هم 
در این مسیر بودند که گاهی کمپ آنها می رفتم یا آنها به کمپ من می آمدند تا با هم گپ بزنیم. 
در این یک ماه 20 دوست از کشــورهای مختلف پیدا کردم. به غیر از این، من کتابی همراهم 
داشتم و همچنین موسیقی هم خیلی دوســت دارم و وقت زیادی را به گوش دادن موسیقی 

می گذراندم.
 چه کتابی با خودتان برده بودید؟ چه آهنگ هایی داخل گوشی ریخته بودید؟

کتاب قلندر و قلعه را برده بودم که به زندگی سهروردی می پردازد. دو یا سه بار آن را در همین 
یک ماه خواندم. گاهی هم شعر و متن می نوشتم. من تنهایی را راحت تحمل می کنم. مثلا خیلی 
موسیقی دوست دارم و اهل آن هستم و در این مدت شــجریان ها، معتمدی، بنان، تار شهناز 

گوش می دادم.
 به ایرانیانی اشاره کردید که در مسیر بودند. آنها هم قله را فتح کردند؟

بله. همه رسیدیم. آقای سامان تهمورثی، عزیز عبدی اورست را و آقای سیاوش شهباززاده هم 
قله دیگری را فتح کردند.

 حالا برنامه بعدی چیست؟ دیگر بلندترین قله دنیا را فتح کردید. کاری مانده 
که بخواهید انجام دهید؟

قله های چهارده گانه ای در دنیا هست که فتح کردن آن کار شاخصی به حساب می آید. من دو 
مورد از آنها را رفته ام و هنوز دوازده قله دیگر برای تلاش مانده است که برنامه بعدی ام هم تمام 

کردن آنهاست.

     گزارش خبری

     اتفاق روز

9دلیل برای مرگ یوزها
بعد از مرگ دو توله یوزپلنگ »ایران« نگرانی ها برای سومین توله همچنان باقی است

تحولات دراماتیک برای ایرانیان استرالیا
 پیروزی حزب کارگر در انتخابات استرالیا، مهاجران و پناهندگان را به اقامت امیدوار کرد

 نگاهی به هفت نکته مهم که میزان اهمیت این انتخابات را برای ایرانیان بالا برد

فروغ فکری| ماجرای زندگــی »ایران«، 
یوزپلنــگ ایرانی و توله هایش حــالا بیش از 
همیشه جدی شده است. »ایران« که در هشت 
ماهگی و در سال 1396 از چنگ قاچاقچیان 
گرفته و بعد هم به پردیســان برده شده بود، 
در فروردین 1399 و زمانی که آماده باروری 
بود، به سایت تکثیر در اسارت یوز که در استان 
سمنان است برده شد تا در آنجا برای اولین بار 
با زنده گیری یک یوزپلنگ نر از طبیعت، پروژه 
تکثیر در اسارت عملی شود. »فیروز« نر غالب 
در منطقه زنده گیری شد و بعد از آن با کنار هم 
قرار گرفتن آنها در فنسی بزرگ، امیدها برای 
تولد توله یوزها زیاد شد. خبر خوشحال کننده 
اول بهمــن 1400 آمد.  وقتــی که مدیرکل 
حفاظت محیط زیست اســتان سمنان گفت 
که دوربین های تحقیقاتی 17بار در ســاعات 
مختلف شبانه روز، تلاش دو یوزپلنگ ماده و نر 
را برای انجام عمل لقاح ثبت کرده اند و اگر عمل 
لقاح موفقیت آمیز باشد، در اوایل اردیبهشت ماه 
باید منتظر تولد توله هایشان باشیم. لقاح موفق 
بود. ایران باردار شد و درحالی که در این مدت 
افراد حاضــر در این پروژه اطلاع  درســتی از 
شــرایط مادر و بعد از آن ندادند، ناگهان دهم 
اردیبهشت خبر تولد سه توله یوزپلنگ مانند 
بمب ترکیــد. یک روز بعد از تولد گفته شــد 
توله ها هر سه ماده هســتند. موج خوشحالی 
بیشتر شد چراکه وجود توله های ماده می تواند 

باعث افزایش جمعیت یوز در آینده شود. اما 
این خوشحالی کوتاه بود. دو روز بعد گفته شد 
توله ها نر هستند و یکی از آنها هم حال خوبی 
ندارد. سه روز بعد از تولد، اولین توله از دست 
رفت و چهار روز قبل هــم خبر مرگ دومین 
توله آمد و حــالا خبر آمده یک دامپزشــک 
اندونزیایی در راه ایران است تا از سومین و تنها 
توله یوزپلنگ باقی مانده که حالا به مرکزی در 
تهران آورده شده مراقبت کند. اما در این میان 
دلایل بسیاری برای مرگ دو توله مطرح شده و 
همچنان نگرانی هایی برای توله آخر باقی است.

  ســزارین صحرایی: »ایران« سزارین 
صحرایی داشــت و آنطور که بهرنگ اکرامی، 
دامپزشک معتمد سازمان محیط زیست گفته 
این اتفاق بعد از دو روز بی تابی، چندین ساعت 
درد کشــیدن و ناتوانی اش در زایمان طبیعی 
رخ داده و در نتیجه ســزارین اجتناب ناپذیر 
بود. با این حال نبود امکانات خوب، آمبولانس 
و ســایر موارد برای زایمان ایران و پیش بینی 
نکردن این نکته که ممکن است ایران مجبور 
به سزارین شود، از جمله اولین انتقاداتی بود 
که به این اتفاق وارد شــد. بعد از آن اما گفته 
شد حال ایران خوب است و زایمان به خوبی 
انجام گرفته و اثــری از عفونت و عدم باروری 
در آینده وجود ندارد. با این حــال ایران باید 
یک سونوگرافی هم در آینده نزدیک بدهد تا 

شرایطش بررسی شود.

 شرایط نگهداری غیراستاندارد: اولین 
عکس هایی که از یوزها بعد از تولد آمد، آنها را 
روی تختی با پارچه غیراستریل نشان می داد. 
بعد از آن علیرضا شهرداری، تیمارگر حیوانات 
وحشــی که به صورت داوطلبانه به آنجا رفته 
بود از شرایط ســخت نگهداری و تهیه نشدن 
امکانات اولیه برای یوزها گفت: »یوزها در یک 
اتاق 9 متری نگهداری می شــدند که پاسگاه 
محیط بانی اســت. محیط  بان آنجــا زندگی 
می کرد. تنها تغییراتی که توانستم ایجاد کنم 
این بود که دیگر رفت و آمد آنجا نباشد و گفتم 
فقط یک ملافه کفایــت نمی کند. در فیلمی 
که محیط بانان گرفته بودنــد دیدم که حتی 
توله های دو روزه روی فرش هم رفته اند. شرایط 

نگهداری استاندارد نبود.«
 دست زدن به توله ها بدون دستکش: 
یکی از مواردی که به آن اشــاره شد این بود 
که توله یوزهای ایران در زمان سزارین بدون 
دستکش لمس شده اند و گرفتن بوی انسان 
باعث شده تا مادر فرزندانش را نپذیرد و به آنها 
شیر ندهد. البته این نکته ای بود که چندان قابل 
پذیرش نبود چرا که بوی انسان صرفا از دست 

منتقل نمی شود و در محل وجود داشته. 
 انتخاب نکردن تیمارگر برای توله ها: 
سازمان حفاظت از محیط زیست گویا برنامه ای 
برای بعد از تولد نداشت. توله ها بعد از به دنیا 
آمدن تیمارگر مشخصی نداشتند و اکرامی، 

متخصص تولید مثل که مسئول به دنیا آوردن 
توله ها بود مجبــور به تیمارگری شــد. این 
بی برنامه  بودن هم درنهایت تبعات ســختش 

را نشان داد.
 نحوه اشتباه شــیردهی: یوز اول که از 
دست رفت، اکرامی، بعد از کالبدگشایی اش، 
دلیل مرگ را چسبندگی ریه اعلام کرد و گفت 
که در توله اول در نای توله شیر آسپیره کرده 
است. سرشیشــه اولی که به یوزها داده شده 
بود انسانی بود و بعد هم تصاویری از شیردهی 
منتشر شــد که موجی از انتقادات را به دنبال 

داشت.
 تهیه نکردن شــیر مناسب: سازمان 
محیط زیست برنامه ای برای سزارین نداشت 
و احتمال اینکه مادر نتواند به توله هایش شیر 
دهد را موردنظر نگرفته بــود، در نتیجه برای 

تهیه شیر هم کاری نکرده بود. 
 نرسیدن شیر به دو توله باقی مانده و 
احتمال مرگ دومین توله به خاطر شیر 
اشــتباه: از آنجایی که درباره فرمولاسیون 
شیر و انواع برندها برای تغذیه یوزها در اسارت 
اختلاف نظر بین دامپزشکان در دنیا وجود دارد، 
انتخاب شیر با مشکل مواجه شد و درنهایت یک 
ایرانی ساکن آمریکا با مشورت با متخصصان 
آمریکایی، نوع خاصی از شیر را در دو نوبت به 
ایران فرستاد اما آنطور که از صحبت های معاون 
محیط زیســت طبیعی و دامپزشک معتمد 

سازمان محیط زیست پیداست، شیر دست کم 
تا دو روز پیش به یوز بازمانده نرسیده بود. در 
رابطه با همین موضوع صحبت هایی هم درباره 
ارتباط غلظت شیر و برند مورد استفاده در مرگ 

توله یوز دوم مطرح است.
  بی برنامگی و استفاده نکردن از تجربه 
متخصصان داخلی و خارجی: یکی از نکاتی 
که حالا بر روی آن تاکید زیادی می شود، این 
اســت که این تجربه، یعنی تکثیر در اسارت 
بســیار مهم بوده و باید انجــام می گرفته اما 
برنامه ریزی درســتی برای اجرایی شدن آن 
نبوده. حســن اکبری، معاون محیط زیست 
طبیعی سازمان محیط زیســت هم دیروز در 
این باره گفته: »هیچ کارشناس، محیط بان یا 
دامپزشکی درون سازمان نداشتیم که تجربه ای 
در زمینه تکثیر گوشتخواران در اسارت داشته 
باشد و به طور کلی در کشور تجربه ای در مورد 
تکثیر یوز آسیایی وجود نداشت. اگرچه همان 
ابتدا طرحی برای حفاظت یوز در ایران تحت 
عنوان برنامه اقدام عاجل نجات یوز تهیه و به 
سازمان برنامه ارسال کردیم اما متاسفانه تامین 
اعتبار نشــد بنابراین نه امکان مالی و نه زمان 
کافی برای اعزام کارشناسان به خارج از کشور 
برای آموزش وجود نداشت.« این درحالی است 
سازمان محیط زیست خود مسئول شکل گیری 

این بی برنامگی است.
  پنهانکاری: از جمله نکاتی که از ابتدای 
شکل گیری پروژه تکثیر در اسارت باعث انتقاد 
بود، پنهانکاری در بیــان زوایای مختلف این 
پروژه بــود. این پروژه به دلیل اطلاع رســانی 
غیردقیق و دیرهنگام به یکــی از ضعف های 

موجود در بدنه سازمان بدل شده است.

استرالیا 120 هزار ساکن ایرانی دارد که 
حالا خبر پیروزی حزب کارگر برایشان 
می تواند خیلی سرنوشت ســاز باشد. 
دیروز این حزب، محافظه کاران حاکم را 
در انتخابات پارلمان این کشور شکست 
داد و این احتمــالا بهترین خبر برای 
هزاران پناهنده و مهاجر در اســترالیا 
بود که چشمشان را به شکست پارلمان 
ضد مهاجر ده سال گذشته این کشور 
دوخته بودند. در ایــن رقابت دو نامزد 
جدی حضور داشتند:اولی نامزد حزب 
حاکم و دیگری نامزد حــزب کارگر. 
همانطور که پیش بینی می شد هم نامزد 
حزب مخالف با فاصلــه معناداری در 
این رقابت پیروز شد. این یعنی آنتونی 
آلبانیز توانســت بعد از ده سال قدرت 
را از دست محافظه کاران خارج کند و 
احتمالا نخست وزیر این کشور شود. این 
انتخابات چند نکته مهم برای ایرانیان 

داشت:
  در استرالیا مهاجران زیادی ویزای موقت 
دارند که درخواست صدور ویزای دائم کرده اند 
اما در طول ده سال گذشته به درخواست شان 
رسیدگی نشده و به تاخیر افتاده است که با 
آمدن حزب کارگر می توانند به آینده امیدوار 
باشند. این در حالیســت که آنتونی آلبانیز، 
رهبر اپوزیسیون گفته است که دولت کارگری 
او با حذف ویزای به اصطلاح حفاظتی موقت، 
سیاست ملی کشــور در مورد پناهجویان را 

تغییر خواهد داد.
  ایــن فقــط مهاجــران نیســتند که از 
آمدن چپ ها خوشــحال می شــوند؛ دولت 
اســترالیا از شش ســال پیش سیاست های 
ســختگیرانه ای را علیه پناهجویانی به اجرا 
گذاشته بود که بدون اوراق رســمی و از راه 
دریا به سوی این کشــور رهسپار می شدند. 
اگر خاطرتان باشــد دولت اســترالیا در این 
مدت ویدئوکلیپ هایی حتی به زبان فارسی 
تهیه و منتشر می کرد که با زبانی تهدید آمیز 
ایرانیان را از پناهندگی به کشورشان منصرف 
کند. بهروز بوچانی، ســال 1398 از برخی از 
سیاست های خصمانه و ضد مهاجر استرالیا 
پرده برداشت. او کتابی از وضعیت پناهجویان 
در بازداشتگاه های این کشور نوشت و برنده 
»جایزه ملی زندگی نامه« اســترالیا شد. این  
پناهنده و روزنامه نگار کرد ایرانی شش سال را 
به خاطر پناهنده شدن به استرالیا  در جزیره 
مانوس پاپوآ گینه نو در بازداشت به سر برد. 
بوچانی سرانجام این جزیره را ترک کرد و پا 
به خاک نیوزیلند گذاشت. دولت استرالیا از 
سال 92 سیاست های سختگیرانه ای را علیه 
پناهجویانی به اجرا گذاشت که مورد انتقاد 
نهادهای حقوق بشری، سازمان ملل و شماری 
از کشورهای دنیا بود که حالا با آمدن چپ ها 

احتمالا تغییرات زیادی خواهد کرد.
   تعداد زیادی از ایرانیان ساکن استرالیا را 
دانشجویان تشکیل می دهند و دانشجویان 
یکی از گروه های هدف حزب آنتونی آلبانیز 

بودند. حزب کارگر اعلام کرده بود که با هدف 
مقابله با کمبــود کادر آموزشــی و افزایش 
استانداردهای آموزشی مبلغ 146.5 میلیون 
دلار در قالــب یک طرح 4 ســاله اختصاص 
می دهد که بر اساس آن به دانشجویان مایل به 
ادامه تحصیل و ورود به عرصه آموزش، سالانه 

تا سقف 12 هزار دلار پرداخت می شود.
  مورد بعدی این است که آلبانیز از افزایش 
حداقل دستمزد برای همگامی با افزایش تورم 
که در سطح 5.1 درصد قرار دارد حمایت کرده 
بود که برای نیروی کار این کشــور  اهمیت 

زیادی داشت.
  مورد بعدی این است که نخست وزیر قبلی 
اســترالیا مقاومت زیادی مقابل کارزارهای 
تغییرات اقلیمی می کــرد. حالا این درحالی 
است که اســترالیا یکی از آسیب پذیرترین 
کشــورها در برابر تغییرات اقلیمی به شمار 
می رود و در ســال های اخیر با شــماری از 
مشکلات زیست محیطی از جمله خشکسالی 
شدید، آتش سوزی های طبیعی بی سابقه و 
سیل های ویرانگر روبه رو شده است. شاید فکر 
کنید اینها خیلی بر شکست حزب محافظه 
کار اثری نداشته اما ماجرا این است که اتفاقا 
سیاســت های اقلیمی در سقوط سه نخست 
وزیر در یک دهــه نقش مهمی داشــته. تا 
جایی که بیشــتر رای دهندگان به خصوص 
در حوزه های رای گیری که مرکز تولید زغال 
بوده خواهان اقدامات شدیدتری علیه تغییر 
اقلیم بودند که آنهــا را با حزب کارگر همدل 

می کرد.چراکــه حزب کارگــر می گوید که 
ماشین های الکتریکی را ارزانتر خواهد کرد و 
همچنین تصمیم های دیگری خواهد گرفت 
تا گازهای گلخانه ای در جو تا 2030 حدود 43 

درصد کاهش پیدا کنند.
   انتخابات فدرال اســترالیا معمولًا هر 3 
سال یک بار و با هدف مشخص شدن 4 فرد/

گروه تصمیم گیرنده و اجرایی مهم کشــور 
انجام می شود که شامل اعضای مجلس سنای 
استرالیا، اعضای مجلس نمایندگان استرالیا، 
نخست وزیر استرالیا و کابینه دولت می شود. 
مجلس نمایندگان و مجلس ســنا انتخابات 
بعدی مردم این کشور است. یک نکته جالب 
دیگر در این انتخابات این بود که بر اســاس 
قوانین اســترالیا رأی دادن برای شهروندان 
بالای 18 سال در این کشور اجباری است و 
شرکت نکردن در انتخابات می تواند با جریمه 
بیش از 20 دلاری روبه رو شود.  احزاب برای 
تشــکیل دولت در مجلس نمایندگان باید 

حداقل 76 کرسی از 151 کرسی را به دست 
آورند. در آخرین انتخابات سال 2019، ائتلاف 
حزب لیبرال-ملی 51.5 درصد و حزب کارگر 
48.5 درصد آرا را به دســت آوردند. الان هم 
حزب کارگر تنها چند کرســی کمتر از این 
تعداد دارد، البته ممکن اســت در این راه از 
احزابی کوچکتر مانند حزب »مستقل سبز« 

کمک بگیرد.
  ســال های 1996 تا 2007 حزب لیبرال 
قدرت را در این کشــور در دست داشت که 
مدت 11 ســال »جان هوارد« نخست وزیر 
این کشور بود، اما در سال 2007 حزب کارگر 
توانست رقیب خود حزب لیبرال را شکست 
دهد و پس از آن در تاریخ سپتامبر 2013 در 
انتخابات فدرال تونــی ابوت از جناح ائتلافی 
پیروز شد. از آن زمان تاکنون حزب ائتلافی 
لیبرال استرالیا در انتخابات پیروز بوده است 
و هم اکنون اســکات موریسون نخست وزیر 

استرالیا نیز متعلق به این حزب است.

فاطمه رجبی| حــذف ارز 4200 تومانی 
تصمیم امروز و دیروز نبــود و از اواخر دولت 
قبل این تصمیم بزرگ بین دولت و مجلس 
پاسکاری می شد تا اینکه بحران جهانی غذا 
جرأت اجرای آن را به دولت رئیسی داد. برای 
همین هم از اصلی ترین دلایلی که دولت برای 
اهمیت حذف ارز 4200 تومانی اعلام می کرد 
این بود که جنگ اوکراین و روسیه و بحران 
مواد غذایی به زودی چنان قاچاق روغن و آرد 
ایران را رونق می دهد کــه دیگر نان و روغن 
و ماکارونی گیر خودمــان نخواهد آمد و باید 
قیمت ها واقعی شوند اما حالا که تقریبا این 
اتفاق افتــاده در بازارهای نزدیک به ایران در 

کشورهای همسایه چه خبر است؟ 
اربیل و سلیمانیه در عراق و هرات در افغانستان 
بزرگ تریــن بازارهای بهره منــد از کالاهای 
قاچاق ایرانی بوده انــد. خبرها می گویند که 
مدتی است قیمت کالاهایی مثل روغن و نان 
در این استان ها بیشــتر شده اما می توان این 
موضوع را به پای کاهش قاچاق گذاشــت و 
گفت که تبعات اصلاح قیمت ها و واقعی سازی 

آنها به کشورهای همسایه رسیده است؟ صبور 
محمدی که ساکن اربیل است اوضاع را اینطور 
توضیح می دهد: »در حال حاضر بیشــترین 
مشکل به روغن مربوط است. بیشتر روغن های 
کارخانه ای در اقلیم کردستان از ترکیه و ایران 
می آید. به صورت تقریبی می شود گفت حدود 
یک ســوم روغن هایی که در مناطق شــرقی 
اقلیم مصرف می شود روغن های ایرانی است 
و بقیه ترک هستند حالا هر دوی این روغن ها 
خیلی کم شده و به نظر می رسد هر دو کشور 
در این زمینه محدودیــت ایجاد کرده اند. هم 
ترکیه و هــم ایران درگیر مشــکلات زیادی 
شده اند و سیاست هایشــان را تغییر داده اند. 
این وسط جنگ اوکراین هم برقرار است. در 
کنار این ها خود تجار و فروشــنده های اقلیم 
هم انگار احتکار می کننــد و کالاهایی که در 
انبارها دارنــد آزاد نمی کننــد.« او در جواب 
اینکه در حال حاضر قیمت ها چطور اســت 
می گوید: »قبلا ما یک روغــن یک لیتری را 
نزدیک 2هزار دینــار می خریدیم اما الان اگر 
همان مارک ها پیدا شود کمتر از 3هزار و 500 

دینار نیست.« این یعنی قیمت هر روغن یک 
لیتری به حدود 70 هزار تومان رسیده است. 
اینطور که صبور می گوید قیمت نان هم حدود 
سه برابر شده. البته او می گوید که انگار اوضاع 
کمی در حال بهتر شدن است چون الان دیگر 
کمبود نان نیست و در حالی که حدود یک ماه 
پیش نانوایی ها یک شــیفت کار می کردند و 
بعد می بستند حالا مثل قبل کار می کنند اما 
قیمت ها مثل سابق نیست.  صبور می گوید که 
دقیقا نمی توان گفت وضعیت امروز قیمت ها 
در اقلیم کردســتان نتیجه یک دلیل خاص 
است چون همزمان که اوکراین جنگ شده، 
ترکیه هم دچار تورم شده، ایران هم قیمت ها 
را بالا برده و همه اینها کاری کرده که از نظر 
روانی هم قیمت ها بالا بروند و کمیابی بشود. 
حالا مسئولان در اقلیم کردســتان به مردم 
وعده می دهند که به زودی منابع جدید پیدا 
می شوند و اوضاع به سمت عادی شدن خواهد 
رفت اما صبور و بقیه بعید می دانند که مشکل 
به این زودی ها حل شود. گویا اهالی این منطقه 
هم مثل ایرانی ها اعتقاد دارند چیزی که گران 

شود دیگر ارزان نخواهد شد و در بهترین حالت 
می توان جلوی گران تر شدنش را گرفت.

   اوضاع بدتر در هرات
در هــرات، اســتان غربی افغانســتان که با 
تایباد در ایران هم مرز اســت، اوضاع از اقلیم 
کردستان هم پیچیده تر است. در این ولایت 
دیگر خبری از کالاهای ترک نیست و اغلب 
اقلام خارجی هــرات را کالاهایی که از ایران 
و پاکستان می آید تشــکیل می دهند. اهالی 
هرات می گویند که طی هفته های گذشــته 
با افزایش قیمت زیــادی مواجه بوده اند مثلا 
یک کیلو شکلات که در گذشته 120 افغانی 
قیمت داشــته اما حالا 200 افغانی فروخته 
می شود، روغن مایع 5 لیتری 800 افغانی بود 
اما حالا به دلیل افزایش قیمت در بازار 1100 

افغانی فروخته می شود.
اینطور که یکی از شــهروندان هرات که در 
توئیتر هم فعالیت زیادی دارد به هفت صبح 
می گوید خیلی از افغان ها به مصرف کالاهای 
غیر شرکتی داخلی رو آورده اند. او می گوید: 

»فقط نان و روغن گران نشــده بلکه صابون، 
شــامپو و همه کالاهای دیگری که از ایران 
می آمد گران شده اســت. حالا نمی دانیم که 
این گرانی به دلیل کم شــدن قاچاق است یا 
فروشنده ها ســرخود گران کرده اند. هرچه 
هست خیلی از مردم دیگر نمی توانند کالای 
ایرانی بخرند یا اصلا گیرشان نمی آید. خود 
اهالــی می گویند کــه از ایــن تجربه ها کم 
نداشــته اند و کم کم اوضاع دوباره درســت 
می شود اما ما چشــم مان آب نمی خورد که 
چیزی درست شود.« او در جواب اینکه چقدر 
از ایــن گرانی می تواند به کم شــدن قاچاق 
مربوط باشــد، می گوید: »ما مردم عادی در 
جریان اینکه چه چیزی قاچاق می آید یا چه 
چیزی رسما وارد می شود نیستیم اما به هر 
حال اقتصاد این دو منطقه به هم گره خورده 
نمی شود که چیزی در ایران گران شود و همان 
کالا در هرات گران نشود.«  او در مورد اینکه 
وضعیت خوراکی هایی مانند گوشت و تخم 
مرغ چطور است می گوید: »از وقتی اوضاع در 
افغانستان به هم ریخته خیلی از خوراکی ها 
کم شده یا با قیمت بیشتری فروخته می شوند 
اما خوراکی هایی مانند گوشــت و تخم مرغ 
بیشتر در داخل کشور تولید می شوند. مسئله 
نان فــرق می کند و وضعیــت چندان خوب 
نیست. از طرفی تقریبا در تمام هرات روغن 
داخلی وجود ندارد و هرچه هســت از بیرون 
می آید. برای همین خیلی از مردم به مصرف 
روغن های سنتی رو آورده اند و مصرف روغن 

را خیلی کم کرده اند.«

 گران شدن اقلام خوراکی و غیرخوراکی در ایران چقدر روی بازار کشورهای همسایه 
تاثیر گذاشته؟

هرات و سلیمانیه به دنبال تهران
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هر كس سه خصلت داشته باشد، دنیا و آخرتش سالم می ماند: به خوبی فرمان دهد و خود به آن عمل كند، از زشتی باز دارد و خود از آن باز 
ايستد و از حدود الهی پاسداری كند.

مواضعمبهمشهرداریدرمقابلبازیافتیها
سه پاره یادداشت درباره حادثه ایلام ، وانت ها و جشنواره کن

  سايتنگار

متهمگريختديگربرنمیگرددوخبرهايیدربارهسنگپا،گوشتوشیرخشک
   از زمان اعلام هماهنگی مسابقه فوتبال و تقابل ايران و کانادا، واکنش های زيادی 
در هر دو کشور شکل گرفت. فدراسیون ایران این مسابقه را با هدف شبیه سازی دیدار با 
آمریکا در جام جهانی برای تیم ملی تدارک دید، اما به دنبال آن، مباحث سیاسی برگزاری 

مسابقه را تحت تاثیر خود قرار داد.
این موضوع حتی تا جایی پیش رفته اســت که بعضی از گمانه زنی ها حاکی از احتمال 
لغو این دیدار است به خصوص حالا که پارلمان کانادا هم به دیدار تدارکاتی دو تیم ورود 

کرده است.
»متیو جیمز آرتور جنروکس« یکی از نمایندگان پارلمان کانادا اخیراً با ارائه یک سخنرانی 
در این پارلمان، اظهار امیدواری کرد که دولت کانادا برگزاری بازی دوســتانه با ایران را 

متوقف کند.
پیش از این هم »جاستین ترودو« نخست وزیر کانادا به صورت ضمنی از دعوت ایران به 
این کشور براي برگزاری این دیدار تدارکاتی انتقاد کرده بود: »این انتخاب فدراسیون کانادا 
بوده است. به نظرم این ایده خیلی خوبی برای دعوت از تیم ملی ایران به کانادا نبود، اما این 

چیزی است که برگزار کنندگان باید درباره اش توضیح بدهند.« 

  يک متخصص تغذيه و استاد دانشگاه علوم پزشکی تهران معتقد است با توجه 
به تورم و گرانی ای که در حوزه گوشت قرمز و مرغ اتفاق افتاده، دولت بايد به فکر 

جايگزين ها باشد.
 کوروش جعفریان در گفت وگو با خبرآنلاین می گوید: سرانه مصرف گوشت قرمز در سال 
۹۰،  حدود ۱۴ تا ۱۵ کیلوگرم برای هر ایرانی بود، این میزان در ســال ۱۴۰۰ به عدد ۶ 

کیلوگرم رسیده است./خبرآنلاین

  هديه گران قیمت برای خداحافظی؛ هالند برای خداحافظی از بازیکنانی که در طول 
مدت حضورش در دورتموند در کنار آنها بازی کرده 33 ساعت رولکس به آنها هدیه کرده 

که قیمت شان بین ۱3 تا ۱۵ هزار یورو تخمین زده می شود.
این ساعت ها با دو لیموزین از هلند به آلمان منتقل شده  و هر یک از هم تیمی های این 
بازیکن این فرصت را داشته که به صورت شــخصی هر ساعت را امتحان کرده و ساعت 

محبوبش را انتخاب کند. 
دیگر کارکنان این باشگاه نیز هر یک ساعتی از این بازیکن هدیه گرفتند اما برند در نظر 
گرفته شده برای ساعت آنها اومگا بود که گفته می شود قیمت آنها بین پنج تا هفت هزار 

یورو است.
مجموع قیمت این ساعت ها ۵۰۰ هزار یورو تخمین زده می شود.

  به دنبال بالا گرفتن بحران کمبود شیرخشک در کانادا بسیاری از فروشگاه های 
خرده فروشی اين کشور محدوديت هايی برای فروش اين محصول به مشتری ها 

وضع کرده اند.
 فعالان بازار نسبت به تشدید مشکل کمبود شیرخشک در کانادا هشدار می دهند و کمبود 
مواد اولیه ای مثل روغن آفتابگردان که در اثر جنگ اوکراین روی داده است را علت این 

امر می دانند.

   عصر ايران در تحلیل فیلمنامه آينه های روبه رو نوشت: این یك وضعیت تكراري 
در آثار بیضایی است كه كسی مظلوم واقع شود و تنها بماند و دیگران، چه بیگانگان و چه 
آشنایان، به جاي همدلی با فرد مظلوم یا پرس وجو از او كه حقیقت ماجرا چه بوده است، 
یكی یكی از راه برسند و با سنگ دلی او را طرد و تحقیر كنند. این تكرار نشان می دهد كه 

بیضایی از »جمعیت« بیزار است.
  در آثار بیضایي، كم  پیش می آید با یك كنش جمعی آگاهانه و اخلاقي مواجه  شویم. در 
جهان بیضایی، كنش جمعی غالبا سرشتی جاهلانه و بي رحمانه دارد. یعني »جمعیت« 
معمولًا فاقد آگاهی راستین است و بر مبنای جهل و سوءتفاهم مشغول قضاوت نادرست 

و دشمنی ناجوانمردانه علیه »فرد« است.
  در »آینه هاي روبه رو« نیز خاندان نزهت، كه دختری بسیار جوان است و برادرش اعدام 
شده و پدرش هم از اندوه اعدام پسر و بلایی كه بر سر دخترش آورده اند دق كرده، چنان با 

قساوت قلب او را قضاوت و طرد می كنند كه حقیقتا غیر قابل باور است.

  مهران مهام، تهیه کننده تلويزيون، که در حال حاضر مشغول ساخت سريال 
»بی همگان« با کارگردانی بهرنگ توفیقی است، از شــرايط موجود در سازمان 

صداوسیما و ممیزی هايی که روی سريال ها اعمال می شود، سخن گفت.
تهیه کننده سریال های »متهم گریخت«، »ترش و شیرین«، »خانه به دوش«، »بزنگاه« و 
»دردسرهای عظیم« درباره دلیل افت کیفی سریال های تلویزیون گفت: »اول به این نکته 
اشاره کنم که سریال هایی را که خودم ساخته ام، روی آنتن  تلویزیون می بینم و همین الان 
هم در پخش مجدد باز هم ممیزی می شوند! نمی دانم چرا؟ من اگر الان طرح سریال هایی 
مثل »بزنگاه«، »خانه به دوش« و »متهم گریخت« را وارد سازمان صداوسیما کنم، حتما 
رد می شوند. این اتفاقات را باید حل کنند که چه شده، برنامه هایی که قبلا ساخته شده را 
الان نمی شود ساخت؟! من سریال »متهم گریخت« را اخیرا روی آنتن شبکه تماشا دیدم 
و برایم عجیب بود که باز هم ممیزی شده بود، این سریال صدها بار از آنتن های مختلف 
تلویزیون پخش شده اســت. دلیلش را نمی دانم، این آثار قبلا ساخته شده و مردم هم 
دیده اند و هیچ اتفاقی نیفتاده است اما الان چرا نمی شود همین طرح ها را ساخت؟ باید در 

این زمینه نشست بگذاریم و دلایل را بررسی کنیم.«

   سايت اصولگرای مشــرق نیوز با نقل جملاتی از حمیدرضا جلايی پور فعال 
اصلاح طلب به استقبال ضمنی ديدگاه های او رفته است :

»شما به من بگویید در این شــرایط راه اصلاح  و تغییر وضع موجود چیست؟ من حرفم 
این است همچنان راه تغییر و اصلاح امور کشور، جدی گرفتن سازوکار انتخابات است 
)سازوکار انتخابات در برابر رژیم ســلطنتی، یکی از دستاوردهای مهم انقلاب ۵۷ بود و 

هست.«
 »راه های دیگر تغییر پرهزینه و یا نشدنی است. راه حل »ادامه وضع موجود« که ایرانسوز 
است. در مسیر توسعه کشورهای اطراف ایران، امارات، قطر و کویت از ایران به شدت جلو 
زده اند. ایران به عنوان دومین دارنده منابع گازی جهان فقط نیم درصد در بازار گاز جهان 
نقش دارد و قطر فســقلی نقش محوری در بازار گاز جهان دارد. و متاسفانه اصولگرایان 
تندرو از این که واگن قطارشــان را به لکوموتیو زنگ زده پوتین در روسیه بسته اند هنوز 

به خود نیامده اند.
راه حل وقوع »ابرشورش« که راه حل مشکلات نیست بلکه ایران را ناامن تر می کند.راه حل 
انجام »انقلاب دیگر« که اصلا شدنی نیست. حتی اگر انقلاب شدنی بود با حضور جریانات 
خطرناکی مثل نتانیاهو، ترامپ-پمپئو، فرقه رجوی، »سلطنت طلبان مستبد و آویزان 

محافل غربی« تمامیت ایران به مخاطره می افتد.
درسته راه حل »انتخابات« ناهموار است ولی ممکن ترین و بهداشتی ترین راه ممکن برای 

مواجهه با بحران های ایران است.«
مشرق در ادامه می نویسد: »پر واضح است که عقلانیت و رویکرد تحلیل مدار اصولگرایانه 
بخش اعظمی از اظهارات آقای جلایی پور را مستندا تأیید نمی کند.اما همین عقلانیت و 
رویکرد انقلابی البته با جلایی پور همداستان است آنجا که او صراحتا و البته شجاعانه راه را 
بر»فتنه اقتصادی« و حامیان آشوب سد می کند و عنوان می دارد که این کارها نه بخردانه 

است و نه آلترناتیو مشکلات.
این همان عقلانیتی است که همه جریانات و رجال سیاسی بایستی به آن متشبّث باشند و 

در عین اختلاف نظر اما در امنیت کشور متحد باشند و آنرا به ثمن بخس هواهای نفسانی 
خود نفروشند.

  احمد طالبی نژاد درباره ضعف لامینور به انتقاد از نقش وحیده محمدی فر همسر 
و فیلمنامه نويس لامینور پرداخت که با واکنش منفی محمدی فر روبه رو شــد. 
طالبی نژاد  در گفت وگویی تازه با ایسنا، خطاب به همسر داریوش مهرجویی اظهار کرد:  
»سرکار خانم وحیده محمدی فر شاعر، نویسنده و فیلمنامه نویس محترم، من جوابیه شما 
را در فضای مجازی خواندم و راستش از اینکه گفته هایم باعث کدورت خاطر و دلخوری 
شما شد بسیار بسیار متاسفم، اما این چه رسمی است که وقتی متنی خوانده می شود فقط 
یک قسمت از آن را که انتقادی است، بزرگ و پررنگ می کنیم و بقیه را نادیده می گیریم؟! 
در حالی که سرتاسر گفت وگوی کوتاه من با خبرگزاری ایسنا در ستایش آقای داریوش 
مهرجویی به عنوان یک فیلمساز مؤلف است و در گوشه ای از آن انتقاد کردم که چرا  این 

کارگردان بزرگ دقت لازم را در فیلم هایش به کار نمی گیرد.
برایم جای تعجب است که چرا این وجه از مطلب دیده نشده و فقط همان یک جمله ای 
که به اسم شما اشاره کرده ام، به طور گسترده مورد توجه شما و دیگرانی که فقط پاسخ را 

خواندند و مطلب اصلی را ندیده اند، قرار گرفته است.
شاید بهتر بود به جای اینکه به اسم شما اشاره کنم از عنوان »همکار فیلمنامه نویس« 
استفاده می کردم ولی گاهی انسان اختیار ذهن و زبانش را ندارد. من بابت این خبط پوزش 
می خواهم اما حرفم را پس نمی گیرم. به هر حال از فیلم »بمانی« به بعد، آقای مهرجویی 
از آن جایگاه رفیعی که داشت پله پله پایین آمد. بخشی از این اتفاق به سن و سال مربوط 
می شود و بخشــی هم لابد به مســائل دیگر از جمله همین همکاری های مشترک در 
فیلمنامه نویسی. آیا نمی شود پرسید فیلمنامه »لامینور« کجا و فیلمنامه »هامون« کجا؟ 
فیلمنامه »لامینور« کجا و فیلمنامه »پری« کجا؟ این حرف و پرسش مهمی است که 
آن را نه از سر دلسوزی بلکه به خاطر احترام و تعهد نسبت به آقای مهرجویی بیان کردم.

  دنیای اقتصاد با تیتر »دوری دوســتی می آورد« نوشت:  »زمانی که علی دایی 
مربیگری می کرد، انتقادها از او بسیار زیاد بود. خودش هم البته اشکالاتی داشت و دارد. داد 
و فریادهای دایی کنار زمین و بعضی اظهارات او در مصاحبه های بعد از بازی همیشه سوژه 
می شد اما حالا که سه سال است کار نمی کند، شدت علاقه مردم به این گلزن تاریخی 
بیشتر شده است. همه جا حرف از علی دایی است و حتی می گویند تصاویر او در فضای 
تجارت الکترونیک با قیمت های بالا به فروش می رسد. مخصوصا حضور غرورآفرین دایی 

در مراسم قرعه کشی جام  جهانی هم این علاقه را بیشتر کرد.
داستان عادل هم کم و بیش همین اســت. او هم تا وقتی بود »کی روشی پور« خوانده 
می شد و هر جمله اش کلی مخالف پیدا می کرد اما حالا که نیست، مردم فقط نقاط قوت 
نود را به یاد می آورند. جالب تر اینکه دایی و عادل در زمان مربیگری و اجرا هم کم با یکدیگر 
تنش نداشتند. خود فردوسی پور می گفت: »رابطه ما سینوسی است.« حالا اما حسابی 
با هم رفیق شده اند. همین چند روز پیش بود که خبر رسید عادل به  طور مفصل مهمان 
دایی بوده و لابد یک کار رسانه ای هم با هم کرده اند که بعدا صدای آن درخواهد آمد. همه 
اینها البته به معنای استقبال ما از دوری این دو نفر نیست. امیدواریم برگردند و هر کدام 

به سهم خود به لذت های فوتبال ایران بیفزایند.«

  خراسان نوشت: »دهه پنجاه، شــصت و حتی هفتادی ها خاطرات زیادی از سنگ 
پا دارند. بزرگ ترها هر وقت آنها را برای اســتحمام می بردند، آنقدر با سنگ پا به جان 
پاهایشان می افتادند که رنگ کف  پایشان به ســفیدی می رسید و گاهی برق می زد! اما 
کمتر کسی می داند این سنگ پاها دقیقا چه هستند؟ کجاها تولید می شوند و ...؟ بیشتر 
ما سنگ پا را به نام قزوین می شناســیم ولی در غرب ایران یعنی کردستان، روستایی 
وجود دارد که اقتصادش بر پاشنه این سنگ می چرخد. »قزلجه کند« روستایی در 3۵ 
کیلومتری قروه، از شهرهای استان کردستان است؛ روستایی که تقریبا ۲۵۰ خانوار با 
بیش از  هزار نفر جمعیت را در خود جای داده اســت. خیلی وقت نیست که ارزش پوکه 
معدنی )که با کمی تغییر تبدیل به سنگ پا می شود( در ساختمان سازی مورد توجه قرار 
گرفته اما مردم این روستا قبل از آن هم کارشان با پوکه می گذشت. گدازه های سرد آتش 
فشانی که حالا دیگر خبری از دهانه های داغ و مذاب آن نیست، امانتی را در منابع طبیعی 
این روستا به زمین گذاشته اند که معدن دارانش سهم بیشتری از آن دارند و مردمی که نام 
روستایشان در زبان محلی )تُرکی( به معنای »روستای طلایی« است، فقط گرد و خاک 
خودروهای حمل پوکه و لاشه های آن نصیب شان می شود تا تیشه بر آن بزنند و سنگ پا 
تولید کنند؛ محصولی که به غیر از ایران در کشورهای همجوار و حتی کشورهای اروپایی 

هم خریدار دارد.

  در پی »هجوم« روس ها به بازار املاک و مستغلات ترکیه خريد خانه در اين کشور 
در ماه آوريل جهشی چشمگیر يافت.

بنا بر داده های مرکز آمار ترکیه، در ماه آوریل ســال جاری میــلادی ۱33.۰۵۸ واحد 
مسکونی در این کشور به فروش رسید که نسبت به مدت مشابه سال قبل افزایشی 3۸.۸ 
درصدی نشان می دهد. معامله با مشتری های خارجی نیز ۵۸.۱ درصد افزایش یافت که 

نسبت به میانگین آن رشدی قابل ملاحظه به شمار می  آید.
در ماه آوریل فروش خانه های ترکیه به روس ها دوبرابر شد. در حالی که در ماه مارس ۵۴۷ 
خانه به شهروندان روس فروخته شد این رقم در ماه آوریل به یک هزار و ۱۵۲ واحد رسید.

پیش از این ایرانی ها در صدر خریداران خارجی مسکن در ترکیه قرار داشتند، اما روس ها 
در ماه آوریل گوی سبقت را از شهروندان ایرانی ربوده و در جایگاه اول قرار گرفتند. رتبه 

سوم نیز به شهروندان عراق اختصاص یافته است.

  نمايشگاه کتاب در حالی به پايان رسید که روز گذشته صف خريد دو کتاب در 
نمايشگاه باعث شادی کتاب دوستان شد و کاربران زيادی تصاوير آن را در شبکه 
اجتماعی بازنشر کردند. البته پیش از این هم در غرفه انتشارات به نشر شاهد ایجاد صف 
برای خرید کتاب بودیم. با این حال روز گذشته جشن امضای جدیدترین اثر فاضل نظری 
با عنوان »وجود« باعث ایجاد صفی بزرگ و طولانی شد و استقبال از کتاب جدید این شاعر 
کشورمان به حدی بود که برای خرید کتاب به همراه امضای شاعر باید ساعت ها در صف 
می ماندی.کاربری با بازنشر این شلوغی نوشت: »آن هایی که تا دیروز می گفتید فقط برای 
فلافل خریدن در نمایشگاه کتاب صف دیده می شود امیدوارم این عکس ها را هم ببینید.«

  در حالی که در روزهـــای گذشته، اظهارنظر نجم الدين شريعتی در گفت وگوی 
3 هفته قبل با روزنامه »فرهیختگان« درباره توقف موقت اجرای برنامه »ســمت 
خـدا« بـرای استراحت، يک بار ديگر وايرال شده بود، اين مجری در گفت وگو با 
خبرگزاری تسنیم در اين باره گفت: »اصل ماجرا این بود که قبل از ماه مبارک رمضان 
صحبت اش بود که بعد از »ماه من« یک، یا دو ماه استراحت کنم و به کارهای خودم برسم. 
بالاخره می دانید که ۱۵ سال است با افتخار برنامه »سمت خدا« را روی آنتن دارم و این 
برنامه هر روز به صورت زنده پخش می شود. من امسال احساس کردم شاید بعد از این 
سال ها، یک فاصله کوتاه برای استراحت لازم باشد. ضمن این که در ماه رمضان به خاطر 
فشردگی برنامه ها، فشار مضاعفی داشتم و این استراحت ضروری تر بـود. اصلا صحبت 
از کناره گیری، خداحافظی، کناره گیری موقت و برکناری نبوده اســــت. در حالی این 
شایعه پراکنی ها اتفاق می افتد که من این روزها »سمت خدا« را اجرا می کنم و اگر روزی 
قرار باشد چنین اتفاقی بیفتد حتما با مردم مطرح خواهم کرد. واقعا اتفاق خاصی نیست 

و با شبکه هم الحمدالله مشکلی نداریم.«

یک کارمند معمولی در شــهری کوچک  به  1
رئیس  اداره خود حمله کرده و با گروگان گرفتن 
همکارانش و پرتاب نارنجک میان آنها شــش نفر 
را به قتل رســانده. این خبر باید تیتر یک و یا دو  
همه روزنامه های  ما باشــد اما این گونه نیســت 
و حرف هــای تکراری فــلان نماینــده مجلس و 
ارزیابی هــای فلان کارشــناس سیاســی که نود 
درصد پیش بینی هایش اشــتباه ازآب درآمده اند 
و رجز خوانی برای رقیبان سیاسی و بزرگ کردن 
دستاوردهای دولت و این طور چیزها صفحات اول 

را می پوشانند. این شیوه اشتباه است.
این رابطه شــهرداری با چرخــه بازیافت  2
مواد برای من مبهم و عجیب اســت. به خصوص 
حالا که دوبــاره وانت های بلندگــو دار با اصوات 
نخراشیده شــان شــهر را آزرده می کنند و زباله 
گردهایی که با گســتاخی محفظه هــای زباله را 
واژگون می کنند و شهر را کثیف تر از همیشه جلوه 
داده انــد. دیگر می دانیم که پشــت این نوجوانان 
نحیف زباله گرد شبکه های مخوفی از بازیافت مواد 
هستند که سودهای سرشــاری می برند بی آنکه 
مجبور باشــند این زباله گردهای کوچک را بیمه 

کنند و یا حقوق مناسبی به آنها بدهند. عدم ورود 
شــهرداری و یا قانونگذاران به ایــن حیطه برایم  
مشــکوک اســت. همان طور که واقعا نمی فهمم 
چراباید به وانت های دوره گــرد که امنیت صوتی 
شهر را نابود می کنند مجوز ورود به طرح ترافیک 
داد؟  و چرا در شهرداری کســی فکری برای این 
معضل نمی کند؟ می دانم که بازیافت مواد کاری 
بسیار مهم اســت و می دانم که به هرحال گروهی 
در حال گذراندن روزی خود از این حرفه خاص  و 
حتی مفید هستند . مشــکلی ندارم. اما نمی فهمم 
چرا شهرداری با این گروه های زیرزمینی بازیافت 
چه در میــان وانت دارها و چه زبالــه گردها وارد 
مذاکره نمی شــود ، به آنها مقررات خاص خود را 
تحمیل نمی کند ، لباس بهداشــتی متحدالشکل 
نمی دهد و یا براي وانت بارها حداقل یک نوع آلارم 
و یا موســیقی گوشــنواز متحد تعریف نمی کند 
که این گونــه مردم تهران را به جنون نرســانند؟ 
توقع منطقی ای نیست؟ می گویید الان در چنین 
شرایطی چه وقت چنین توقعاتی است؟ اتفاقا در 
این گونه مواقع است که پافشاری بر ظواهر مفید 
مدنیت ، می تواند به مردم و شهروندها این اطمینان 

را بدهد که زمام کار از دست نرفته است. 
حالا که جشنواره کن در حال برگزاری است  3
و احتمالا پیگیر نتایج آن هستید، بگذارید نمرات 
منتقدان به فیلم های مهم سال گذشته جشنواره 
کن را اینجا مرور کنیم تا ببینید سلیقه کن چگونه 
است. چون بیشتر این فیلم ها طی سال گذشته با 
زیرنویس فارسی به تهران رسیده اند. پارسال فیلم 
ماشین من را بران ساخته ریوسوکه هاماگوچی با 
نمره میانگین  3.۵ بالاتریــن نمره را از ۱۰ منتقد 
اصلی جشــنواره  کن دریافت کرد. فیلم دوم فیلم 
مموریا ساخته ویراستاکول آپیچاتپونگ بود با 3.۴ 
و سوم فیلم  آنت ساخته لئو کاراکس بود با نمره 3. 
بندتا ساخته پل ورهوون ۲.۷ دریافت کرد. قهرمان 
ساخته اصغر فرهادی و واگن شماره شش محصول 
مشترک فنلاند و روسیه و همین طور فیلم پاریس 
منطقه شماره سیزده هر سه ۲.۶ دریافت کردند. 
فیلم محبوب» بدترین آدم  جهان « ۲.۴ گرفت. تب 
پتروف، گزارش فرانسوی و جزیره برگمان و فرانس 
هم نمرات بین ۲ تا ۲.3 گرفتــه بودند. جالب این 
که فیلم تیتان که در انتها برنده نخل طلا شده بود 

فقط نمره ۱.۶ دریافت کرده بود ! 

 واگویه های انتظار
بین بعضی از آدم ها /فرق بگذاريد 

مثلا بین آدمی که دوستتان دارد؛/و آدمی که دوستش داريد 
اولی را درک کنید؛/و دومی را اگر درکتان نمی کند/ترک کنید 

 دستور زبان عشق
گاهي میانِ مردم، در ازدحامِ شهر

غیر از تو هرچه هست فراموش مي كنم
  فريدون مشیري   شهرزاد پايیزي

  3۱ اردیبهشت ۱3۵۷. صفحه اول 
خبری که الان براي شما جذاب باشد 
وجود ندارد. صفحه 3 نوشته شده که 
مسیر اتوبان کمربندی تهران مشخص 
شــد که خب همان اتوبان آزادگان 
است. وزارت فرهنگ و هنر فیلمنامه 
عافیتگاه از داریوش مهرجویی را که بر 
مبنای داستانی از غلامحسین ساعدی 
اســت به خاطر فقــدان جنبه های 
تجاری رد کرده است. صفحه ۴ نوشته 
شــده که حسن روشن مســئله روز 
فوتبال ایران است و مهاجرانی هنوز 
امید دارد که او را بــه همراه خود به 
جام جهانی ببرد. ۴ نفر باید از لیست 
تیم ملی خــط بخورنــد که حدس 
نویســنده اطلاعات روی رشیدی و 
الله وردی و عادلخانی و بشکار است . 
در صفحه ورزشی نوشــته شده که 
ایران مقابل تیم ملی فرانســه چنان 
نمایش باشکوهی داشــت اما مقابل 
یک تیم باشگاهی مثل پاری سن ژرمن 
با ســه گل در هم می شکند و نتیجه 
می گیرد که فوتبال اروپا ســال ها از 
فوتبال ایران پیش است. فیلم مشهور 
و اسکاری شبکه در سینماهای تهران 
اکران شده اســت و در کنارش ارثیه 
فرامونتی فیلم دلپذیرساخته  مائورو 
بولونینی. گزارشی از افتتاح جشنواره 

کن هم در صفحه ۲۰ کار شده است. 
فیلم سفرسنگ از کیمیایی که توسط 
بخش خصوصی اما با وام کلان وزارت 
فرهنگ ساخته شده بود برای بخش 
نوعی نگاه انتخاب نشده است. اما فیلم 
اوکی مستر ساخته پرویز کیمیاوی در 
بخش دوهفته کارگردان ها به نمایش 
درمی آید. آب و بــرق اهواز در دمای 
۴۴ درجه این شهر براي ساعاتی قطع  
شده اســت. اداره محیط بانی خمین 
یک مارگیر حرفه ای را که چهار بچه 
پلنگ همراه خود داشــت دستگیر 
کرده  و پرونده ای برای او تشکیل شده 
است . مارگیر نمی دانست سال ها بعد 
هرکدام از این توله پلنگ ها چه ارزش 
خارق العاده ای پیدا خواهند کرد. بحث 
عوض کردن و کاربردی کردن متون 
درسی و دانشگاهی همان سال ها هم 
مورد توجه بوده. جمشــید آموزگار 
به عنوان نخســت وزیر سعی کرده با 
طنز این مسئله را بیان کند که خب 
مشخص است حس طنزش چندان 
ردیف نبوده : کارگر جوشکار چرا باید 
درباره مورچه هــای آدم خوار برزیلی 

بخواند!
   دوشــنبه اول خــرداد ۱3۵۷. 
صفحه اول همچنان بی هیجان است. 
صفحه ۴ نوشته شده که یک تصادف 

زنجیره ای که از برخــورد یک مینی 
بوس با یک پونتیاک در اتوبان ایوبی 
رخ داد و ۹ ماشین را درگیر خود کرد 
موجب ترافیک سنگین اتوبان ایوبی 
شد و پلیس هم با بیش از ۹۰ دقیقه 
تاخیر سر صحنه تصادف حاضر شد.  
طبیعتا چون مجتمع نویســندگان 
و خبرنگاران در نبــش اتوبان ایوبی 
اســت )در حال حاضر نبش شــیخ 
فضل الله و آل احمد( این خبر کارکرد 
صنفی برای روزنامه نگاران داشــته 
است! گزارشــی هم از آغاز جشنواره 
کن و حضور چشــمگیر ایرانی ها در 
کازینوهای این شــهر منتشر شده و 
اینکه نمایش اوکی مســتر در بخش 
دوهفتــه کارگردان هــا بــه دلایل 
نامعلوم منتفی شــده است ! به گفته 
این خبرنگار ،  مسعود کیمیایی ،  ناصر 
ملک مطیعی ، گیتی پاشایی ، مهدی 
میثاقیه ،  فرمان آرا،  هوشنگ کاووسی 
و نامزد جوانش )!(، بهرام ری پور و رضا 

فاضلی در کن به سر می برند. در بخش 
بازار جشــنواره هم از ایران فیلم های 
سوته دلان ، بن بست ،  غزل ، درامتداد 
شب و ... عرضه شــده اند.  فیلمی به 
اســم ســاحل لذت هم به فیلم های 
روی پرده اضافه شــده اســت. ۲۲ 
مسافر جام جهانی هم معرفی شدند 
و منصور رشــیدی ،  رضا عادلخانی ،  
محمد پنجعلــی و محمود حقیقیان 
از لیســت خط خوردند . جالب است 
که حدس خبرنگار اطلاعات در مورد 
چهار خط خورده که روز قبل منتشر 
شد به جز رشیدی ، کاملا اشتباه ازآب 
درآمده است ! مهاجرانی شش فوروارد 
با خودش بــه آرژانتین می برد. یعنی 
روشن، فرکی ،  جهانی ،  نورایی ،  بشکار 
و مجد تیموری ! که خــب به وضوح 
زیاده کاری است . چهار بازیکن خط 
خورده به عنوان همــراه با تیم عازم 

آرژانتین خواهند شد . 
همین دیگر. روزهای پرخبری نبودند. 

آقا به نظر مــن در بعضــی از شــغل ها، بعضی 
رفتارهای ناهنجــار هیچ ایرادی نــداره. یعنی 
معضلات رفتــاری که بیماری روانی محســوب 
می شــوند، در بعضــی مواقع عیــب و بیماری 

به حساب نمی آیند.
مثال عرض کنم. به نظر من اگر یک دندانپزشک 
دچار وســواس باشــه، ایرادی که نــداره هیچ، 
یه جورایی حُسن هم حســاب میشه. درسته که 
وسواس، یک نوع بیماری روانی محسوب میشه، 
ولی در این مــورد خاص، آنچنان مشکل ســاز 
نیست. ولی همین وسواس، در جای دیگر بحران 

به وجود می آورد.
باز هم مثال خدمتتون عرض می کنم. همین امروز 
برای فرستادن یک کاتالوگ برای یکی از دوستان، 
دســت به دامان یکی از این پیک های اینترنتی 
شدم. به محض این که ارتباط برقرار شد و مسیر 
مورد نظر را یکی از این عزیــزان تایید فرمودند، 
موبایلم زنگ زد. راکب محتــرم موتور بود که بر 
خلاف همه دوســتان زحمت کش شان، منتظر 
تماس من نماندند و خودشان زنگ زدند: »سلام. 

وقت تون بخیر... آدرستون دقیقا کجاست؟«
همینطور که کِیف می کــردم از ادب و فهم این 
راکب عزیز موتور، آدرس رو بهش دادم و عرض 

کردم که:
- »فقط کارم عجله اییه... الان هم میام دم در.«/ 
»کدوم زنگ؟...«/ »زنگمون شماره ۱۰ هست... 
ولی من خودم دارم میــام دم در.«/ »زنگ ۱۰... 
کدوم طبقه میشه؟«/ »طبقه چهارم... اونم مهم 

نیست. من الان دم در هستم.«
بدون این که گوشی رو قطع کنه، گزارش لحظه 

به لحظه به هم می داد:
- »من الان یک چهــارراه با شــما فاصله دارم. 
الان پشت چراغ قرمز هستم. ۱۰ ثانیه مانده... ۸ 
ثانیه مانده... ۵ ثانیه مانده... بله... چراغ سبز شد. 

من راه افتادم. ماشــین جلویی داره مسافر پیاده 
می کنه... راه افتاد... من هم راه افتادم. پیچیدم تو 

کوچه تون. چی تنتونه؟«
همانطور که مات و متحیر مانــده بودم از حرف 

زدن های ممتد دوست عزیزم، گفتم:
- »ایناهاشــم دیگه... کســی غیــر از من اینجا 
نیست... دارم برات دست تکون میدم. یه خرده هم 
عجله کن بی زحمت.«/ »پیرهنتون چه رنگیه؟«/ 
»ای بابا... سبزه. ایناهاشم... ایناهاشم...«/ »بله، 

زیارتتون کردم.«
خلاصه بعد از این که با سوالات انحرافی و پلیسی، 
مطمئن شــد من همونی ام که مشغول صحبت 
هستم، جلوی خونه ترمز کرد. با خونسردی تمام، 
کلاه کاسکتش رو در آورد و یه فوتی روش کرد و 
گذاشت روی باک موتور. قبل از این که به من نگاه 
کنه، چهره مبارکش را در آینه موتورش چک کرد 
و سبیل های کوتاه و کم پشتش رو یه مالشی داد:

- »من در خدمت شــمام.«/ »لطف دارین... این 
بسته رو ببرین به این آدرس...«

قبل از گرفتن بســته، برگه آدرس رو گرفت. با 
دقت و خونســردی کامــل، آدرس را با صدای 

بلند خواند:
- »درســته؟«/ »بله دیگه. من خودم نوشــتم 
اینی رو کــه خوندیــن...«/ »خــب... فقط این 
کوچه کاشفی که نوشتین، اینور میدونه یا اونور 
میدون؟«/ »نمی دونم دقیقا... لطف کن اونجا که 

رسیدی بپرس...«
خب ظاهرا حرفــی بی معنی زده بــودم. چون 
بلافاصله گوشــیش رو درآورد که از روی نقشه، 
هدف رو به طور دقیق، شناســایی و بعد عملیات 
سری اش را شــروع کند. چند دقیقه ای جلوی 
چشمان نگران من، به راحتی دنبال کوچه مورد 
نظر گشت: »آها... ایناهاش... اون ور میدونه...«/ 

»خیلی ممنون از اطلاعتون...«

مختصری گرد وخاکِ نشسته بر کلاه کاسکت را 
با دو فوت محکم از بین برد و متاسفانه قبل از این 
که بر ســر بگذارد، نکته مهمی توجهش را جلب 
کرد و آن هم ناهمگونیِ یک عدد از تار سبیل های 
این سمت با آن ســمت بود. باز هم من رو که از 
استرس، این پا و آن پا می کردم به هیچ گرفت و 
در آینه موتور، مشکل به وجود آمده را رفع کرد و 
چند عدد ریز گردی که بر روی کلاه در این چند 
ثانیه نشســته بودند را با یک فــوت دیگر به هوا 
فرستاد و بسته مورد نظر را از من گرفت... و اینجا 
بود که من یکی از مهلک ترین اشتباهات زندگیم 

را مرتکب شدم:
- »لطف کن، هم یک مقــداری عجله کن و هم 
مواظب باش که بسته تا نشود... کاتالوگه... حتما 

سالم برسه...«
آقا گفتن این جمله همان و برداشتنِ دوباره کلاه 
همان. البته من بلافاصله متوجه شدم که عجب 
غلطی کردم این جمله را گفتــم، ولی دیگر دیر 
شــده بود و راکب محترم پیاده شده و مشغول 
جاســازی بســته شــده بود، به طوری که اگر از 
هواپیما هم به بیرون پــرت می کردیم، بی هیچ 

شکی سالم و بی نقص به زمین می رسید.
بعد از مراسم بسته بندی و تنظیم مجدد سبیل ها 
و فــوت کردن کاســکت، بعد از هــزار بدبختی 

بالاخره راه افتاد.
از تماس های مکررش که شــلوغی خیابان ها را 
به من یــادآوری می کرد و اصرار داشــت نگران 
نشوم که بگذریم، ظاهرا مصیبت اصلی، تحویل 
کاتالوگ به دوستم بوده... به دلیل این که دوستم 

بعد از تحویل زنگ زد که:
- »بابا این رو از کجا گیر آوردی تو؟ یه ساعته داره 
منو سین جیم می کنه که مطمئن شه خودمم... 
آخر سر هم کارت ملی نشــونش دادم. تازه گیر 
داده چرا تو عکس سبیل ندارین، الان دارین؟...«

دندهعقب
اشكانعقيليپور
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کمپانی لوکس ســاز لکســوس از محصول جدید خود 
به نام RZ رونمایی کرد. شرکت لکســوس در ماه های 
اخیر با انتشار چند تصویر، از برنامه خود برای عرضه یک 
محصول جدید به نام RZ خبر داده بود. اکنون همتای 
لوکس تویوتا bZ4X با نام 450e RZ معرفی شده است. 
لکسوس 450e RZ به دو پیشرانه به قدرت 201 و 108 
اسب بخار روی محورهای جلو و عقب مجهز شده است 
که در مجموع، 308 اسب بخار قدرت و 435 نیوتن متر 
 Direct4 گشتاور را از طریق سامانه چهار چرخ محرک
به چرخ ها منتقل می کنند. خروجی پیشرانه این خودرو 
نسبت به تویوتا bZ4X و سوبارو سُلترا، به ترتیب 93 و 

99 واحد افزایش در قدرت و گشتاور را نشان می دهد.
 مشخصات فني

همانند سوبارو ســولترا در این خودرو هم سیستم تمام 
چرخ محرک را داریم و این یعنی دو پیشرانه برقی سوار 
بر دو محور تامیــن نیرو را انجام می دهند. اما پیشــرانه 
جلو از سولترا قوی تر شــده و در لکسوس 450e RZ دو 
پیشــرانه برقی توان تولید نهایت قدرت 308 اسب بخار 
را دارند. هنوز در مورد نهایت گشــتاور اطلاعاتی منتشر 
نشده است، اما پیش بینی می شود گشتاوری بالاتر از 33۶ 
نیوتن متر )که در سولترا و bZ4X دیده می شد( داشته 
باشیم. ظرفیت مجموعه باتری بدون تغییر و برابر با 71.4 
کیلووات ساعت باقیمانده است و شعاع حرکتی برابر با 3۶2 
کیلومتر را برای لکسوس 450e RZ  فراهم می کند. این 
عدد برای تویوتا bZ4X و سوبارو سولترا در بازه 355 الی 
 450e RZ 3۶5 کیلومتر قرار می گیرد. طراحی لکسوس
مستقل از محصول تویوتا بوده و هویتی منحصربه فرد دارد. 
در مقایسه با تویوتا bZ4X و البته سوبارو سولترا، قطعات 
پلاستیکی کمتری در بدنه لکسوس 450e RZ استفاده 

شده و فرم اتاق نیز متفاوت است.

  مشخصات ظاهري
تزئین ســتون ها و آینه  های جانبی با رنگ مشکی، فرم 
متفاوت چراغ ها و رینگ ها به همراه باله عقب دوبخشی 
و البته نشان LEXUS که بالای نوار روشنایی عقب نصب 
 450e RZ شده، مهمترین ویژگی های بصری لکسوس
است، که در دوقلوهای تویوتا و ســوبارو قابل مشاهده 

نیست.
  فضاي داخلي

با ورود به فضای کابین لکسوس 450e RZ نیز با طرحی 
منحصر به این خودرو روبه رو هستیم. نمایشگر 14 اینچی 
لمسی در مرکز داشــبورد، قرارگیری دریچه های تهویه 
در بالای نمایشــگر، قرارگیری دکمه استارت پیشرانه 
در ســمت چپ دریچه ها، کاهش تعداد دکمه های روی 
کنســول میانی و البته فرمان با فرم خاص مشــهور به 
Yoke، جزئیاتی است که حال و هوایی خاص برای کابین 
لکسوس 450e RZ به همراه آورده است. امکانات رفاهی 
موجود در لکســوس 450e RZ به تریم انتخاب شــده 
توسط مشتری بستگی دارد. البته وجود امکانات بیشتر 

می تواند به معنای افزایش وزن خودرو باشد که مطمئناً 
روی شعاع حرکتی تاثیرگذار خواهد بود، بدین معنا که 
شــعاع حرکتی لکســوس 450e RZ با رینگ های 18 

اینچی درحدود 3۶0 کیلومتر تخمین زده می شود.

جوابيه ايران خودرو درباره شكستن سقف 
شيشه ای ۲۰۷

شرکت ایران خودرو اعلام کرد، گزارشی از شكستن سقف شیشه ای 207 دریافت 
نشده است. در پی انتشار مطلبی با عنوان »زیر 207 سقف شیشه ای جک نزنید!« 
گروه صنعتی ایران خودرو در جوابیه ای این موضوع را كذب دانســت و اعلام كرد: 
تاكنون هیچ گزارشی دال این موضوع در شبكه خدمات پس از فروش گزارش نشده 
است. در حال حاضر تمامی خودروهای دارای سقف شیشه ای، در دوره گارانتی بوده 
و بدیهی است، در صورت وقوع چنین موضوعی، مشتریان برای جبران خسارت به 
نمایندگی های مجاز مراجعه می كردند، اما تاكنون هیچ مراجعه ای به شبكه خدمات 
پس از فروش ایران خودرو برای این موضوع صورت نگرفته اســت. به منظور تنویر 
افكار عمومی و اطلاع دقیق مشــتریان از ایمنی سقف شیشه ای محصولات یادآور 
می شود، برخلاف ســقف خودروهای عادی که از یک لایه ورق ساخته شده است، 
ســقف خودروهای پانوراما به صورت یک مجموعه کلاف تقویت شده هفت تکه و با 
ورق ضخیم تر تا میزان 40درصد تولید می شود و این امر موجب افزایش استحکام کل 
بدنه به خصوص در آزمون های پیچش و خمش بدنه نسبت به خودرو سقف فلزی شده 
است. شیشه سقف دست كم پنج میلی متر با قطعات صلب بدنه فاصله دارد. میزان 
تغییر شكل بدنه اندازه گیری شده در آزمون های مرتبط، چند دهم میلی متر است و 
در حالت های بسیار شدید و مخرب آزمون پیچش و خمش، تا حداكثر دو میلی متر 
می رسد. چنان چه اســتفاده از جك باعث تغییر شكل بدنه و شكسته شدن شیشه 
سقف می شد، در این خودروها و همچنین خودروهای معمولی، شیشه های جلو و 
عقب خودرو نیز شكسته شــود كه چنین امری اتفاق نمی افتد و هیچ گونه ریسکی 

متوجه این خودروها نیست.

پژوپارس ۴۵۷ ميليون تومان شد
بازار قیمت خودرو همچنان نوسان دارد. اما کارشناسان می گویند بازار در وضعیت 
رکود قرار دارد و خرید و فروش چندانی صورت نمی گیرد. قیمت خودرو صفر داخلی 
در روز 31 اردیبهشــت 1401 با توجه به آمارها و قیمت روزانه با تغییراتی همراه 
شد.قیمت خودرو صفر داخلی 31 اردیبهشت 1401 در بازار ایران به شرح زیر است: 
پراید 111 به 203 میلیون تومان رسید. پراید 131 نیز با قیمت 175 میلیون تومان 
عرضه می شــود.دنا پلاس اتوماتیک مدل 1401 هم اکنون در قیمت 500 میلیون 
تومان در بازار خودرو کشور موجود اســت. اما دنا معمولی 1401 به 392 میلیون 

تومان رسید.
قیمت خودروهای پرطرفدار

نرخ خودرو تیبا هاچ بک پلاس هم اکنون به 213 میلیون تومان رسید. پژو 20۶ تیپ 
دو مدل 1401 نیز هم اکنون به قیمت 304 میلیون تومان معامله می شــود. 20۶ 
تیپ پنج در بازار کشور به نرخ 348 میلیون تومان رسید.پژو پارس اتوماتیک نیز به 
457 میلیون تومان رسید. تارا اتوماتیک نیز در بازار در نرخ ۶00 میلیون تومان ثابت 
شد. عماد جعفری، کارشناس صنعت خودرو گفت: در حال حاضر بازار در وضعیت 
رکودی قرار دارد. البته این رکود نســبت به روزهای گذشته بیشتر شده است. زیرا 
بحث واردات خودرو به کشور در مرحله نهایی است و بازار منتظر نتیجه این واردات 
است. اما نوسان قیمت برخی خودروها در آگهی های فروش خودرو به این دلیل است 
که دلالان می خواهند خودروهای خود را به بالاترین قیمت بفروشــند. اما خرید و 
فروشی در بازار صورت نمی گیرد.او توضیح داد: نکته قابل توجه این است که به دلیل 
اینکه تعرفه واردات خودرو به کشور مشخص نیست میزان کاهش قیمت ها در بازار 

نیز قابل پیش بینی نیست.

کراس اوور فردا SX۵ را بشناسيد

فردا SX5 در بازار چین تحت نام دانگ فنگ X5 فروخته می شود. البته دانگ 
فنگ این خودرو را تحت برند Fengxing عرضه کرده است. نسل اول دانگ 
 )MPV( تلفیقی از کراس اوور و ون بود و به دسته خودروهای همه کاره X5 فنگ
تعلق داشت. ولی نسل دوم X5 به طور خالص در قالب یک ماشین کراس اوور 
ساخته شده که فردا موتور مسئولیت مونتاژ و عرضه آن را در بازار ایران بر عهده 
گرفته اســت. قیمت کراس اوور Farda SX5 در حال حاضر مشخص است. 
این محصول فعلا )اردیبهشت ماه سال 1401( با قیمت تقریبی ۶50 میلیون 
تومان در دســترس خریداران ایرانی قرار دارد.جک S3 و ام وی ام X22 بدون 
شک رقبای اصلی شاسی بلند جمع و جور SX5 به حساب می آیند. با این حال، 
خودروهای دیگری مانند لیفان X70، چری تیگو SWM ،5، جک S5، هایما 
S7 توربو و تا حدی یوآز پاتریوت می توانند عرصه رقابت را برای این خودروی 
مونتاژی تنگ تر کنند. کراس اوور SX5 فردا موتــور دارای تجهیزات ایمنی و 
امکانات رفاهی متعددی اســت که در این بخش به آن ها اشاره می شود. طبق 
کاتالوگ اصلی فردا SX5، تجهیزات ایمنی این خودرو عبارتند از: کیسه هوا برای 
سرنشینان جلو، سیستم کنترل پایداری خودرو )ESP(، سیستم توزیع نیروی 
ترمز EBD و ترمز کمکی TCS، ASR، قفل مرکــزی و قفل خودکار درب ها 
حین حرکت، سیستم کنترل حرکت در سربالایی، ایزوفیکس صندلی کودک، 
سیستم هشدار بستن کمربند برای سرنشینان جلو، سیستم ایمنی فرمان در 

هنگام تصادفات، سنسور پارک دنده عقب و غیره.

ماجراي رولز رويس خاص
برابوس تیونر آلمانی ســراغ خاص ترین خودروی انگلیس رفتــه تا یک اثر هنری 
متفاوت را به نمایش بگذارد. برابوس را بیشتر با پروژه های حرفه ای آن برای مرسدس 
بنز می شناسیم اما اخیرا این تیونر سراغ یک دستگاه رولز رویس گوست رفته است. 
کیت کامل فیبرکربن شامل اسپویلر جلو، هواکش های جانبی، لیپ اسپویلر، دیفیوزر 
فیبرکربن، سیستم اگزوز جدید و... زیبایی های ناب گوست را وارد شرایطی جدید 
کرده اند که این هم در نوع خود خاص و جذاب اســت. برابــوس تغییراتی نیز برای 
پیشرانه در برنامه خود داشــته تا مجموع خروجی را در مقایسه با نسخه استاندارد 
129 اسب بخار افزایش دهد. گشتاور نیز 100 نیوتن متر بهبود داشته است. بدین 
ترتیب پیشــرانه برابر با 700 اســب بخار خروجی و 950 نیوتن متر گشتاور دارد. 
بیشینه ســرعت نیز به طور الکترونیکی روی 250 کیلومتر برساعت محدود شده 
است. رولز رویس گوست برابوس 700 طی 4.۶ ثانیه از حالت توقف به سرعت 100 
کیلومتر برساعت می رسد. برابوس 4 مدل رینگ در اندازه های 21 و 22 اینچی پیش 
روی مشتریان قرار داده است. به روزرسانی سیستم تعلیق و ترمز نیز بخش دیگری 

از کار است.

     دنده معکوس

   بازارچه

   چهار چرخ

چگونه واردات مشكل       داشبورد
صنعت خودرو را حل مي كند

آيا شرط صادرات خودرو از مصوبه دولت حذف مي شود؟
اردیبهشت ماه امسال بود که دولت تصمیم گرفت برای جبران کمبود تولید 
خودرو در کشور و شــاید پایان دادن به شــائبه انحصار در صنعت خودرو، 
واردات خودرو را آزاد کند و اجازه دهد مانند قبل از ســال 97، خودروهای 
خارجی وارد کشور شــوند.البته در روند اجرایی شــدن این مصوبه شرط 
صادرات خودرو و قطعه برای واردات خودروهای خارجی به کشــور لحاظ 
شــد که همین موضوع با انتقادات جدی روبه رو شده است.در ماده 4 طرح 
ساماندهی بازار خودرو آمده اســت »هر شخص حقیقی یا حقوقی می تواند 
به ازای صادرات خودرو یا قطعات خودرو یا سایر کالاها و خدمات مرتبط با 
انواع صنایع نیرومحرکه و یا از طریق واردات بدون انتقال ارز نسبت به واردات 
خودرو معادل ارزش صادراتی خود اقدام کند.«منتقدین این موضوع از جمله 
دادفر دبیر انجمن واردکنندگان خودرو معتقد اســت؛ مگر خودروســازان 
داخلی با کمبود قطعات مواجه نیستند؟! در این فضا چقدر قطعه قرار است 
صادر کنیم که در قبال آن واردات اثربخشی داشته باشیم؟ در بحث صادرات 
خودرو هم داستان همین است.کل صادرات خودروسازان در طول یک سال 
نهایتاً 500 میلیون دلار است. با این رقم مگر چند دستگاه خودرو می توان 
وارد کرد. آقایان می گویند قصد دارند از مسیر واردات، بازار خودرو را تنظیم 
کنند اما وقتی صادرات بســیار کمی  داریم، طبعا نمی توانیم در ارقام قابل 
قبول و مناســبی واردات داشته باشیم و طبیعی اســت که در این شرایط، 
تنظیم بازار رخ نخواهد داد. فارغ از ادعاهای سطحی، عوامانه و غیرکارشناسی 
که در شبکه های اجتماعی مورد بحث قرار می گیرد، اما در واقع هنوز هیچ 
دستورالعمل جدیدی در خصوص کیفیت واردات خودرو به گمرکات ابلاغ 
نشده است و بیان اینگونه خبرها و اظهارات طنزگونه و غیرواقعی در فضای 
مجازی به نظر می رسد صرفاً بازار را ملتهب می کند. بررسی ها نشان می دهد، 
به صورت کلی در صورت عدم تعیین ضوابط خاص در روند واردات خودرو؛ 
شرط صادرات عاملی می شود تا نه تنها فضا برای افزایش قیمت خودروهای 
داخلی ایجاد شود بلکه از آن طرف شاهد افزایش قیمت خودروهای وارداتی 
نیز خواهیم بود زیرا هنوز ما با مازاد تولید روبه رو نیســتیم و خودروســاز 
نمی تواند جوابگوی تقاضای داخل باشد چه برسد به اینکه افزایش صادرات را 
رقم بزند.تصور کنید افراد بتوانند محصولات داخلی را با اعلام اظهارنامه هایی 
صادر و از آن طــرف با ارائه مدارک صادراتی خود امــکان واردات خودرو را 
پیدا کنند! طبیعی اســت که نه تنها بازار به سمت ثبات نمی رود بلکه شاهد 
رشد افزایش قیمت ها هم خواهیم بود. البته شنیده ها حکایت از آن دارد که 
دولت می خواهد برای اولین بار تعرفه واردات خودرو را هم معقول تر کند و 
این امر قاعدتاً باعث کاهش نهایی قیمت خودرو می شــود. براساس آمار در 
سال هایی که واردات خودرو آزاد بود، دولت های وقت بیشترین تعرفه را برای 
واردات خودرو تنظیم کرده بودند که بعضاً و به اذعان واردکنندگان خودرو 
بین 85 تا 90درصد بود، این امر ضمن درآمدزایی برای دولت، باعث می شد 
که حمایت های بی چون وچــرا از صنعت خودرو ادامه پیــدا کند.اما این بار 
رئیس جمهور بعد از ابلاغ 8 فرمان در 11 اسفندماه 1400 تأکید کرده است: 
»به منظور افزایش رقابت پذیری و رفع شائبه انحصار، متناسب سازی قیمت 
خودرو و جبران کمبود تولید به میزان مورد نیاز بازار، موانع قانونی و اجرایی 
واردات خودرو در ســال 1401، حداکثر ظرف 3 ماه آینده رفع شــود و با 
افزایش صادرات خودرو و قطعات، نسبت صادرات به واردات در صنعت خودرو 
افزایش پیدا کند.« در این خصوص معاون صنایع حمل ونقل وزیر صمت نیز 
ضمن تشریح جزئیات واردات خودرو، گفته است: عوارض تعیین شده برای 
واردات خودرو با حجم موتور کمتر از 1000 سی ســی با 15درصد کاهش، 
10درصد خواهد بود. روی هم  رفته با تأکید اســفندماه سال گذشته رئیس 
جمهور بر رفع موانع قانونی و اجرایی واردات خودرو در سال 1401، آن هم 
حداکثر ظرف 3 ماه آینده باید عملًا در خردادماه شاهد نهایی شدن آیین نامه 
اجرایی واردات خودرو و رفع ایرادات آن بود، اما شرایط فعلی نشان از آن دارد 
که هنوز خبری از جمع بندی دســتورالعمل اجرایی مصوبه نیست و همین 

تعلل التهابات بازار را افزایش می دهد.
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پژو 206، تیپ1401/2

پژو 206، تیپ2

)SD(206 پژو

پژو 207

پژو 207دنده رینگ فولادی 

پژو 207پانوراما اتومات
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LX/ EF7سمند

سمندLX/ دوگانه

سمندLX/ ساده

سورن پلاس

سمندLX/ دوگانه1399

سمندLX/ ساده1400

1401/)EX(2تیبا

1400/)EX(2تیبا

تیبا2 پلاس 1400

تیبا2 پلاس1399

1399/SX تیبا

1400/SX تیبا

1399/)SE(111پراید

1399/)SE(131پراید

1398/)SE(132پراید

1399/)SE(151پراید

1400)SE(151پراید

پراید151 پلاس/1400

325 میلیون تومان

372 میلیون تومان

300 میلیون تومان

375میلیون تومان

350 میلیون تومان

235 میلیون تومان

217 میلیون تومان

206 میلیون تومان

218 میلیون تومان

208 میلیون تومان

188 میلیون تومان

194 میلیون تومان

207 میلیون تومان

183 میلیون تومان

180 میلیون تومان

170 میلیون تومان

180 میلیون تومان

190میلیون تومان

  گاراژ

ام وی ام X۵۵ پرو قيمت گذاري شد
فروش اين خودرو در دو نسخه از روز سه شنبه در سامانه يكپارچه فروش 

خودرو آغاز شده است
پس از شرکت های ایران خودرو، ســایپا، کرمان موتور، 
بهمن موتور و آرین پارس موتور، خودروهای شــرکت 
مدیران خودرو برای عرضه در سامانه یکپارچه تخصیص 
خودرو مشــخص شــد. برای اولین بار قرار است خودرو 
ایکس 55 پرو در دو مدل ایکس 55 پرو اکسلنت با قیمت 
905 میلیون تومان، و ایکس 55 پرو اکسلنت اسپرت با 
قیمت 925 میلیون تومان برای تحویل حداکثر در 90 

روز آینده فروخته شود.
 سابقه ورود ام وی ام X۵۵ به ايران

اگر از هواداران خودروهای چینی باشــید، حتما به یاد 
دارید که مدیران خودرو از اواخــر پاییز 1398، فروش 
ام وی ام X55 را برای اولین بار در ایران، آغاز کرد. قبل از 
هر چیز، باید این نکته را بگوییم که ام وی ام X55 در بازار 
چین با نام اختصاصی چری تیگو 5x  شناخته می شود. 
البته مشــتریان بازار آمریکای جنوبی، روسیه و برخی 
کشورهای اروپای شرقی، این خودرو را با نام چری تیگو 
4 هم می شناسند. ام وی ام X55 که متولد 2017 است، 
اولین فیس لیفت خود را در سال 2020 تجربه کرده و از 
اواسط تابستان 1399 نیز در اختیار مشتریان چینی، قرار 
گرفته است. اما آن نسخه ای که مدیران خودرو برای بازار 
ایران درنظر گرفته، فیس لیفت دوم این خودروست که 

در سال 2021 معرفی شده است.
 ويژگی X۵۵ پرو در نمای ظاهری

ظاهرا طراحان چری، قصد انجام تغییراتی اساســی در 
این فیس لیفت نداشته اند چراکه جزئیات مهم ظاهری 
خودرو، فرقی با گذشــته ندارند. اما در این میان، چری، 
یکســری تغییرات جزئی انجــام داده کــه نمی توان از 
آنها صرف نظر کــرد. در کنار رینگ هــای جدید، تغییر 
گرافیک چراغ های جلو، تغییر ســپر خودرو و همچنین 
تغییر ورودی هوای سپر، مهم ترین اتفاقی که در چهره 
فیس لیفت ام وی ام X55 پرو رخ داده، جلوپنجره جدید 
این خودروست؛ جلوپنجره ای که برخلاف گذشته، از نوع 
لانه زنبوری نیست و مانند سایر مدل های 2021 چری، 

اصطلاحا از نوع جلوپنجره کهکشانی بوده و حالا شکل و 
شمایل مدرن تری نسبت به قبل، دارد. در قسمت عقبی 
PRO X55 نیز تنها ویژگی بارزی که به چشم می خورد، 
خط کرومی جدیدی است که مابین چراغ های عقب اضافه 
شده اما به درون چراغ ها نرفته است. در نمای بیرونی این 
خودرو، دیگر دنبال تغییری نباشــید چون گفتنی ها را 
گفتیم؛ حالا بیایید سری به کابین جدید X55 پرو بزنیم؛ 
کابینی که هیچ چیز آن، دیگر شبیه کابین X55 قدیمی 

مدیران خودرو نیست.
 ويژگی X۵۵ پرو در نمای داخلی

چری برای کابین X55 جدید، از فرمان دی کات استفاده 
کرده و نمایشگر صفحه کیلومتر را هم بزرگتر کرده و به 
7.5 اینچ رسانده اســت. البته در بازار چین، این صفحه 
کیلومتر فقط مختص تیپ های گران تر تیگو 5x است و 
تیپ های ارزان ترش هنوز هم از صفحه کیلومتر آنالوگی 
بهره می برند. ولی خوشــبختانه در نسخه مونتاژی بازار 
ایران، صفحه کیلومتر دیجیتالی وجود دارد. رودری ها و 
شکل صندلی ها نیز کاملا تغییر کرده است. مانیتور 10.2 
اینچی خودرو نیز که قبلا درون داشــبورد بود، حالا از 
داشبورد جدا شده و همانند خودروهای اروپایی، در بالای 

داشبورد، جاخوش کرده است.
 مشخصات فنی ام وی ام X۵۵ پرو

ام وی ام X55 جدید، از همان موتور 1.5 لیتری سابقش 
استفاده می کند که برای بازار چین، در دو مدل )تنفس 
طبیعی و توربوشارژ( قابل ســفارش است. موتور تنفس 
طبیعی آن که با موتور چری آریزو5 خودمان یکسان است 
و می توان آن را با گیربکس 5 دنده دســتی یا گیربکس 
CVT با 9 دنده مجازی ســفارش داد، قدرتی در حدود 
11۶ اسب بخار و گشــتاوری در حدود 143 نیوتن متر 
دارد.  اما ام وی ام PRO X55 با موتور توربوشــارژش به 
 X55 ایران آمده که دقیقا همان موتور 1.5 لیتری ام وی ام
معمولی اســت ولی با این تفاوت که بهبودهای صورت 
گرفته روی آن باعث افزایش نســبی قدرت و گشــتاور 

تولیدی به صورت زیر شده است.

  گاراژ

تازه وارد 
لوکس ساز 

ژاپنی
 450e RZ لکسوس

bZ4X با قدرتی بیشتر از تويوتا
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شاخص بورس عقب نشست 
شاخص کل بورس در پایان معاملات روز شنبه 30 اردیبهشت 

1401 با کاهش 15 هزار و 282 واحد همراه شد و  به رقم 
یک میلیون و 579 هزار و 692 واحد رسید. ارزش بازار در 

بورس در این روز به بیش از شش میلیون و 279 هزار میلیارد 
تومان رسید. معامله گران در روز شنبه بیش از 8.9 میلیارد سهم 

و انواع اوراق مالی در قالب 644 هزار فقره معامله و به ارزش پنج 
هزار و 159 میلیارد تومان دادوستد کردند. نمادهای پتروشیمی 

پارس، معدنی چادرملو، فولاد مبارکه، پتروشیمی نوری، شستا، 
هلدینگ نفت و گاز و پتروشیمی تأمین و معدنی گل گهر 

بیشترین اثر کاهشی را در شاخص بورس داشته اند.

مهلت ثبت نام یارانه امروز به پایان می رسد 
 متقاضیان جامانده یارانه دو روز برای ثبت نام خود فرصت داشته اند. 
این فرصت امشب به پایان می رسد. طیبه حسینی سخنگوی سازمان 

هدفمندسازی یارانه ها با اعلام این موضوع می گوید دیروز شنبه و امروز 
یکشنبه آخرین مهلت برای ثبت نام متقاضی جاماندگان یارانه هاست 
و کسانی که تاکنون در این زمینه اقدام نکرده اند، تقاضای خود را در 

سامانه سازمان هدفمندی یارانه ها به نشانی MY.GOV.IR ثبت کنند. 
بعد از این مرحله اطلاعات دریافت شده برای سامانه رفاه ایرانیان به 
نشانی پایگاه رفاه ایرانیان ارسال خواهد شد. بعد از بررسی اطلاعات 

اگر یارانه به فرد تعلق بگیرد، یارانه کمک معیشتی از ابتدای طرح برای 
آنها واریز می شود. احتمال اینکه این مهلت تمدید شود وجود دارد.

افزایش ساعت کاری سامانه ساتنا 
از اول خرداد ماه، ارسال دستور پرداخت های ساتنا برای مشتریان 

تا ساعت 14:30 امکانپذیر شده است. بانک مرکزی اعلام کرده با 
توجه به تغییر ساعات کاری بانک ها بعد از ایام ماه مبارک رمضان 
و همچنین افزایش زمان پایان تعیین وضعیت چک های رمزدار در 

سامانه چکاوک، از ساعات خاتمه پذیرش و پردازش دستور پرداخت 
در سامانه ساتنا برای دستورپرداخت های بین مشتری  14 و 30 دقیقه 

و برای دستور پرداخت های بین بانکی ساعت 15 تعیین شده است. 
درباره سامانه پایا، ساعات شروع پردازش چرخه ها بدون تغییر و 

همانند گذشته خواهد بود. پیش از این ساعت خاتمه پذیرش دستور 
پرداخت در ساتنا برای مشتریان ساعت 14 بوده است.
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3015 ه آغاز واریز سود سهام عدالت  

سود جاماندگان سهام عدالت که شماره شبا اعلام کرده اند، از امروز 
واریز می شود. محمود حسنلو مدیر فناوری شرکت سپرده گذاری 

مرکزی با اعلام این خبر می گوید سود مربوط به عملکرد سال 
99 شرکت های سرمایه پذیر سهام عدالت، در 20 اسفندماه سال 
گذشته به حساب حدود 43 میلیون نفر سهامدار واریز شد. حدود 

دو میلیون نفر از سهامداران به دلیل عدم اعلام شماره حساب بانکی 
و یا مشکلات بانکی نتوانستند سود خود را دریافت کنند. با پایان 

زمان اصلاح شماره شبای حساب بانکی برای سهامداران عدالت، از 
دیروز کار استخراج داده ها و محاسبه سود جاماندگان آغاز شده و 

اول خرداد سود این افراد به حساب شبای اعلامی آنها واریز می شود.

سهمیه کارت های سوخت شارژ شد
سهمیه بنزین خردادماه خودروهای شخصی به میزان 60 لیتر و بدون 

هیچ گونه تغییری، در ساعت صفر بامداد شنبه یکم خردادماه در کارت های 
هوشمند سوخت شخصی شارژ شد. سهمیه بنزین خودروهای شخصی 

ماهانه 60 لیتر و سهمیه سوخت خودروهای عمومی و خدماتی مطابق جدول 
سهمیه طرح مدیریت مصرف سوخت تعیین شده است. سقف ذخیره 

سهمیه بنزین کارت های هوشمند سوخت برای مالکان خودروهای شخصی 
و موتورسیکلت ها طبق آخرین اطلاعیه شرکت ملی پخش فرآورده های 

نفتی 9 ماه است و بیش از این میزان در کارت سوخت صاحبان خودروها 
ذخیره سازی نمی شود. به همین دلیل افراد نمی توانند سهمیه خود را برای 

مدت بیشتری نگه دارند.

   طبق طرح جدیــد مجلس، صاحبخانه و مســتاجر 
باید اجاره نامه خود را در ســامانه املاک و اسکان ثبت 
کنند. اقبال شــاکری عضو کمیســیون عمران مجلس 
می گوید با ثبت اجاره نامه در ســامانه املاک و اسکان، 
اطلاعات مسکن خانوار های کل کشور به دست می آید. 
برای افرادی که در ســامانه اطلاعات را ثبت می کنند، 
حمایت هایی مثل ۵0 درصد تخفیف عوارض نوســازی 
و مالیاتی، وام نوسازی با ســود کم و اقساط بلندمدت و 
همچنین قرار گرفتن در اولویت وام دهی در نظر گرفته 
خواهد شد. کسانی هم که از ثبت اطلاعات در سامانه سر 

باز زنند باید ضرر و زیان بپردازند. 
 ســبدگردان قلابی بورس بازداشت شد. علی ولی پور 
گودرزی رئیس پلیس امنیت اقتصادی پایتخت با اعلام 
این خبر گفت متهم که فردی با هویت معلوم بود با حضور 
در فضای مجازی و سوءاستفاده از شبکه های اجتماعی 
تعداد قابل توجهی دنبال کننــده برای خود جمع کرده 
بود.  این فرد با شگردها و تبلیغات مختلف اقدام به معرفی 
خود به عنوان مشاور بازار سرمایه و سبدگردان این بازار 
می کرد. در حالی که در بررسی های پلیس مشخص شد 
که نامبرده هیچگونه مجوزی برای فعالیت از ســازمان 

بورس و اوراق بهادار دریافت نکرده.
 نحوه ثبت نام جداگانه مجردانی کــه تاکنون یارانه 
دریافت نکرده اند، مشخص شد. ســیده طیبه حسینی 
سخنگوی ســازمان هدفمندســازی یارانه ها می گوید 
افراد مجردی که یارانه آن ها قطع شده یا تاکنون یارانه 
نمی گرفتند، می توانند ثبت نام دریافت یارانه انجام دهند. 
مجردهایی کــه پیش از این یارانــه دریافت می کردند، 

نمی توانند یارانه خود را از سرپرست خانوار جدا کنند.
  دلایل منطقی می گویند بیت کوین در شــرایط فعلی 
محکوم به شکست است. بیت کوین منطقه حمایت 30 

هزار دلار را که محور اصلی بازار صعودی بود از دســت 
داد و این منطقه حالا به عنــوان مقاومت عمل می کند. 
به نظر می رســد ســیگنال تکنیکال صلیب مرگ هدف 
23 هزار دلاری را نشــان می دهد. نرخ های تامین مالی 
فعلا خنثی مانده است و احتمال دارد این نرخ ها در چند 
روز گذشته به شــدت ریزش کند. این می تواند سیگنال 
دیگری برای ریزش بازار باشد. مورد در رابطه با شاخص 
آتی ALTPERP اســت که ســبدی از آلت کوین ها در 
مقابل بیت کوین را نشــان می دهد. به نظر می رسد این 
رمزارز حمایت خود در این شــاخص را هم از دست داده 
است و احتمال رشد 30 درصدی دارایی از محدوده 30 
هزار دلار وجود دارد. این یعنی کف قیمتی بعدی همان 
محدوده 20 هزار دلار اســت. این رمزارز با بازار ســهام 
آمریکا همبستگی زیادی دارد و احتمال سقوط بازار سهام 
آمریکا وجود دارد. همچنین شاخص دلار در حال تقویت 
اســت و این موضوع هم به کابوس رمزارزها تبدیل شده 
است. آخرین دلیل کاهش زیاد نقدینگی بیت کوین است. 
 بانک مرکزی لیست تمامی اشخاص دریافت کننده 
ارز مسافرتی را به صورت دوره ای برای وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی ارسال می کند تا در خصوص شمولیت 

دریافت یارانه بررسی و تصمیم گیری شود.
  در پایان معاملات دیروز بازار ســهام، ارزش ســهام 
عدالت در مقایسه با روز چهارشــنبه شش دهم درصد 
کاهش پیدا کرد و ارزش ســبد ۵32 هزار تومانی، یک 
میلیون تومانــی و 492 هزار تومانی ســهام عدالت به 
ترتیب به 14 میلیون و ۷۸۶ هــزار تومان، 2۷ میلیون 
و ۸۵1 هزار تومــان و 13 میلیــون و ۷0۶ هزار تومان 
رســید. ارزش ۶0 درصد قابل فروش ســبد ۵32 هزار 
تومانی سهام عدالت به هشت میلیون و ۸۷1هزار تومان 

رسیده است.

  نبض بازار

آخرین به روزرسانی قیمت سهام عدالت

 بانک مرکزی لیست تمامی اشخاص 
دریافت کننده ارز مسافرتی را به صورت 

دوره ای برای وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی ارسال می کند تا در خصوص 

شمولیت دریافت یارانه بررسی و 
تصمیم گیری شود

ارزش بازار ارزهای دیجیتال که در ماه آبان سال گذشته 
در محدوده سه تریلیون دلار بود، در ابتدای اردیبهشت 
ماه امسال به دو تریلیون دلار کاهش پیدا کرد و در حال 
حاضر با ســقوط 3۵درصدی به حدود 1.3 تریلیون دلار 
رسیده است. این عددهای به خوبی وضعیت خونین بازار 
را نشان می دهد و می تواند به عنوان مقدمه ای کافی برای 
خواندن گزارش نشریه اکونومیست درباره وضعیت بازار و 

نگرانی های سرمایه گذاران محسوب شود.
1    بیت کوین در حال حاضــر در کمترین محدوده  
قیمت خود از اواخر ســال 2020 قــرار دارد. مخالفان 
رمزارزها در ابتدا کار این بازار، آنها را فقط برای پولشویی 
و کلاهبرداری مفید می دانســته و معتقد بودند این بازار 
نمی تواند برای همیشه دوام بیاورد. شکست های اخیر در 
بازار رمز ارز بســیاری را متقاعد کرد که حق با مخالفان 

بوده است.
2    ترا )لونا( به عنوان یک اســتیبل کوین الگوریتمی 
شناخته می شد که ارزش آن به وســیله سایر دارایی ها 
پشتیبانی می شد و به نظر می رســید همین مسئله آن 
را به موردی قابل اطمینان تبدیــل کند اما در هفته های 
اخیر ارزش آن کاهش پیدا کرد. به شــکلی که در عرض 
چند ســاعت لونا که در اوج قیمت 40 میلیارد دلار قرار 
داشت ارزش خود را به طور کامل از دست داد و به حدود 

10 سنت رسید.
3    استیبل کوین یواس دی ســی با پشتوانه پول نقد 

و اوراق خزانه در بــازار وجــود دارد و صورت های مالی 
خود را به صورت ماهانه منتشــر می کند. این رمز ارز در 
وضعیت فعلی بازار که بســیاری از ســکه های دیجیتال 
دچار مشکل شده اند، عملکرد خوبی داشته است و دارای 
درجه شفافیت حداقل 1.۵ بوده و عرضه آن از رمز ارزهای 
پایه ای که به آن تکیه دارد، مســتقل کنترل می شــود. 
معمولا بیشتر سرمایه گذاران در زمان ریزش بازار، دارایی 

خود را به استیبل کوین تبدیل می کنند.
4   بزرگترین اســتیبل کویــن بازار تتر اســت اما 
دارندگان تتر پــس از آنکه اخیرا مقــداری از ارزش آن 
کم شد، عصبانی شــدند و حدود 9 میلیارد دلار، معادل 
10 درصــد کل ارزش تتــر را فروختند. تتــر به عنوان 
کلید اتصال جریان های رمز ارز بــوده که بخش زیادی 
از نقدینگی در بازار رمزارزها بر پایه آن اســت. تتر رمز 
پایه ای است که مبادلات تجاری میان دارایی رمزنگاری 
شــده و ســایر رمز ارزهای معمولی را ایجاد می کند اما 
در سرمایه گذاران ایرانی توســط بنیاد تتر با محدودیت 

روبه رو هستند.
5 در شرایط فعلی برخی خواستار ممنوعیت کریپتو 
بوده و عده ای خواستار ایجاد مقررات تنظیم کننده شدید 
مانند بانک ها در این بازار هســتند. گروهی دیگر با آنکه 
با وضع مقررات موافق هســتند ولی می ترسند مزایای 
رمزارزها مانند تولید ابزارهــای مالی نوین که باعث دور 

زدن بانک ها می شود را از دست بدهند.

   ارز دیجیتال

پنج نکته درباره وضعیت خاکستری بازار رمزارز

گوشــی های با رنگ ســفید که اغلب انتخــاب خانم ها 
هستند، معمولا ارزان تر از دیگر رنگ ها فروخته می شوند 
اما گاهی روند عرضه و تقاضا این قانون را نقض می کند. 
Galaxy A12 Nacho پرفروش تریــن موبایــل 
اندرویدی موجود در بازار است و رنگ سفید آن گران تر از 
بقیه رنگ هاست؛ پنج میلیون و 200 هزار تومان. این در 
حالی است که رنگ های دیگر را مي توان با پنج میلیون و 
24 هزار تومان خرید. آیفون 13 مدل Pro Max سفید 
با حافظه 12۸ گیگابایتی هــم 44 میلیون و 400 هزار 
تومان اســت اما رنگ خاکســتری آن 100 هزار تومان 
ارزان تر فروخته شده و قیمت آن 44 میلیون و 300 هزار 
تومان است. اگر سراغGalaxy A52  بروید، باید برای 
خرید رنگ سفید 10 میلیون و ۶۷0 هزار تومان پرداخت 
کنیــد، در حالی که رنگ های دیگر مثل مشــکی، 3۷0 
هزار تومان ارزان تر هســتند و با پرداخت 10 میلیون و 
300 هزار تومان می شود صاحب یکی از آنها شد. گوشی 
Galaxy M12 مشکی با قیمت چهار میلیون و ۶49 
هزار تومان از رنگ ســفید که چهار میلیون و 93۶ هزار 
تومان قیمت دارد، 2۸۷ هزار تومان ارزان  تر است. ردمی 
Note 10  از برند شیائومی با رنگ سفید شش میلیون 
و 3۶0 هزار تومان بوده و 90 هزار تومان گران تر از رنگ 
خاکستری که شش میلیون و 2۷0 هزار تومان است، به 

فروش می رسد.
در برخــی از مدل ها ایــن قاعده به چشــم نمی خورد و 

رنگ های ســفید را می تــوان ارزان تر خرید. گوشــی 
iPhone SE 2022  به رنگ سفید با قیمت 1۶ میلیون 
و 900 هزار تومان فروخته می شــود، اما اگر شما سراغ 
خرید مشــکی این گوشــی بروید، بایــد  1۷ میلیون و 
۵00 هزار تومان بپردازید. گوشی Galaxy A13  هم 
طرفداران زیادی دارد که قیمت ســفید و مشکی آن با 
ظرفیت 12۸ گیگابایت، چهار میلیون و ۸00 هزار تومان 
است. درصورتی که مشتری رنگ قرمز باشید باید 100 
هزار تومان بیشتر پول بدهید. با شــش میلیون و 100 
هزار تومان می توانید Galaxy A32  سفید بخرید که 
۶9 هزار تومان نســبت به رنگ مشکی آن ارزان تر است. 
 Redmi Note 11 pro قیمت گوشی شیائومی مدل
و با رنگ سفید و ظرفیتی مشابه با همه مدل های دیگری 
که نوشــتیم، هفت میلیون و ۶00 هزار تومان است. اگر 
بخواهید ســراغ رنگ مثل خاکســتری بروید باید هفت 
 iPhone SE .میلیون و ۶9۵ هزار تومان پــول بدهید
2020 با قیمت 14 میلیون و 1۸0 هزار تومان در بازار 
فروخته می شود. برای کسی که بخواهد رنگ مشکی را 
بخرد قیمت ۷0۸ هزار تومان بیشــتر است. در شیائومی 
11 لایت مــدل NE قیمت رنگ مشــکی هفت میلیون 
و ۷۸۷ هزار تومان است اما رنگ ســفید با یک اختلاف 
جزئی هفت میلیون و ۷۵0 هزار تومان به فروش می رسد. 
تازه این گوشی را با توجه به ابعاد باریک و جذابیت های 

ظاهری در بازار به عنوان یک گوشی زنانه می شناسند. 

   دیجیتال

مزایای اقتصادی خرید موبایل با رنگ سفید
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 سه میلیون و 750 هزار

چهار میلیون و 830 هزار

شش میلیون و 230 هزار

11 میلیون و 500 هزار

39 میلیون و 400 هزار

9 میلیون و 800 هزار

16 میلیون و 800 هزار

41 میلیون و 400 هزار

شش میلیون و 100 هزار

34 میلیون و 500 هزار

قیمت محبوب ترین مایکروویوها

 پاناسونیک

تکنو

مایدیا

پاناسونیک

پاناسونیک

بوش

اسنوا

ال جی

مایدیا

ال جی

NN-ST34 

342

EG142A5L

NN-GD692S

NN-CD997S

HMT84G421

SC-54310

MS98CR

AG034AFK

MS94WCR

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

قیمت انواع دوربین عکاسی حرفه ای

  کانن

کانن

نیکون

کانن

کانن

کانن

کانن

پاناسونیک

کانن

کانن

4000D 

2000D

 D7500

 1300D

 850D

 250D

90D

Lumix DC-GH5A

5D Mark III

750D

 10 میلیون و 880 هزار

11 میلیون و 698 هزار

39 میلیون و 500 هزار

14 میلیون و930 هزار

33 میلیون و 250 هزار

19 میلیون و 480 هزار

34 میلیون و 330 هزار

60 میلیون و 152 هزار

51 میلیون 

20 میلیون

1

2

3

4

5

6

7
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 فروش 30 هزار و 500

32 هزار و 215

38 هزار و 105

هشت هزار و 305

هزار و 915

14 میلیون و 480 هزار 

14 میلیون

هشت میلیون

چهار میلیون و 980 هزار 

یک میلیون و 388 هزار  و 798

جدول قیمت طلا و ارز

دلار آمریکا

یورو

پوند انگلیس

درهم امارات

لیر ترکیه

سکه تمام جدید

سکه تمام قدیم

سکه نیم بهار 

سکه ربع بهار

گرم طلای 18عیار

 خرید 30 هزار و 400

32 هزار و 65

37 هزار و 905

هشت هزار و 285

هزار و 895

14 میلیون و 230 هزار 

13 میلیون و 700 هزار

هفت میلیون و 800 هزار

چهار میلیون و 800 هزار

-

  شگرد بازار

رادیکال 2 کمکم کن!
کاربرانحرفهایچطورازریاضیبرایموفقیتدرخریداینترنتیکمکمیگیرند؟

فروشگاه های آنلاین معمولا با کمک گرفتن از خریداران 
تلاش می کنند کاربرانشان را راهنمایی کنند. بخشی از 
این کار در قالب امتیاز دادن خریداران به یک کالا و بخش 
دیگر در قالب رای افرادی که الزاما خریدار نیســتند، اما 
ادعا دارند آن کالا را به خوبی می شناسند، انجام می شود. 
کاربر آرمان با انتشار یک رشته توئیت سعی کرده تجربه 
خودش را با اســتفاده از توجیحی علمی با ســایرین در 
توئیتر به اشتراک بگذارد. او ابتدا می پرسد موقع مقایسه 
محصولات در فروشگاه های اینترنتی، جنسی که امتیاز 
پایین تر اما رای های بیشــتر دارد را انتخاب می کنید یا 
گزینه ای که امتیاز بالاتر اما رای های کمتری دارد؟ آرمان 

در ادامه یک راهکار مبتنی بر علم ریاضی و برنامه نویسی 
برای یافتن بهترین محصول در فروشگاه های اینترنتی 
ارائه می دهد و می گوید لاپلاس در قرن 1۸ این مسئله را 
حل کرده. قانون توالی لاپلاس برای تخمین احتمالات، 
وقتی به کار می رود که مشــاهدات کمی داریم یا برای 
حل مشــکلاتی مثل نظــرات منفی در امتیــازات یک 
محصول، گیج شده ایم. اگر برای محصولی نظرات کمی 
وجود دارد و بین آنها هم نظــرات منفی کم بوده یا اصلا 
وجود ندارد، برای اینکه به عدد قابل مقایسه ای برسیم، 
می آییم و یک نظر کاملا مثبــت و یک نظر کاملا منفی 
به تعــداد کل نظرها اضافــه می کنیم. در این شــرایط 

به  جای امتیاز مثلا 10/10، امتیاز 12/11 = 91درصد را 
خواهیم داشت. در عمل انگار دو نفر دیگر آن محصول را 
خریده اند و یکی کاملا راضــی و یکی کاملا ناراضی بوده 
و نظر همدیگر را خنثی کرده انــد، اما عدد 91 درصدی 
که آخر کار به دســت می آید خیلی واقع بینانه تر بوده و 
به مــا در تصمیم گیری بهتر کمک  می کنــد. او البته به 
اســکریپتی به نام Tempermonkey اشاره می کند 
که اگر روی مرورگر شما وصل شود، موقع دیدن محصول 
امتیاز لاپلاسی شــان را هم برا یتان محاســبه می کند. 
عدد جدیدی که با اســتفاده از افزونه هــای اینترنتی یا 
محاسبات ذهنی به دســت می آید، برای تصمیم گیری 

خیلی دقیق تر از نظرات قبلی بــوده و امتیازات بالا و با 
تعداد رای کم را در ردیف پایین قــرار می دهد و به این 
ترتیب متوجه می شوید که کدام کالا را از دایره انتخاب 
خود کنار بگذارید. البته تاثیر این روش روی محصولاتی 
با تعداد نظرات بالا به شدت پایین است. این توصیه های 
آرمان طرفدارانی پیدا کرد و در مقابل برخی دیگر هم در 
بحث شــرکت کردند. یکی از آنها می نویسد اصلا نیاز به 
این کارها نیست. مطابق همان قاعده احتمالات، هرچه 
جامعه آماری بزرگ تر باشد دقت پاسخ هم بیشتر است. 
نتیجتا امتیاز کالا بــا نظرات زیاد، بســیار نزدیک تر به 
حقیقت ماجراســت. قاعده لاپلاس هم به دقت انتخاب 
چیزی اضافه نمی کند، چون صرفا دو نفر یا تعدادی اندک 
به یک جامعه آماری کوچک اضافه کرده است. امین از آن 
دسته کسانی است که به شهود خود بیشتر از علم ریاضی 
قرن هجدهم اعتماد دارد و می گوید من قطعا جنســی 
که خریدار بیشتری داشــته را انتخاب می کنم. نظرات 

مشابه او کم نیست. صنوبر هم معتقد است نظرات وزنه  
سنگین تری نســبت به امتیازات دارند. به خاطر همین 
سیســتم های توصیه گر برای استفاده کاربران در جهان 
مطرح شده اند که با تحلیل جنبه های مختلف محصول، به 
خریدار بهترین گزینه را پیشنهاد می دهند. یک نفر دیگر 
به هیچ کدام از راه های تحلیلی و ریاضی اعتماد نداشته و 
می گوید من فقط کالاهایی را می خرم که نقد و بررسی  
تخصصی اش را در سایت های خارجی بخوانم. چون نقد 
و بررسی خریداران فروشــگاه های اینترنتی معیار قابل 
اعتمادی نیست. محمود معتقد است که باید حواس مان 
را بیشتر از اینها جمع کنیم و تاکید می کند کالاهایی در 
فروشگاه های اینترنتی به فروش می رسند که یک زمانی 
خیلی خوب بودند و امتیاز بالایی داشــتند ولی اخیرا با 
کالای تقلبی جایگزین شده اند. ولی امتیاز پایین کاربران 
جدید نمی تواند امتیاز کلی را زیاد پایین بیاورد. در این 
مواقع کامنت های آخر یا امتیازهای آخر خیلی راهگشا 

هستند. سایه یک وجه دیگری را هم مدنظر قرار داده و 
می نویسد این مقایسه در صورتی درست از آب در می آید 
که قیمت دو محصول نزدیک به هم باشــد. وقتی تفاوت 
قیمت خیلی بالاســت، عموم خریداران جنس ارزان تر 
را می خرند. به همین دلیل رای بیشتر به جنس ارزان تر 
تعلق پیدا می کند. مثل اینکه نظرخواهی برای خرید 20۶ 
با  BMW را بگذارید. در چنین شرایطی تعداد نظرات 
کم برای BMW دلیل درستی برای رد محصول نیست. 
عباس هم به کل موضوع بدبین است و می گوید یک نکته 
مهم را باید در نظر بگیرید و آن اینکه بیشتر این ریویوها 
قلابی هستند. نمی دانم در ایران چقدر مرسوم است ولی 
در آمریکا شــرکت ها گاهی صدها و حتی هزاران ریویو 
برای محصول شان خریداری می کنند. من مدت هاست 
که ریویوهای پنج ســتاره را نمی خوانم و به جایش نحوه 
کار کالایی را می خوانم که ستاره های کمتری دارد. چون 

احتمال تقلب کمتر است.

  بازارگردي 

بهترین تلویزیون هوشمند با بودجه هشت میلیون
بررسیومقایسهسهدستگاهتلویزیونکهباسایز43اینچیبرایخانههایکوچکمناسبهستند

گروه بازار | اگر خانه ای با متراژ متوسط دارید و نمی توانید یکی از آن تلویزیون های بالای 55 اینچ را داخل ســالن جا دهید، می توانید به سراغ مدل های 43 اینچی بروید که مناسب 
فضاهای جمع و جور هستند و حتی می شود از آنها برای نصب روی دیوار اتاق ها استفاده کرد. این تلویزیون ها قابلیت های فراوانی به عنوان یک محصول دیجیتال داشته و به اندروید 
مجهز شده اند. مدل های هوشمند به شما امکانات زیادی ارائه می دهند. مثلا با استفاده از آنها به راحتی می توانید تصاویر داخل موبایل یا لپ تاپ خود را روی مانیتور تلویزیون ببینید یا 

بدون اینکه گیرنده دیجیتال را جداگانه بخرید، به شبکه های دیجیتالی صدا و سیما دسترسی داشته باشید.

43S6510 1   تی سی ال مدل

تلویزیون ال ای دی هوشمند تی سی ال مدل 43S6510 سایز 
43 اینچ از سیستم عامل اندروید استفاده می کند. این مدل با ابعاد 
43 اینچی، برای فضاهای کوچک و متوسط مناسب است. کیفیت 
تصویر این مدل FULL HD  و باکیفیت است. وجود یک گیرنده  
دیجیتال داخلی با تیونر  DVB-T2، کاربر را از تهیه  یک دستگاه 
جداگانه بی نیاز می کند. برای توضیح در رابطه با پورت های ورودی 
و خروجی این تلویزیون، باید گفــت که روی بدنه  آن، یک درگاه  
USB 2.0 تعبیه شــده که از این طریق می توانید فلش مموری 
و هارداکســترنال خود را به تلویزیون متصل کرده و از فایل های 
موجود در آن  ها استفاده کنید. دو درگاه  HDMI ، امکان اتصال 
به سایر پخش کننده های صوتی و تصویری را ممکن کرده است. 
فرمت های صوتی و تصویری بســیار متنوعــی در این تلویزیون 
پشتیبانی شده و باعث می شود کاربران بتوانند از اکثر فایل های 
خود به راحتی استفاده کنند. درنتیجه، 43S6510 عملکردی 
مانند یک مدیاپلیر بــه کاربرانش ارائه می کنــد. از طرف دیگر 
امکاناتی نظیر PVR، EPG و ماشین زمان استفاده از این تلویزیون 

را ساده تر کرده و امکانات کاربردی در اختیار کاربر قرار داده اند.
قیمت: هشت میلیون و 300 هزارتومان

 43N2179FT تلویزیون ال ای دی هوشمند هایســنس مدل
سایز 43 اینچ با قابلیت های کاربردی می تواند انتظارات کاربر از یک 
تلویزیون مدرن را برآورده کند. این تلویزیون از نوع Full HD است 
و تصویر را با رزولوشن بالا نمایش می دهد. سیستم صوتی در نظر 
گرفته شده برای این مدل نیز از استانداردهای صوتی دالبی فراگیر و 
DTS پشتیبانی می کند. با این وجود کاربر می تواند با استفاده از یک 
سیستم صوتی مجزا صدایی سینمایی در محیط خانه داشته باشد. 
این مدل از نوع هوشمند و مجهز به اندروید است و قابلیت مرورگر 
اینترنت هم دارد. از این رو کاربــری آن از یک تلویزیون معمولی 
فراتر رفته و امکانات خوبی در اختیار کاربر قرار می دهد. درگاه های 
ارتباطی آن هم متنوع هستند و کاربر می تواند انواع دستگاه های 
پخش صوتی و تصویری را از طریق سه پورت HDMI به آن وصل 
کند. البته برای دستگاه های قدیمی نیز یک پورت کامپوننت در نظر 
گرفته شده است. خروجی صدای اپتیکال یکی دیگر از مزایای این 
مدل است که صدا را به صورت دیجیتال انتقال می دهد و از کیفیت 
بالایی برخوردار است. دو عدد پورت USB هم امکان وصل کردن 

فلش مموری به تلویزیون را فراهم کرده اند.
قیمت: هشت میلیون و 250 هزارتومان

تلویزیون ال ای دی هوشــمند مدل 43LH6122B محصولی 
با کیفیت از برند جی پلاس است. این مدل با کیفیت با سایز 43 
اینچی روانه بازار شده است و مناسب خانه هایی با متراژ متوسط 
است که جایی برای تلویزیون های غول پیکر ندارند. این محصول 
از جی پلاس امکانات و قابلیت های متعدد و کارآمدی دارد و  پنلی 
از نوع IPS با کیفیت Full HD در نظر گرفته تا تصاویری پویا و 
با جزئیات بالایی برای بینندگان نمایش دهد. این مدل هوشمند 
است و دارای رابط کاربری از نوع آندروید 9 است. وجود امکاناتی 
نظیر WI-FI، LAN و داشــتن پورت هــای ارتباطی متعدد و 
باکیفیت لذت اســتفاده از این محصول را برای کاربران افزایش 
می دهد. سازنده برای این مدل کنترل تطبیقی صدا و بلندگو هایی 
با قدرت خروجی صدای 1۶ واتی در نظر گرفته که کیفیت مطلوبی 
را می توان از آن انتظار داشت. وجود گیرنده دیجیتال تلویزیون، 
امکان پخش تمام شبکه های دیجیتالی صدا و سیما را با کیفیت 
HD برای شما فراهم خواهد کرد و دیگر نیازی نیست که به فکر 

خرید گیرنده های دیجیتال باشید.
قیمت: هشت میلیون و 200 هزارتومان

 43LH6122B 243     جی پلاس مدلN2179FT 3   هایسنس مدل

ریشــه های تغییر الگوی مصرف گوشــت قرمز را 
می توان در شرایط اقتصادی و کاهش قدرت خرید 
جست وجو کرد. مردم به تصور اینکه گوشت گوساله 
صرفه اقتصادی بیشــتری دارد، ســهم بیشتری 
از سبد گوشــت قرمز خانواده را به آن اختصاص 
داده اند. بدون استخوان بودن گوشت گوساله هم 

البته در این طرز فکر بی تاثیر نیست.
افزایش تقاضا برای گوشت گوساله بر بخش تولید 
نیز تاثیرگذار بوده و مرکز آمار از افزایش کشتار دام 
سنگین در کشــتارگاه ها نسبت به دام سبک خبر 
می دهد. به شکلی که در بعضی مقاطع کشتار دام 
ســنگین ۵0درصد افزایش پیدا می کند و بعضی 
دامداری ها که تــوان مالی نگهداری دام های خود 
را ندارند، حتی نســبت به کشــتار گاوهای مولد 
اقدام می کننــد. با این حال عجایــب بازار تمامی 
ندارد و همین افزایش تقاضا برای گوشت گوساله 
منجر به افزایش قیمت گوشــت گوساله نسبت به 
گوشت گوسفندی می شود و مردم ناچار می شوند 
برای خرید هر کیلوگرم گوشــت گوســاله هزینه 
بیشتری نسبت به گوشت گوســفندی پرداخت 

کنند. رصد بازار نشان می دهد در یک سال گذشته 
قیمت گوشت گوساله، در مقاطعی قیمت گوشت 
گوسفندی را پشت سر گذاشته و هر کیلوگرم آن 
با اختلاف گران تر از گوشــت گوســفندی عرضه 

شده است.
بررسی آمارهای رسمی نشــان می دهد متوسط 
قیمت یک کیلو گوشت قرمز از نوع گوسفندی در 
اردیبهشــت، خرداد، تیر و مرداد پارسال بیشتر از 
گوشت قرمز نوع گوساله بوده است اما در انتهای 
تابســتان 1400، ورق برمی گردد. شــهریورماه 
متوســط قیمت هر کیلو گوشت گوساله در حالی 
به 144 هزار تومان رسید که همان مقدار گوشت 
گوسفندی به طور متوسط 141 هزار و 300 تومان 
فروخته می شــد. این اتفاق تا بهمن 1400 تداوم 
داشت اما اسفند پارســال متوسط قیمت هر کیلو 
گوشــت گوســفندی دوباره هزار و 300 تومان 
گران  تر از گوشت گوساله می شود. آخرین آمارهای 
رسمی در فروردین امســال اعلام شده و براساس 
آن متوســط قیمت گوشت گوســفندی معادل 
1۶۸ هزار و ۵۷0 تومان و متوسط قیمت هر کیلو 

گوساله 1۶2 هزار و ۸14 تومان گزارش شده است 
اما با توجه به اینکه نهادهای آماری در ایران معمولا 
متوسط قیمت گوشت قرمز را اعلام می کنند، لازم 

است وضعیت بازار را دقیق تر بررسی کنیم.

   فاصله قیمت گوشت گوساله و گوسفندی
فروردین امسال متوسط قیمت گوشت گوسفندی 
در آمارهای رسمی پنج هزار و ۷۵0 تومان بیشتر 
از متوسط قیمت گوشت گوســاله بوده است اما 
اگر متوسط قیمت ها را که حاصل جمع و تقسیم 
قطعات مختلف گوشت می شــود، کنار بگذاریم 
و ســری به بازار بزنیم، جزئیات شــگفت انگیزی 
به دســت  می آوریم. اواخر فروردین امسال قیمت 
یک کیلو قلــوه گاه گوســاله در قصابی ها به 132 

هزار تومان رســیده بود اما اگر خریدار یک کیلو 
گوشت قلوه گاه گوســفندی بودید، باید برای آن 
129 هزار تومان هزینــه پرداخت می کردید. در 
فروشگاه های زنجیره ای بســته  یک کیلوگرمی 
گوشت سردست گوساله با قیمت 210 هزار تومان 
به فروش می رســید در حالی که قیمت بسته  یک 
کیلوگرمی گوشت سردســت گوسفندی معادل 

1۷۵ هزار تومان بود.
همیــن وضعیت را در مــورد قیمت راســته که 
بیشتر برای کباب کاربرد دارد مشاهده می کنیم. 
فروردین امسال قیمت بسته یک کیلویی گوشت 
راسته گوساله در فروشــگاه های زنجیره ای 21۸ 
هزار تومان بــود در حالی که قیمت بســته های 
یــک کیلویی راســته گوســفندی را 1۸0 هزار 
تومان می فروختند. فروردین امســال همچنین 

می توانســتید یک کیلو سردســت گوساله را در 
بسته بندی های شــرکتی 210 هزار تومان و یک 
کیلو سردســت گوســفندی را 1۷۵ هزار تومان 
بخرید. مهیا پروتئین که از جمله برندهای مطرح 
عرضه گوشــت بســته بندی در بازار محســوب 
می شــود، در روزهای آخر فروردین امسال یک 
کیلو ران گوساله را در بسته بندی های خود 19۸ 
هزار تومــان و یک کیلو ران گوســفندی را 19۵ 
هزار تومــان عرضه می کــرد. همچنین اگر روی 
بسته های یک کیلویی گوشت چرخ کرده گوساله 
مهیا پروتئین دست می گذاشتید، جلوی صندوق 
باید 1۷1 هزار تومان پرداخت می کردید در حالی 
که قیمت یک کیلو چرخ کرده گوسفندی از همین 

برند به 1۶0 هزار تومان می رسید.
در قصابی های ســطح شــهر فاصله قیمت انواع 

گوسفندی و گوساله گوشت کمتر احساس می شد. 
بررســی و بازخوانی گزارش هایی کــه خودمان 
فروردین امســال در هفت صبح منتشر کرد ه ایم 
نشان می دهد قیمت گوشت خورشتی گوساله در 
قصابی ها کیلویی 1۷۵ هزار تومان بوده در حالی 
که برای یک کیلو گوشــت خورشتی گوسفندی 
باید 1۷0 هــزار تومــان پرداخــت می کردیم. 
سردست گوساله کیلویی 1۷0 هزار و ۵00 تومان 
عرضه شــده اما قصابی ها سردســت گوسفندی 
را کیلویی 1۵۸ هزار تومــان فروخته اند. قیمت 
گوشــت قلوه گاه گوســاله هم در حالی به 132 
هزار تومان در هر کیلو می رســید کــه برای نوع 
گوسفندی آن مردم باید کیلویی 129 هزار تومان 
هزینه پرداخــت می کردند. تنهــا در مورد ران، 
چرخ کرده ممتاز و ماهیچه، کفه ترازو به  نفع نوع 
گوسفندی سنگینی می کند. قصابی ها فروردین 
امسال یک کیلو ران گوســفندی را حدود 200 
هــزار تومان و یک کیلــو ران گوســاله را حدود 
1۸1 هزار و ۵00 تومان عرضه کردند. در آخرین 
روزهای فروردین امسال، گوشت چرخ کرده ممتاز 
گوسفندی کیلویی 1۸0 هزار تومان فروخته شد 
و خریدار گوشت چرخ کرده ممتاز گوساله برای هر 
کیلوی آن 14۵ هزار تومان هزینه پرداخت کردند. 
همچنین قیمت گوشــت ماهیچه گوســفندی 
درحالی به 2۵0 هزار تومان می رسید که برای یک 
کیلو ماهیچه گوساله باید مبلغ 1۷۵ هزار تومان 

هزینه پرداخت می کردید.

   بیشتر بدانید
 بررسی اخبار سال های گذشــته باعث می شود 
به مواردی مشــابه برخورد کنیم. در سال 9۵ هم 
گوشت گوســاله گران تر از گوشــت گوسفندی 
فروخته می شــد. چون به دلیل استقبال مردم از 
خرید گوشت گوسفندی، تولیدکنندگان بیشتر 
ســراغ آن می رفتند و حجم پایین تولید گوشت 
گوساله، بیشتر بودن قیمت آن را توجیه می کرد. 
در سال های اخیر با صنعتی شدن بیشتر دامپروری 
و تغییر ذائقه مردم، تولید گوشت گوساله در کشور 
رو به افزایش اســت. طوری که حتی پیش بینی 
می شود برای اولین بار بیشتر خانواده های ایرانی ها 
گوشت گوســفندی با طبع گرم را کنار بگذارند و 
 سراغ استفاده از گوشت گوساله که به طبع سرد 

شهرت دارد بروند.

   آیــا روند بازار گوشــت قرمــز تغییر 
می کند؟

20 اردیبهشــت 1401، دور جدیــدی از طرح 

آزادســازی یارانه ها رقم خورد تــا مردم روغن، 
تخم مرغ، انواع لبنیــات و مرغ را با قیمت جدید 
خریــداری کنند. قیمت مصوب هــر کیلو مرغ 
پس از اجرای این طرح به حدود ۶0 هزار تومان 
افزایش پیدا کرد. قیمت مرغ قطعه بندی شــده 
بیشــتر از این عدد اســت. به عنوان مثال برای 
یک بسته فیله مرغ باید حدود 140 هزار تومان 
پرداخت کــرد. این اتفاق باعث شــده بعضی ها 
پیش بینی کنند به زودی قیمت گوشــت قرمز 

تغییر کند. 
در روزهــای بعد از آزادســازی یارانه ها، قیمت 
سینه مرغ در خرده فروشــی ها به کیلویی 10۵ 
هزار تومان رســید. مغز ران مــرغ را با قیمت 
کیلویی ۷2 هزار تومــان عرضه کردند. ران مرغ 
در بسته های یک کیلویی به ۶3 هزار تومان، یک 
کیلو ران مرغ با پوست 43 هزار تومان اعلام شد 
در حالی که ســینه مرغ زعفرانی که به اصطلاح 
مرغ مزه دار شده است، کیلویی 100 هزار تومان 
فروخته شد. خرده فروشی های سطح شهر ران 
مرغ مزه دار شده را هم ۸۵ هزار تومان می فروشند 
و بابت بال مزه دار شده ۷۵ هزار تومان دریافت 

می کنند.
طی همین روزها قیمت یک کیلو گوشت گردن 
گوســفندی به  1۸۵ هزار تومان رســید و برای 
خرید یک کیلو گوشــت گردن گوساله به 1۸0 
هزار تومان نیاز پیــدا می کنید. برای خرید یک 
کیلو گوشت ران گوسفندی و گوساله باید 22۵ 
هزار تومــان پرداخت کنید. گوشــت ماهیچه 
گوســفندی را در قصابی ها 2۶۵ هــزار تومان 
می فروشــند و بابت یک کیلو گوشت ماهیچه 
گوساله 22۵ هزار تومان دریافت می کنند. خرید 
یک کیلو از گوشت آبگوشــتی گوساله به 1۸0 
هزار تومان نیاز دارد و یک کیلو گوشت آبگوشتی 
گوســفندی 1۶0 هزار تومان فروخته می شود. 
گوشت چرخ کرده گوسفندی کیلویی 20۵ هزار 
تومان فروخته می شــود و اگر خریدار گوشــت 
چرخ کرده گوساله هســتید، احتمالا به ازای هر 
کیلو باید 1۷۵ هزار تومــان بپردازید. قلوه گاه 
ارزان ترین قسمت گوشت قرمز محسوب می شود 
و در حال حاضــر باید بابت یک کیلــو قلوه گاه 
گوســفندی 13۵ هزار تومان و برای یک کیلو 
قلوه گاه گوساله 130 هزار تومان پرداخت کنید.

برای گاوها 
پاپوش دوخته اند

گزارشیدربارهتحولاتبازارگوشتقرمز
گروه بازار|  مردم ایران به طور سنتی گوشت گوسفند را به  گوشت گوساله ترجیح می دادند اما این 
روند ظاهرا به دلایل اقتصادی در حال تغییر است. تغییر الگوی مصرف گوشت قرمز ظرف یکی،دو 
سال اخیر شدت گرفته و آمارهای رسمی نیز نشــان می دهند با افزایش مصرف گوشت گوساله 
به جای گوشت گوسفند، رشد قیمت آن هم سریع تر اســت. فعالان بازار گوشت قرمز می گویند 
نسبت مصرف گوشت گوسفندی به گوشت گوساله در حالی 30 به 70 تغییر پیدا کرده که قبلا این 
نســبت 60 به 40 بود. اتفاقی که برخلاف ذائقه غالب مردم ایران است. پیش از این مردم، مصرف 
گوشت گوسفندی را در اولویت قرار می دادند چون در بیشتر غذاهای ایرانی از طبع گرم گوشت 

گوسفندی استفاده می شود. 

مقایسه قیمت گوشت گوسفندی در ابتدای سال 1401

قیمت در پایان اردیبهشت قیمت در نیمه فروردین انواع گوشت گوسفندی

کیلویی 1۸۵ هزار تومانکیلویی 21۵ هزار تومانسردست

کیلویی 224 هزار تومانکیلویی 21۶ هزار تومانران

کیلویی 13۵ هزار تومانکیلویی 129 هزار تومانقلوه گاه

کیلویی 2۶۵ هزار تومانکیلویی 22۵ هزار تومانماهیچه

کیلویی 1۸۵ هزار تومانکیلویی 1۸0 هزار تومانگردن

کیلویی 1۶0 هزار تومانکیلویی 1۸0 هزار تومانآبگوشتی

کیلویی 232 هزار تومانکیلویی 240 هزار تومانخورشتی

مقایسه قیمت گوشت گوساله در ابتدای سال 1401

قیمت در نیمه اردیبهشتقیمت در نیمه فروردینانواع گوشت گوساله

کیلویی 210 هزار تومانکیلویی 1۷4 هزار تومانسردست

کیلویی 22۵ هزار تومانکیلویی 214 هزار تومانران

کیلویی 130 هزار تومانکیلویی 13۵ هزار تومانقلوه گاه

کیلویی 22۵ هزار تومانکیلویی 230 هزار تومانماهیچه

کیلویی 1۸0 هزار تومانکیلویی 1۶2 هزار تومانگردن

کیلویی 1۸0 هزار تومانکیلویی 14۵ هزار تومانآبگوشتی

کیلویی 230 هزار تومانکیلویی 300 هزار تومانخورشتی
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درباره دیفای و 
فرصت های آن

آینده اقتصاد غیرمتمرکز خواهد بود
 

علی آقامیر، هم بنیان گذار نوبیتکس
رویکرد تمرکززدایی صبغه جدیــدی ندارد و مختص 
چند سال اخیر و دیفای نیست. این رویکرد یک خواست 
جمعی و قانون گرایی اســت. زمانی که بشر به مسائلی 
چون امنیت، نظارت بر حسن اجرای کار و تأمین منافع 
جمعی نیاز پیدا کرد، نهادهای واسط حاکمیتی ایجاد 

شدند و در مباحث اقتصادی ورود کردند.
بدون نگاه ماکسیمالیستی به بحث بلاکچین و دیفای، 
باید این را بپذیریم که امروزه بخشی از این نیازهای بشر 
را که دلیل به وجود آمدن نهادهای واسط حاکمیتی بود، 
می توان با فناوری پاسخ داد و فناوری می تواند جایگزین 

این نهادها شود.
در کنار این موضوع، باید به این مســئله هم توجه کرد 
که امروزه بســیاری از نهادهای واسط به عنوان منشأ و 
مبدأ بسیاری از مشکلات اقتصادی در اقتصاد کلاسیک 

مطرح هستند.
منشــأ پیدایش اقتصاد دیجیتال با مفهــوم و تعریف 
فعلی در ســال 200۸ با وایت پیپر بیت کوین به عنوان 
بستر و زیرساختی برای ذخیره سازی شفاف اطلاعات، 
شــکل گرفت. این وایت پیپر پیش زمینه ای برای نگاه 
غیرمتمرکز به حوزه اقتصاد شــد. سپس در سال های 
2013 تا 201۵، با انتشار وایت پیپر اتریوم و شروع به کار 
آن شبکه، مفاهیم مرتبط با اقتصاد غیرمتمرکز نهادینه 
شدند. در سال 201۶، در پاسخ به انحرافاتی که در مورد 
تمرکززدایی ایجاد شــده بود، نهادهای واســطی مثل 
صرافی های غیرمتمرکز پا به عرصه وجود گذاشتند. در 
سال 201۷ در پاسخ به نیاز دیگری که بحث دارایی های 
 The Maker( بــاارزش ثابت بود، میکــر پروتــکل
Protocol( راهکاری برای عرضه یک  اســتیبل کوین 
به اسم دای )Dai( ارائه داد. پشتوانه دای، کریپتو است. 
دای کاملًا غیرمتمرکز است و ارزش آن حدود یک دلار 
حفظ می شود. در سال 201۸ شاهد توسعه اکوسیستم 
دیفای بودیم و مباحث مرتبط با آی سی اوها بسیار داغ 
شدند. در واقع توکنایز کردن دارایی عملًا از این نقطه 

شکل گرفت و امروزه این موضوع به بلوغ رسیده است.
در سال 201۸، دپ هایی )DAPP( به وجود آمدند که 
خدماتی را به مخاطب شان ارائه می دادند. در نهایت در 
سال 2021 ما شاهد اقبال عمومی فعالان حوزه های ارز 
دیجیتال در بحث اقتصاد غیرمتمرکز بودیم و کل ارزش 
قفل شده به رکوردی بالغ بر 2۵0 میلیون دلار در اقتصاد 
غیرمتمرکز رسید. ارزش قفل شده امروزه یک شاخص 
مهم است و کمک می کند متوجه شویم که یک پروژه 

چقدر موفق و معتبر بوده است.
  لایه های دیفای

لایه های متعددي دیفــای یا اقتصــاد غیرمتمرکز را 
شــکل می دهند. لایه زیرین یا لایه صفر دیفای، بستر 
بلاکچینی است که اقتصاد غیرمتمرکز یا پروژه های مالی 

غیرمتمرکز می خواهند در آن فعالیت کنند.
لایه دوم نوعی از دارایی اســت که در بســتر بلاکچین 
قابلیت انتقال دارد. این دارایی می تواند کوین بومی آن 
شبکه یا توکن هایی باشد که در آن شبکه قابلیت انتقال 
دارند. برای مثال در مورد شــبکه اتریوم، ETH )توکن 
بومی شبکه اتریوم( و دیگر توکن ها و دارایی ها در شبکه 

قابلیت انتقال دارند.
یکی از مهم ترین المان ها در موضوع اقتصاد غیرمتمرکز، 
 استیبل کوین ها هســتند که نکات کلیدی برای رشد 
مفهوم اقتصاد غیرمتمرکز محسوب می شوند. در لایه 
بالاتر به اپلیکیشن و دپ هایی که قرار است به مخاطبان 
خدمات مالی ارائه دهند، می رســیم. امروزه برای تمام 
حوزه های مالی ســنتی در بلاکچین یک ما به ازا وجود 
دارد. از پلتفرم هــای وام دهی گرفته تا اوراق مشــتقه، 
دارایی های مصنوعی و بیمه، حوزه هایی هستند که عملًا 
شاکله اقتصاد متمرکز را دارند. صرافی های غیرمتمرکز 
و سیستم های پرداخت هم جزئی از این بخش هستند. 
امروزه که در دوران رکود بلاکچین از حیث بازار هستیم، 
حدود 230 میلیارد دلار دارایــی در پروژه های دیفای 
قفل  شده است. اگر جزئی تر نگاه کنیم، می بینیم که در 
بسترهایی مثل آوِ )Aave( چندین میلیارد دلار قفل 
 شده است. این مسئله فضا و فرصت های بسیار مناسبی 
برای افراد علاقه منــد به ورود به این حــوزه در داخل 
کشور فراهم کرده اســت. برای مثال، آوِ به عنوان یکی 
از مهم ترین بسترهای وام دهی در اقتصاد غیرمتمرکز 
شناخته می شود و مفاهیمی را ایجاد کرده که در اقتصاد 
 Flash( ســنتی اصلًا وجود نداشته اســت. فلش لون
Loan( یکی از آن مفاهیم است که نیازی به وثیقه ندارد 
و مهلت بازپرداخت آن سریع است. امروزه از این مفهوم 
در بازارسازها استفاده زیادی می شود. یونی سوآپ یکی 
دیگر از بسترهای مهمی است که در حال حاضر نسخه 
سوم آن هم عرضه  شده و فیچرهای متعددی دارد. این 
بستر به حوزه اقتصاد غیرمتمرکز برای رشد و گسترش 
کمک می کند. دای هم یکی از پارامترهای مهم اقتصاد 
غیرمتمرکز و  استیبل کوینی است که در طول زمان خود 
را اثبات کرده و به رشد و توسعه دیفای کمک می کند. 
نمونه  دیگری که از پروژه دیفای می توان نام برد، چین 
لینک از اوراکل هاست که قاصد انتقال اطلاعات از دنیای 
بیرون به دنیای داخل بلاکچین اســت. سینتتیکس 
)Synthetix( هم به عنوان یک انقلاب در بحث ایجاد 

دارایی های مصنوعی شناخته می شود.
می توانید هر چیز باارزشی را از طریق سینتتیکس به  یک 
 )Etherisc( دارایی مصنوعی تبدیل کنید. اتریسک
یکی از پروتکل هایی است که در حوزه بیمه غیرمتمرکز 
کار می کند. جالب است بدانید که حوزه فعالیت اتریسک 
از ابتدا بلاکچین نبود. این پروتــکل در تضمین زمان 

پروازها و بیمه محصولات کشاورزی فعالیت می کرد.

     تحلیل

     خبر های استارتاپی

استارتاپ های حوزه محتوا مدت هاست می گویند تلویزیون 
نه تنها نمی تواند تنظیم گر و ناظر فضای آنلاین این صنعت 
باشــد بلکه اصولا کســی که خودش یک رقیب قدیمی 
محسوب می شود که چشم دیدن تازه واردها و نوآورها را 
ندارد به هیچ وجه صلاحیت راهبری این بازار را نمی تواند 
داشته باشد. از دعوای همیشگی ساترا که بازوی نظارت 
بر شبکه نمایش خانگی محسوب می شود گرفته تا دیگر 
معاونت های این سازمان که پا در کفش آنلاین های حوزه 
محتوا می کنند حسابی صدای استارتاپی ها را درآورده اند.

استارتاپ ها می گویند با ورود بازیگرانی چون ساترا و حتی 
قدرت گرفتن پلتفرمی چون تلوبیون که عملا ورود و رقابت 
تلویزیون بــا بخش خصوصی در حــوزه محتوای آنلاین 
ویدئویی محسوب می شــود حالا این سازمان بیش از هر 
زمان دیگری برای زیر پا گذاشتن حقوق مادی و معنوی 

استارتاپ ها انگیزه پیدا کرده است.
همین هفته گذشته بود که صدای تعدادی از نمایندگان 
مجلس هم بلند شد و حتی نایب رئیس کمیسیون برنامه و 
بودجه مجلس در مصاحبه ای تاکید کرد ساترا نباید میدان 
را برای تولید فیلم در شبکه نمایش خانگی تنگ و با شبکه 
نمایش خانگی رقابت کند. سید محمدرضا میرتاج الدینی 
نماینده تبریز و نائب رئیس کمیســیون برنامه و بودجه 
مجلس با بیان اینکه باید از شــرکت های دانش بنیان در 
بخش فرهنگ حمایت کرد، تاکید کرده بود دستگاه های 
حاکمیتی مثل صداوسیما باید از تولید فیلم شبکه نمایش 
خانگی حمایت مالی و پشتیبانی کند نه اینکه موانعی را بر 

سر راه آنها ایجاد و با آنها رقابت کنند.
در اظهارنظر دیگری علی حدادی عضو کمیســیون امور 
داخلی کشور و شــوراها و نماینده ساوجبلاغ در مجلس 
شورای اســلامی گفته بود اگرچه صداوسیما مأموریت 
اصلی و مهمی در کشــور دارد و می تواند اثرگذار باشــد، 
اما اثرگذاری صداوســیما به معنی محــدود کردن و یا 
رقابت با بخش خصوصی نیســت. در آخرین مورد از این 
دادخواهی ها تعــدادی از فعالان حــوزه تولید محتوا در 
نشستی از تنظیم گری و رقابت همزمان صداوسیما با بخش 
خصوصی انتقاد کردند و شرط حضور ساترا به عنوان نهادی 
وابسته به صداوسیما را خروج تلوبیون از این بازار دانستند.

مدیرعامل تیوال و مدیرعامل شرکت نسل اندیشه سبزنما 
در نشستی که در خانه اندیشــه ورزان ایران برگزار شد،  
چالش ها و مصائب تنظیم گری حوزه پلتفرم های محتوایی 
را بررسی کردند و در این نشســت مدیر مرکز مطالعات 
توســعه و رقابت نیز به قیمت گــذاری تهاجمی تلوبیون 

اعتراض کرد.
   از مشخص نبودن متولی رنج می بریم

مهدی حاج محمود عطار، مدیرعامل نســل اندیشه سبز 

نما که برای تولید مجموعه انیمیشن های دیرین دیرین 
شهرت دارد، گفت:  ضد انحصار بودن یک شعار ژورنالیستی 
و پز روشــنفکرانه اســت که اتفاق نیفتاده. تلوبیون تمام 
پلتفرم ها را مورد آزار و اذیت قرار می دهد و از حمایت   های 

عظیمی برخوردار است.
عطار از اختلاف میان نهادهای حاکمیتی مسئول سخن 
به میان آورد و ادامه داد:  ساترا ممیزی یکی از سریال های 
ما را بر عهده گرفت و تمام مراحل بازبینی ارشاد در ساترا 
تکرار شد. پروژه که تمام شــد ارشاد نگذاشت کار پخش 
شود چون ناراحت شده بود که از ســاترا مجوز گرفتیم و 
گفت بروید از همانی که مجوز گرفته بودید اجازه بگیرید 
کارتان پخش شود. در نهایت در دعوای دو نهاد حاکمیتی 

سرمان بریده شد.
او ادامه داد:  بچه های انیمیشــن هشت ماه یک بار حقوق 
می گیرند و 90درصدشان به کشورهای همسایه رفته اند. 
آنهایی هم که مانده  اند اکثرا برای کشــورهای همســایه 

تولید می کنند.
مدیرعامل نسل اندیشه سبز نما از نبود متولی مشخص در 
این حوزه انتقاد کرد و گفت:  در این حوزه متولی نداریم. 
از ساترا خواســتیم آیین نامه ای حتی سخت گیرانه بدهد 
تا بدانیم چه چیزی بسازیم که ممیزی نخورد. آیین نامه 
نداریم و تصمیمات سلیقه ای است؛  تصمیمات سلیقه ای 
هم رانت به وجود می آورد. در کشورهای دیگر تولیدکننده 
محتوا را روی سرشــان می گذارند اما در ایران ما درگیر 

بحث های حقوقی هستیم.
   صداوسیما نمی خواهد بخش خصوصی بزرگ 

شود
محمد عمروآبادی،  مدیرعامل تیــوال یکی دیگر از افراد 
حاضر در این نشســت بود که انتقاداتش در مورد وجود 
رانت در این حــوزه را مطرح کرد و گفــت: پلتفرم های 
خصوصی حق دارند از سرمایه خود به طوری که می خواهند 
استفاده کنند. فیلیمو و نماوا حق قطعی دارند چیزی که 
تولید می کنند را فقط روی پلتفرم خود نمایش دهند. اما 
یک سری رانت  ها نیز وجود دارد. چرا ما دسترسی به این 
رانت ها و وام ها نداریــم. پلتفرم های خصوصی میلیاردها 
تومان وام گرفته اند. چرا؟ همین الان چند طرح آماده تولید 

داریم که پول تولیدش را نداریم.
مدیرعامل تیوال از حضور همزمان صداوســیما به عنوان 
متولی و بازیگر در بازار نیز انتقــاد کرد و گفت: حکومت 
باید برای بازار استراتژی رشد بچیند تا منافع تولیدکننده 
خدشه دار نشود. اما الان اوضاع طوری است که ما نمی دانیم 
مجوز تبلیغات و نشر و ساخت را چه کسی می دهد. به چه 
حقی سازمانی که خودش بانی است و مجوز می دهد وارد 
بازار رقابت می شود؟ این رقابت سالم نیست. صداوسیما 

باید از مجوز دادن کنار بکشد و بعد وارد رقابت شود.
   محمد عمروآبادی،  مدیرعامل تیوال

او ادامه داد:  مهم ترین کاری که دولت باید بکند این است که 
کاری نکند و جلوی بازیگران این حوزه سنگ نیندازد. چرا 
در ایران والت دیزنی نداریم؟  چون آنها دخالت نمی کنند و 

به مردم و تولیدکننده آزادی می دهند.
عمروآبــادی همچنین گفت: صداوســیما تلوبیون را راه 
می اندازد چون همه چیز در این کشور سیاسی است. بحث 
پول نیست. صداوسیما فقط نمی خواهد بخش خصوصی 
بزرگ شود. چون اگر بزرگ شود چیزهایی تولید می کند 
که زیر نظر آنها نیست. پس بدون اینکه بگویند، می خواهند 
دیگران را ضعیف کنند. ریشــه تمامی اینها عدم اعتماد 

حاکمیت به مردم است.
  قیمت گذاری تهاجمی تلوبیون

در این نشست همچنین محمدمهدی جعفریان،  مدیر 
مرکز مطالعات توســعه و رقابت و کارشــناس رقابت 
و تنظیم گــری نقش نهادهــای تنظیم گر را تشــریح 
کرد، او گفت: یک ســری  نهادهای فراگیــر باید برای 
توســعه کســب وکارها مانند خاک حاصلخیز  باشند. 
بازار به دو شــکل می تواند مختل شــود. نخست اینکه 
یکی از شــرکت های داخل بازار تبدیل به قدرت مسلط 
)Dominant( شود و رفتارهای ضدرقابتی نشان دهد 
و دوم اینکه دولت کمک هایی کند که باعث شود بازی 
به هم بریزد. این کمک ها بــازار را مریض تر می کند و به 

ضرر شرکت های کوچک و متوسط است.
او افزود:  بازار فرهنگ در ایران سال ها به صورت انحصاری 
در اختیار دولت بوده و باید به بخش خصوصی اعتماد کند 
که وارد این بازار شود. گردش مالی VODها از سال های 
9۵ – 9۶ چند برابر و به معاونت سیمای صداوسیما نزدیک 

شده است.
او با بیان اینکه حاکمیــت باید به بخش خصوصی اعتماد 
کند، ادامه داد: رایگان بودن محتــوای تلوبیون مصداق 
قیمت گذاری تهاجمی اســت. رایگان بــودن یا تخفیف 
دادن باعث می شــود در آینده قیمت بالا برود یا کیفیت 

سقوط کند.
از نماوا تا فیلم نت و فیلیمو و دیرین دیرین و تیوال صدای 
همه تولیدکنندگان محتوا در ایــران به روی تلویزیون و 
سیاست های ضدرقابتی آن بلند شده اما به نظر می رسد 
استارتاپ ها و آنلاین های حوزه محتوا هنوز زور چندانی 
برای به عقب راندن این غول خسته ندارند. غولی که متوجه 
شــده در حال واگذار کردن بازی به رقبای جوان و خلاق 
استارتاپی است و می خواهد با چنگ و دندان و انحصار و 
هر شیوه ای که شده نگذارد بیش از این مخاطبانش را به 

کسب وکارهای نوآور تسلیم کند!

مدیران استارتاپی به مدیران تلویزیون: 
بگذارید زنده بمانیم!

کسب وکارهای آنلاین حوزه محتوا به شدت از سیاست های صداوسیما شاکی اند... ماجرا چیست؟

وزیر آموزش و پرورش در شهرستان اسلامشهر
 برای تسهیل و تسریع در مهارت آموزی دانش 

آموزان باید هنرستان ها را در نزدیک کارخانه ها 
احداث کرد

یوسف   -  اسلامشهر 
نوری وزیر آموزش و پرورش در 
سفر خود به اسلامشهر ضمن 
بازدید از بعضی مراکز آموزشی 
و اطلاع یابی از مشکلات زیر 
این  برگزارشده ساختمان فرمانداری  ساختی آن ها در نشست 
امور  در  پیشرفت  برای  کرد:  تصریح  و  یافته  حضور  شهرستان 
باید دیدی " نگاشت نهادی" داشته باشیم یعنی علاوه بر این 
که باید همه با هم باشیم؛ در کنار آن باید از نگاه برون سازمانی 
نیز برخوردار گردیم. نوری اظهار داشت: برای تسریع و تسهیل در 
امور مهارت آموزی باید ساختمان هنرستان ها را در کنار کارخانه 
ها احداث کرد. وی شهرستان اسلامشهر و شهرهای چهاردانگه و 
نسیم شهر را به علت وجود کارخانه ها و فضاهای صنعتی بیشمار، 
شهرهای هنرستانی برشمرد و گفت: برای بررسی مشکلات زیر 
ساختی آموزش و پرورش سفرهای متعدد استانی انجام گرفته 
است و در همین رابطه کمک های خوبی نیز برای استان تهران 
مدنظر است که تامین بخش دیگری از کمک ها نیز به خیرین 
واگذار شده است. تاسیس هنرستان تربیت بدنی، هنرستان جوار، 
تکمیل مدارس دانش آموزان استثنایی و مجموعاً همکاری جهت 
رفع مشکلات پیش روی آموزش و پرورش شهرستان اسلامشهر از 
جمله محورهایی بود که یوسف نوری وزیر آموزش و پرورش قول 
مساعدت برای انجام آن ها را در جمع مسئولان و مدیران آموزش 
و پرورش این شهرستان ابراز کرد. در ابتدای این نشست مهدی 
شریفیان نماینده مجلس ، حسین حبیبی فرماندار اسلامشهر و 
اکبر قنبری رییس آموزش و پرورش شهرستان اسلامشهر به بیان 
مشکلات زیر ساختی و معضلات آموزشی موجود در این منطقه 
پرداختند. در این جلسه  تعهداتی از طرفِ وزیر بعنوان اردوگاه 
دانش آموزی چند منظوره در احمد آباد اسلامشهر و تجهیزات آن 
، پژوهش سرا  ، تکمیل پروژه تربیت بدنی امیرالمومنین) ع( در 
مهرماه سال ۱۴۰۱با اعتبار ۱۰ میلیاردتومان،همچنین تجهیزات 
هنرستانها  بویژه هنرستان های ورزشی ، استاندارد سازی بهسازی 
و روکش آسفالت محوطه مدارس،  سیستم گرمایشی، ایزوگام ، 

تجهیزات آموزشی از دیگر مصوبات این جلسه بود

فعالان و رابطین روابط عمومی شرکت گاز مازندران 
تجلیل شدند

روز  با  همزمان  ساری- 
عمومی،  روابط  و  ارتباطات 
رابطین  و  فعالان  از  تجلیل 
گاز  شرکت  عمومی  روابط 
این  در  شد.  برگزار  مازندران 
و  استان  عمومی   روابط  فعالان  و  رابطین  از  که جمعی  مراسم 
ادارات گازرسانی حضور داشتند، سرپرست شرکت گاز مازندران 
رشد و بالندگی نهاد روابط عمومی را مرهون تلاش های جمعی 
و فعالیت فعالان این حوزه دانست و گفت: رسالت فعالان عرصه 
روابط عمومی، برنامه ریزی و واکنشی منطقی برای هدف گذاری 
کارهای گسترده روابط عمومی در حوزه های مختلف را رقم می 
زند. دکتر مایلی رستمی بخشی از موفقیت هر سازمان در عرصه 
روابط  بین  دقیق  ارتباط  برقراری  به  منوط  را  مردم  به  خدمت 
عمومی ها و مردم دانست و افزود: روابط عمومی ها در ارتباط برون 
سازمانی باید صداقت و دقت در اطلاع رسانی را مدنظر قرار دهند. 
سرپرست روابط عمومی گاز مازندران در این آیین با تاکید بر 
نگاه  ارتقای جایگاه روابط عمومی در سازمان ها گفت:  ضرورت 
سنتی به روابط عمومی باید از اذهان پاک شده و نگرش علمی 

جایگزین شود. 

شهردار تبریز:
صندوق ذخیره سرمایه گذاری تشکیل می شود

 - شرقی  آذربایجان 
شهردار  مسلمی:  مجید 
تعریف جدید  در  گفت:  تبریز 
شهرداری  سرمایه گذاری،  از 
این  در  و  باشد  پیشران  باید 
راستا پیشنهاد ما تشکیل صندوق ذخیره سرمایه گذاری است که 
خود باید مداخله گر در پروژه ها باشد. یعقوب هوشیار در جلسه 
کمیسیون گردشگری شورای اسلامی شهر تبریز با تأکید بر تعریف 
پروژه های درآمدزا و اشتغال آفرین برای شهر اظهار کرد: نیازمندی ها 
و معضلات شهری باید تبدیل به پروژه های سرمایه گذاری شود و در 
ذیل آن درآمد سرمایه گذار نیز مد نظر قرار گیرد. هوشیار با تاکید 
بر تفکیک دو حوزه گردشگری و سرمایه گذاری خاطرنشان کرد: 
حوزه گردشگری فضای وسیعی داشته و تبریز ظرفیت های عظیمی 
در این حوزه دارد که باید از حوزه سرمایه گذاری جدا شود و در این 
راستا طرح های زیادی داریم که هر هفته در صحن علنی شورای 
شهر مطرح می کنیم. شهردار تبریز با تأکید بر تغییر نگرش و تعریف 
گردشگری در عصر کنونی ادامه داد: پروژه های سرمایه گذاری نباید 
صرفاً با هدف کسب درآمد پیگیری شوند و علاوه بر آن باید در 
حل معضلات شهری نیز موثر شود. وی افزود: دلیل ایجاد صندوق 
ذخیره سرمایه گذاری، شروع مطالعه سرمایه گذاری است؛ مثلاً در 
حوزه ترافیک شهری پروژه سرمایه گذاری نداریم و باید ابتدا در 
این حوزه پروژه ای تعریف کنیم و چند سرمایه گذار سود حاصل 
را ببینند و ترغیب شوند و یا در خصوص مسیرگشایی ها که اگر 
امروز 7۰ هزار میلیارد تومان داشته باشیم، طرح تفصیلی را اجرا 
می کنیم. وی ادامه داد: همچنین در بافت فرسوده نیز می توانیم 
از طرح های سرمایه گذاری استفاده کنیم. هوشیار با اشاره به اینکه 
عملیات اجرایی 5۰۰ واحد مسکونی در قالب قرارگاه مسکن به 
زودی شروع می شود، اعلام کرد: یک چهارم نرخ صدور پروانه 
ساخت کاهش یافته است و معنی آن کاهش درآمد و اشتغال است؛ 
ما منتظر سرمایه گذار نخواهیم ماند که برنامه ای برای ما تعریف 
کند و باید مدیران خود را با این نوع نگاه آشنا کنیم که منتظر 
سرمایه گذار نباشند. شهردار تبریز یادآور شد: بهره گیری از نیروهای 
متخصص در حوزه سرمایه گذاری نیز باید مدنظر باشد و در این 
حوزه نیز ضعف داریم. وی اضافه کرد: باید حوزه سرمایه گذاری به 
عنوان مقوله ای مشخص در مناطق پیگیری شود و حتی مدیران 
سرمایه گذاری در مناطق و سازمان ها شروع به کار کنند. هوشیار با 
اعلام اینکه شاید در آینده نزدیک چند پروژه بزرگ سرمایه گذاری 
در تبریز رونمایی شود، گفت: نزدیک به دو هزار میلیارد تومان 
به  نوری  فیبر  از  توافق شده است. وی  پروژه ها  از  تنها در یکی 
عنوان یکی از زیرساخت های مورد مطالعه نام برد و افزود: یکی 
از زیرساخت های مورد مطالعه، فیبر نوری است که هفته آینده به 

صحن شورا می آوریم و چارچوب آن با قبل متفاوت است.

تجمع سارهای دردسرساز روی شبکه های توزیع برق 
باعث قطعی لحظه ای برق در استان گلستان

که  گفت  گلستان  برق  توزیع  شرکت  سرپرست   - گرگان 
آن ها  گروهی  نشستن  و  "سار"  گونه  از  مهاجر  پرندگان  ورود 
بروز اختلال در ۴۰ درصد  باعث  برق،  بر روی سیم های شبکه 
از شبکه ۲۰ کیلو ولت توزیع برق این شهرستان شد. موسوی 
این  که  دارد  ولت  کیلو   ۲۰ شبکه  کیلومتر   ۶5۰ کلاله  افزود؛ 
روزها نشستن سارها بر روی سیم های برق، سبب ایجاد اختلال 
و خاموشی برق می شود. به گزارش روابط عمومی شرکت توزیع 
برق گلستان ، سید احمد موسوی افزود؛در سالهای گذشته نیز 
با تعداد  در فصل بهار سارهای مهاجر بویژه از خراسان شمالی 
کمتری وارد گلستان می شدند ومشکلی خاصی ایجاد نمی کردند 
افزود: امسال و سال گذشته با توجه به خشکسالی شدید استان 
همجوار، جمعیت بیشتری از این پرندگان به استان وارد که نتیجه 

گروهی نشستن آنها روی سیم های برق، اختلال در شبکه توزیع 
ایجاد و باعث بروز خاموشیهای لحطه ای در شبکه شده اند.تجمع 
این پرندگان روی سیم های شبکه توزیع برق باعث قطعی لحظه ای 
شبکه اصلی برق و سوختن فیوز در شبکه های فرعی می شود که با 
وجود اعزام تیم های شرکت برق برای رفع مشکل خرابی ها به دلیل 
تعدد موارد خاموشی ، در برخی مواقع وصل شدن مجدد برق زمان 
بیشتری نیاز دارد. سرپرست شرکت توزیع برق گلستان در ادامه 
بیان داشتند: اقدامات مختلفی مانند تغییر آرایش شبکه توزیع 
برق و نصب اسپیسر )فاصله گذار( بین خطوط درمحل تجمع این 
پرندگان برای پیشگیری از بروز اختلال انجام شد اما به سبب 
گستردگی شبکه و زیاد بودن تعداد جمعیت سارها همچنان در 
نقاط مختلف ایجاد نوسان مینمایند. وی گفت:کلاله ۱۱7 هزار نفر 
جمعیت و ۱75۲ کیلومتر مربع وسعت، و ۱۲5۰ کیلومتر شبکه 

انتقال برق فشار ضعیف و متوسط دارد.

بازدید مدیرعامل برق منطقه ای خوزستان و مشاور 
مدیرعامل شرکت توانیر از پروژه خط و پست هفتکل 2

اهواز - مدیرعامل شرکت 
و  خوزستان  منطقه ای  برق 
مشاور مدیرعامل شرکت توانیر 
از پروژه خط دومداره و پست 
هفتکل  احداث  حال  در  برق 
۲ بازدید کردند. محمود دشت بزرگ به همراه مسعود معین پور و 
جمعی از مدیران ارشد این شرکت از پروژه خط دو مداره و پست 
برق ۱3۲ به 33 کیلوولت هفتکل ۲ در شهر هفتکل بازدید کردند. 
هدف از این بازدید بررسی روند احداث این پروژه، رفع موانع موجود 
و تسریع در به سرانجام رساندن آن بوده است. خط دومداره و پست 
برق هفتکل ۲ که برای تامین بار خانگی و صنایع آتی و تصحیح 
افت ولتاژ این شهرستان طراحی و برنامه ریزی شده، ۱۰۰ مگاولت 
آمپر ظرفیت دارد. در حال حاضر عملیات ساختمانی این پست فوق 
توزیع برق 35 درصد پیشرفت فیزیکی دارد و بنا است در فروروین 
با وارد مدار شدن پست برق هفتکل ۲،  ۱۴۰۲ وارد مدار شود. 
بارگیری از پست های این شهرستان به 3۰ درصد کاهش خواهد 

یافت و پایداری شبکه افزایش چشمگیری پیدا خواهد کرد.
خوزستان  منطقه ای  برق  شرکت  گزارش،  این  اساس  بر 
مسئولیت تامین و پایداری شبکه برق انتقال و فوق توزیع در دو 

استان خوزستان و کهگیلویه و بویراحمد را بر عهده دارد.

کسب رتبه های برتر کشوری توسط مخابرات منطقه 
مرکزی 

اراک -در ارزیابی عملکرد مناطق مخابراتی، در حوزه 
ایران،  مخابرات  شرکت  مشتریان  وامور  تجاری  معاونت 
مخابرات منطقه مرکزی موفق به کسب رتبه های اول تا 
سوم کشوری شد. به گزارش اداره روابط عمومی مخابرات 
منطقه مرکزی، در ارزیابی عملکرد حوزه های امور مشتریان 
و تجاری مناطق مخابراتی در سه ماهه چهارم سال ۱۴۰۰ 
شرکت  مشتریان  امور  و  تجاری  معاونت   گزارش  طبق   ،
مخابرات ایران ، مخابرات منطقه مرکزی توانست در حوزه 
مشتریان رتبه اول ، در حوزه تجاری رتبه دوم ودر کل رتبه 
سوم کشوری را کسب نماید .. بر اساس این گزارش این 
موفقیت ها در سایه  ارائه خدمات و سرویس های بهینه و 
نیل به اهداف و چشم اندازهای تعیین شده از طرف شرکت 
مخابرات ایران کسب شده است. گفتنی است؛ رضایتمندی 
از  یکی  شده  ارائه  های  سرویس  و  خدمات  از  مشتریان 
شاخصه های مهم در اهداف تعیین شده از سمت شرکت 
مخابرات ایران بوده و در مخابرات منطقه مرکزی نیز پایش 
مستمر رضایتمندی مشتریان به صورت ماهانه ، دوره ای 
و سالیانه در راستای بهبود کیفیت خدمات و سرویس ها 

انجام می شود .

خبر

 هفتمین دوره مسابقات ICT Challenge برگزار می شود
هفتمین دوره مسابقات چالش های فناوری اطلاعات کشور با عنوان ICT Challenge7  توسط دانشگاه 
صنعتی و گروه فناوری اطلاعات شــریف  Sharif  ICT Group   و با حمایت استراتژیک معاونت علمی و 
فناوری ریاست جمهوری و مرکز نوآوری فناوری اطلاعات و ارتباطات دانشگاه صنعتی شریف به تاریخ 
۲۳  و ۲۴ تیرماه سال ۱۴۰۱  به صورت حضوری و در محل صندوق نوآوری و شکوفایی ریاست جمهوری و 
با تمرکز بر زبان های برنامه نویسی پرطرفدار و کاربردی برگزار می شود. این رویداد مجموعه مسابقاتی در 
راستای شناسایی برنامه نویسان و تیم های توانمند در کسب وکارهای مبتنی برICT   و اتصال آن ها به بازار 
  ICT Challenge کار است. ثبت نام در مسابقات آغاز شده و تا ۲۵ خردادماه ادامه خواهد داشت. رویدادهای
مجموعه مسابقاتی است که در راستای شناسایی برنامه نویسان توانمند، مستعد، جویای تجربه و کار از 
کل کشور فعالیت می کند. این مسابقات توسط گروه Sharif ICT  طراحی و با همکاری دانشگاه صنعتی 

شریف و معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری برگزار می شود.

 آپارات سرویس تبلیغات خود را به روز کرد
یک سال بعد از راه اندازی ســرویس ادز، پلتفرم آپارات با افزودن ویژگی های جدید و بهینه کردن رابط 
کاربری، کار با این ســرویس را برای کاربران راحت تر کرده است. از جمله ویژگی های تازه سرویس ادز 
می توان به افزوده شدن جایگاه های تبلیغات، اضافه شدن افزونه  های تبلیغ و بهینه سازی رابط کاربری 
اشاره کرد.  در آپدیت جدید ادز، تبلیغات ویدئویی در سه جایگاه )ویدئوهای مشابه، نتایج سرچ آپارات، 
هشتگ های آپارات( قرار می گیرد و این درحالی است که پیش از این، تبلیغات ویدئویی تنها در دو قسمت 
نمایش داده می شد. یکی دیگر از قابلیت های جدید سرویس ادز آپارات، گزینه افزونه های تبلیغ است. 
کاربران آپارات می توانند برای تعامل بیشــتر مخاطب با تبلیغ و افزایش بازدهی و دیده شدن تبلیغ، به 
صورت رایگان از قابلیت افزونه های تبلیغ )سینک بنر( اســتفاده کنند. این قابلیت به صورت یک آیتم 

جدید در منوی تبلیغاتِ حساب کاربری شما قابل مشاهده است.
در آپدیت جدید سرویس تبلیغات آپارات، رابط کاربری پنل ادز نیز تغییرات مثبتی داشته است. هدف از 

این تغییرات، بهینه سازی فرایند هدایت کاربر برای ثبت و ایجاد تبلیغات است.

اسمارت آپ در استارتاپ گیم بازینگا سرمایه گذاری کرد
شرکت سرمایه گذاری اسمارت آپ در استارتاپ »بازینگا« که مبتنی بر بازی های ساده و نوستالژیک است، 
سرمایه گذاری کرد. این دوازدهمین سرمایه گذاری  است که اسمارت آپ از طریق صندوق »اسمارت فاند 
یک« در یکسال گذشته انجام داده اســت. »بازینگا« متعلق به شــرکت آواگیمز است که بنیانگذاران 
آن حسین مزروعی و طه رسولی هســتند و تیمی حدودأ ۲۰ نفره در آن فعالیت دارند. در حال حاضر 
»بازینگا« روی همه  مارکت های اندرویدی کافه بازار، مایکت و گوگل پلی در دسترس است و در طول 
۹ ماهی که از عمرش می گذرد بیشــتر از ۲۰۰هزار نصب گرفته و روزانه بیش از ۴۰۰۰ نفر کاربر فعال 
دارد. احمد فراهانی مدیر سرمایه گذاری اسمارت آپ در مورد سرمایه گذاری در استارتاپ بازینگا گفت: 
»اسمارت آپ بیش از این در حوزه گیم ورود نکرده بود اما با توجه به نمونه های موفق خارجی و همچنین 

تسلط و تجربه خوبی که تیم آواگیمز بیش از این داشتند به سرمایه گذاری در بازینگا علاقه مند شد.«
حسین مزروعی هم بنیان گذار بازینگا در مورد تجربه جذب سرمایه از اسمارت آپ گفت: در طول مراحل 
مذاکره برای معرفی طرح و جذب ســرمایه، با تیمی درگیر بودیم که دغدغه هــای کارآفرینی را درک 
می کردند و در جلساتی که با کمیته  سرمایه گذاری داشتیم در مورد ابعاد مختلفی از پروژه بحث شد که 

ما به عنوان کارآفرین از داخل کار ممکن بود متوجه آن ها نباشیم.

خیز رقیب شیرازی ابرآروان با جذب سرمایه از 
خدمات انفورماتیک

اولین نشست خبری ابَر دِراک در خصوص جذب سرمایه برگزار شد

شرکت ابر دِراک اولین نشست خبری خود را با حضور چندین رسانه تخصصی در حوزه فناوری در شهر شیراز 
برگزار کرد. در این نشست فرشاد خون جوش، رئیس هیات مدیره ابر دراک؛ ســارا راد، نایب رئیس ابر دراک؛ 
سینا سلطانی، مدیرعامل ابر دراک؛ داوود کریم زادگان، معاون بازاریابی و فروش شرکت خدمات انفورماتیک و 
نادر قاسمی، مدیرعامل شرکت فرادیس گستر کیش حضور داشتند. مهم ترین خبر این نشست خبری، جذب 
سرمایه از سوی شرکت خدمات انفورماتیک برای ابر دراک بود. هر چند رقم این سرمایه گذاری اعلام نشد اما 
به گفته مدیران این شرکت با این سرمایه گذاری و استراتژی به زودی  ابر دراک ۲۵ درصد بازار CDN کشور را از 

آن خود می کند.
    سرویس دهی به ۲۷ هزار وب سایت

در بخش اول این نشســت ســارا راد در خصوص آغاز به کار ابر دراک توضیح داد: »اولین سرویس ابری ما در 
اردیبهشت سال ۹۸ رونمایی شد. مهر همان سال از دفتر اشــتراکی به دفتر اختصاصی مان کوچ کردیم و در 
اواخر تابستان ۹۸ با عنوان شرکت دانش بنیان ثبت شدیم.« به گفته راد در حال حاضر نیرو های مستقیم این 
شرکت ۱۸ نفر هستند و همگی در شیراز مستقر مي باشــند. او ادامه داد: »میانگین سنی نیرو های ما ۳۰ سال 
است. سرویس هایی که هم اکنون در سبد ما قرار دارد، lass، vod  و غیره است. و نام شرکت ما به کوهی در شیراز 
باز می گردد که دراک نام دارد.« به گفته راد در ابر دراک ۵ هزار حساب کاربری فعال وجود دارد و این مجموعه 
تا به امروز به ۲7 هزار وب سایت سرویس دهی کرده و ۹۵ درصد مشتریان سرویس CDN هستند و یک درصد 

مشتریان سرویس استریمینگ و الباقی مشتریان IAAS هستند.
    مذاکره با ۱۰ شرکت برای تخصیص سرمایه

سینا سلطانی در ادامه فرایند افزایش ســرمایه ابر دراک را توضیح داد و گفت: »به جز هسته سه نفره، در این 
فرآیند افراد زیادی همراه ما بودند. بحث جذب ســرمایه این شرکت برای ما نسبت به سایر همکاران متفاوت 
بود. زمانی که بازار را ارزیابی کردیم، متوجه نیاز به تامین مالی شدیم. از سال ۹7 که بحث جدی تر شد، با تنها 
شتاب دهنده شیراز یعنی کوانتوم شروع به مذاکره کردیم. در سال ۹۸ و بعد از رونمایی رسمی شرکت همکاری 
ما با کوانتوم منجر به عقد یک قرارداد شد. خیلی سریع هم خودمان شروع به مذاکره با سایر شرکت های خصوصی 
و دولتی این حوزه کردیم.« او ادامه داد: »ما با ده مورد مذاکره جدی انجام دادیم. از میان آنها دو شرکت در این 
روند برای ما جدی تر شد و روی همکاری با این دو شرکت تمرکز کردیم.« به گفته سلطانی از اواسط سال ۹۹ و 
ادامه مذاکرات نتیجه حاصل شد. او توضیح داد: در نهایت اولین استیج جذب سرمایه ابردراک در کنار شرکت 

خدمات انفورماتیک محقق شد.
     خدمات انفورماتیک به دنبال سکان داری نیست

در ادامه کریم زادگان در توضیح قرارداد منعقدشده میان ابر دراک و این شرکت عنوان کرد: »شرکت خدمات 
انفورماتیک عهده دار توسعه بسیاری از سرویس های بانکی دولتی است و در کنار آن فضای رقابتی را هم زیرنظر 
داریم. به همین واسطه توسعه زیرساخت جزو فعالیت های اصلی ماست. ورود به توسعه فضای ابری نیز جزو 
راهبردهای ما بوده است.« او ادامه داد: »راهبردهای نوین و جدیدی که به آن رسیدیم ما را متقاعد کرده که به 
جای ابداع، یارگیری کنیم و در قالب مشارکت نیاز خودمان را رفع کنیم. بیش از دو سال است برای شناسایی 
و انتخاب یار در این حوزه تمرکز کرده ایم و انعقاد قرارداد با ابر دراک نیز ماحاصل این رویکرد اســت.« به گفته 
معاون بازاریابی و فروش شرکت خدمات انفورماتیک، بیش از یک سال برای شکل دادن نشست امروز و اعلام 
مشارکت، تیم این شرکت تلاش کرده و اصرار داشت با تزریق پول هوشمند به شرکت منتخب که در اینجا ابر 
دراک است، گامی در جهت توسعه این حوزه برداریم بدون اینکه خود ما به طور مستقیم سکان کار را برعهده 
بگیریم. او تاکید کرد: »امیدوار هستیم به بازار فضای ابری ورود هوشمندانه ای داشته باشیم و نگاه جامع بر امنیت 
و پایداری سرویس های ارائه شده داشته باشیم. در این مسیر همراهی ابر دراک قطعا به بزرگ شدن سهم ما از 
کیک بانکی کشور خواهد کرد و کیفیت و پایداری این حوزه را نیز تقویت خواهد کرد.« کریم زادگان درباره اینکه 
رقم این سرمایه گذاری چقدر اســت، تاکید کرد: »نمی توانم رقم دقیق را بنا به ملاحظاتی اعلام کند اما سهم 
دریافتی از ابر دراک زیر ۵۰ درصد بوده و به زودی و با درج این رقم در سامانه کدال، همه افراد از جزئیات رقمی این 
سرمایه گذاری بیشتر آگاه می شوند. در حال حاضر با سهم ۳۵ درصدی که از این شرکت گرفته شده، به هیچ وجه 
دنبال کنترل شرکت نبوده و نیستیم. ما نمی خواستیم سکان هدایت این یار را بگیریم و می خواهیم با تزریق پول 
هوشمند شرکت را توسعه ببخشیم.« مدیر بازاریابی شرکت خدمات اعلام کرد: »ما می خواستیم برای رسیدن 
به این اهداف جدید از ظرفیت های خارج از شرکت هم استفاده کنیم و از شرکت های دانش بنیان و استارتاپ ها 

نیز استفاده کنیم و ارزیابی کردیم و به ابر دراک رسیدیم.«
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   توئیت بازی
حال و روز آی فیلم

کامنت ها

در روزهای اخیر نام شبکه آی فیلم بیش از پیش در رسانه ها 
دیده می شود. دلیل آن هم تغییر مدیر آن و انتصاب مرتضی 
 شمسی اســت. احتمالا مهم ترین ســوالی که با شنیدن نام

 آی فیلم می توان مطرح کرد این اســت: این شبکه چه حال 
و روزی دارد؟ اواخر دهه هشــتاد و در روزهایی که مخاطب 
ایرانی تشنه سریال های قدیمی بود، آی فیلم کارش را شروع 
کرد. بازپخش سریال های قدیمی نگاه ها را به سمت این شبکه 
کشــاند تا جایی که در اماکن عمومی، اغلب، شبکه آی فیلم 
دیده می شد. مثل هر اتفاق تازه ای، این شبکه شروعی خوب 
داشت اما بعد از مدتی چاره ای نماند جز بازپخش دوباره و چند 
باره سریال ها. از آن سو شبکه تماشا به طور هم عرض قد علم 
کرد و کار آی فیلم سخت تر شد. این شبکه سراغ سریال سازی 
هم رفته اســت که هیچ کدام موفق نبوده اند: یادآوری ، قاب 
خاطره، ملکاوان و ... در برنامه ســازی اما کارنامه ای بهتر دارد 
و در این میان گپ و سینما آی فیلم موفق تر بوده اند. ضعف و 

قوت این روزهای آی فیلم چیست؟

  وحید سعیدی:  آی فیلم مدت هاســت که دیگر طراوت 
گذشته را ندارد. این شبکه آنقدر سریال ها را بازپخش کرده که 
حتی آن آثار هم جذابیت خود را از دست داده اند. آی فیلم حالا 

با حضور مدیر جدیدش نیازمند یک خانه تکانی اساسی است.

  احمد رنجبر: مثل همه شــبکه ها، آی فیلــم هم گرفتار 
روزمرگی اســت. این شــبکه باید اجازه بازپخش سریال های 
توقیفی مثل »نرگــس« را پیدا کند؛ در سریال ســازی دچار 
اشتباهات گذشته نشود و در برنامه سازی سراغ مواردی برود که 
تبدیل به برند شوند. مثل اتفاقی که در نسیم برای »خندوانه« ، 

»دورهمی« و »کتاب باز« افتاد.

  مرجان فاطمی: هنوز سریال های مهم و پرمخاطب زیادی 
هســتند که آی فیلم هیچ  وقت سراغ شــان نرفته است. پخش 
چندباره ســریال های جدید جذابیتی ندارد و آی فیلم با پخش 

این آثار مخاطبانش را از دست می دهد.

   آنالیز    رصد خانه

»ماه رخسار« عنوان پروژه جدید عزیزالله حمید نژاد است که قرار است در قالب فیلم- مجموعه 
تولید و عرضه شود. مصطفی کیایی تهیه کننده این اثر در گفت وگویی که با ایسنا داشته اعلام 
کرده   فعلا مجوز نسخه سینمایی آن را از ارشاد گرفته و درصدد است تا مجوزهای لازم برای 
تولید نسخه سریالی را هم از ساترا بگیرد. طبق گفته او »ماه رخسار« یک عاشقانه تاریخی است 
که داستان آن در بستر اتفاقات دهه 30 می افتد. پیش از این رسانه ها از قطعی شدن  حضور 
هدیه تهرانی در این پروژه خبر داده بودند و حالا یکی از صفحات سینمایی هم اعلام کرده که 
حضور سحر دولتشاهی هم قطعی شده است. طبق اعلام این صفحه سینمایی، مانی حقیقی، 
حسام منظور و محسن کیایی هم بازیگران مرد این پروژه هستند. حمید نژاد در سال 1397 

سریال تاریخی »بانوی عمارت« را ساخت که مورد استقبال مخاطبان قرار گرفت.

باربد بابایی یکی از شرکت کننده های حاضر در مسابقه بزرگ »قاطی بازی« است. او به همراه 
مهدی یغمایی در یک گروه حضور دارند. مســابقه آنها با حریف شان پنجشنبه شب روی 
آنتن شبکه نسیم رفت. این اتفاق در حالی افتاد که همزمان مسابقه »زوجی نو« با اجرای او 
از شبکه سه در حال پخش بود. پنجشنبه شب این شبکه بازی استقلال و آلومینیوم اراک 
را هم به شکل مســتقیم روانه آنتن کرد. از آنجایی که پخش این مسابقه تا حوالی ساعت 
23:20 ادامه داشت، برنامه »زوجی نو« ساعت 23:30 پخش خود را شروع کرد. تاخیر در 
پخش این برنامه موجب شد تا به شکل همزمان باربد بابایی دو برنامه مختلف را از دو شبکه 
در حال پخش داشته باشد. نکته جالب اینجاست که ساختار زوجی نو هم مسابقه است و 
همین عامل موجب شده بود تا این همزمانی بیشتر به چشم بیاید و مورد توجه قرار بگیرد.

تصویربرداری سریال تاریخی- مذهبی سلمان فارسی به کارگردانی داود میرباقری به شکل 
همزمان در سه شهرک سینمایی غزالی، نور و دفاع مقدس ادامه دارد. فیلم نیوز با اعلام این خبر 
نوشته:»تصویربرداری سریال تاریخی- مذهبی »سلمان فارسی« در فصل بیزانس همچنان 
ادامه دارد. این فصل بخش میانی سریال است که از ابتدای تولید، تصویربرداری با همین بخش 
شروع شد و الان هم ادامه دارد. دکورهای این فصل در سه شهرک سینمایی غزالی، نور و دفاع 
مقدس آماده شده که گروه به فراخور آماده بودن دکورها در هر شهرک کار تصویربرداری را در 
آنجا ادامه می دهند. پیش از این سکانس  هایی از فصل بیزانس در شهرهای قم، شاهرود، کرمان 
و… جلوی دوربین رفته اســت.طبق برنامه ریزی تولید فصل »بیزانس« تا اوایل پاییز ادامه 
دارد و بعد از آن به فراخور آماده بودن دکورها، تولید بخش ایران و یا حجاز شروع خواهد شد.«

گمانه زنی روز      سحر دولتشاهی همبازی هدیه تهرانی در فیلم- مجموعه »ماه رخسار«

همزمان روز      حضور همزمان باربد بابایی در دو شبکه

ادامه دارد روز      تصویربرداری سلمان فارسی در سه شهرک سینمایی

سریال عروسکی »شهرک 
کلیله و دمنه« ساخته مرضیه 
برومند از روز جمعه در شبکه 

نمایش خانگی توزیع شد و 
قرار است به شکل هفتگی در 

اختیار علاقه مندان قرار گیرد. 
این سریال در قسمت اول چه 

حال و هوایی داشت ؟

»شهرک کلیله و دمنه« داستان یک زن و شوهر است که محل خوش آب و هوای زندگی           منظر اول| محتوا
خود را رها کرده و به تهران آمده اند. از همین خلاصه قصه می توان پی برد که برومند دنبال آسیب شناسی از هجوم 
بی رویه به پایتخت است. این نگاه انتقادی از همان سکانس اول در سریال وجود دارد و تا آخر ادامه می یابد؛ از 
شیوه رانندگی ، سختی های آپارتمان نشینی ، ترافیک خیابان ها و حتی برخی آدم های دغل! »شهرک کلیله و 
دمنه« با چنین نگاه انتقادی بیشتر مناسب مخاطب بزرگسال اســت تا کودک. گویا خانم برومند باز هم برای 
بچه های دهه 60 قصه می گوید و دغدغه اصلی اش شــرایط ســخت آنها اســت. طبعا علاقه مندان به آثار این 
کارگردان می توانند با داستان »شهرک کلیله و دمنه« همراه شوند و گاه از اشارات تلخ آن تاسف بخوردند و گاه 

با شوخی هایش بخندند.

کار عروسکی اصولا سخت اســت؛ به ویژه اینکه یک کارگردان با تعدد شخصیت مواجه           منظر دوم| ساختار
باشد. »شهرک کلیله و دمنه« را می توان ادامه قدرت نمایی مرضیه برومند بعد از »شهر موش ها 2« دانست. در 
آن فیلم ها ساختار از قصه جلو بود و البته نوستالژی مقدم بر هر دو اینها. حالا در سریال »شهرک کلیله و دمنه« 
هم از نظر زیبایی بصری ، تنوع عروســک و نیز هماهنگی آنها چیزی کم نیست. از قضا این حجم از شخصیت و 
لوکیشن انطابقی با نام سریال که از داستان های کلیله و دمنه وام گرفته  دارد. حتی کارگردان حواسش بوده که 
به اندازه کافی قصه تعریف کند و سهم شخصیت های اصلی در رونمایی، به طور مساوی تقسیم شود. این از تجربه 
مرضیه برومند می آید که می داند با عروســک هایش چه کند. برای قضاوت کامل درباره ســریال باید منتظر 

قسمت های بعد ماند.

فصل اول سریال »روبی و چاه« در 10 قســمت تولید شــده و اولین بار در فوریه 2022 از شبکه 
BYUtv  آمریکا پخش شد و سپس توسط ســرویس ویدئویی آمازون پرایم به صورت همزمان در 
آمریکا، انگلستان و سایر کشورها. در مدت زمان کوتاه، مجموعه »روبی و چاه« با استقبال فراوانی 
روبه رو شد و  برای بازی بازیگران، فیلمنامه، داســتان فانتزی، فضاسازی ها، کارگردانی، جلوه های 
ویژه، ارزش های تولید و همچنین نحوه فیلمبرداری نظرات مثبتی دریافت کرده اســت. ســریال 
»روبی و چاه« در مورد دختری به نام روبی اســت که پدرش یک باغ بزرگ را به ارث برده است. او 
داخل باغ یک چاه جادویی کشف می کند و به عنوان نگهبان آن انتخاب می شود؛ این چاه قادر است 
آرزوهای برآورده نشده مردم شهر را برآورده ســازد. روبی با دوستان خود، سم و مینا، با مهربانی و 
استقامت تلاش می کند همه آرزوهای شهر امرالد را برآورده کند. در حال حاضر قسمت اول فصل 

اول منتشر شده است.

روبی و چاه
  پخش: پلتفرم فیلیمو

  کارگردان: فلیپ رودریگز
  فیلمنامه: نیز برایان جی. آدامز، لی آن اچ. 

آدامز و جنی لی
  محصول: کانادا/ 2022

  رتبه در سایت imdb: 8.7 از 10
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سریال کره ای »جومونگ« از روز 
شنبه سی  ام اردیبهشت بار دیگر 

پخش خود را از شبکه تماشا شروع 
کرد. این سریال بیشترین میزان 

تکرار را در بین سریال های کره ای 
داشته و قرار است هرشب ساعت 

19 روی آنتن برود.

فصل دوم سریال »اپیدمی« در 
25 قسمت تولید و آماده پخش 

می شود. تصویر برداری این 
سریال به کارگردانی محمد صادق 
بکتاشیان در تهران ادامه دارد که 

این مرحله از سریال دهم خرداد به 
پایان می رسد. محسن قصابیان، 

کوروش سلیمانی، مهدی صبایی، 
نیلوفر کوخانی، آتش  تقی پور و نیما 

شاهرخ شاهی بازیگران این فصل 
سریال »اپیدمی« هستند.

 شهرک کلیله و دمنه

شبکهساعتقالببرنامه
18:30چهارسریال خارجیابلیس

19:30ورزشهفته 38 لیگ برتر انگلیسمنچسترسیتی – استون ویلا

2023سریال ایرانیدزد و پلیس

21نمایشسینمایی ایرانیکانی مانگا

21:30ورزشفوتبال سری A ایتالیاساسولو- میلان

20:30تماشاسریال ایرانیمتهم گریخت

گروه تلویزیون  
هفتصبح

با پایان ماه مبارک رمضان، شبکه سه سریال جدیدی 
روانه آنتن کرد به نام »حکم رشــد«. ایــن اتفاق در 
شرایطی که می دانیم شــبکه یک متوسل به سریالی 
تکراری شده، ابتدا به ساکن مثبت است. ولی افسوس 
که کیفیت سریال به مذاق سخت پسندها خوش نیامده 
و »حکم رشد« پس از 10 قســمت نتوانسته رضایت 
آن ها را به دســت بیاورد. ضربه اصلی از فضاسازی و 
شخصیت های غیرملموس به سریال وارد شده؛ جایی 
که مخاطب از خود می پرسد این »آدم ها« که هستند و 
 دنبال چه می گردند؟! قرار بود »حکم رشد« را سعید 
نعمت الله کارگردانی کند اما با مدیریت وقت گروه فیلم 
و سریال شبکه ســه دچار اختلاف شد و حسن لفافیان 
جای او را گرفت. این کارگردان درک درستی از جهان 
خلق شده توسط نعمت الله ندارد و نتوانسته فیلمنامه را 

منطبق با جهان ذهنی نویسنده کارگردانی کند.

   مورد اول| فضاسازی
از همان قسمت اول، بخش زیادی از قصه »حکم رشد« در جایی 
روایت می شــود که جماعتی لات، منطقه ای را به تصرف خود 
در آورده اند. حتی روی دیوارهای محله، اســم هر کدام نوشته 
شده. سر دسته اصلی شان اما غلام است و افشین کافر. این که 
آیا هنوز لات ها در مناطقی از پایتخت یکه تازی می کنند، بحثی 
است جدا. مسئله به چگونگی تبدیل بخشی از واقعیت به درام 
برمی گردد. در دنیای نمایش، چنین آدم هایی می توانند برای 
دیگران خط و نشان بکشــند و حتی کاری از دست پلیس هم 
بر نیاید. به هر حال فیلم است دیگر. منتها ایراد »حکم رشد« 
عدم موفقیت در بازنمایی این جهان نمایشی است. چارچوب 
داستان بر واقعیت بنا شده و طبیعی است که با دنیای نمایشی 
تضاد داشته باشد. به همین خاطر است که مخاطب می تواند 
بپرسد اینجا کدام منطقه از تهران است که لات ها گعده می کنند 
و برای خود حریم قائل هســتند؟ آیا در تهــران 1401 هنوز 
چنین روابطی حکمفرماست؟ صرف نظر از این که جهان سریال 
باورپذیر نیست، نوع خلق آن هم باســمه ای است و در همین 

دنیای نمایش هم به دل نمی نشیند.

   مورد دوم| شخصیت ها
بازیگر اصلی دنیای باسمه ای گنده لات ها،غلام )پیام احمدی 
نیا( و افشین کافر )حمید ابراهیمی( هستند و نوچه های شان 
همچون پروانه دور آن ها می چرخنــد؛ مثل نوید 59 ) علیرضا 
مهران(،پروفســور )صدرالدین حجازی( و دیگران. نیاز نیست 
مخاطب حرفه ای فیلم و ســریال باشــید، با کمی تماشا پی 
می برید این شخصیت های مثلا لات، انطباقی با واقعیت و حتی 
کاراکترهای آثار نمایشی ندارند. اسم غلام، لرزه بر تن آدم های 
سریال می اندازد اما مخاطب هیچ نشانی از این ابهت در رفتار و 
گفتار او نمی بیند. احمدی نیا بازیگر خوبی است که سعی می کند 
یک شخصیت لات را باورپذیر ارائه کند اما زمین بازی مناسب 
در اختیار ندارد. رد خطوط روی گردن افشــین کافر از دور داد 
می زند که کار دست گریمور است! او سعی می کند با ابهت حرف 
بزند ولی به جای اینســتاگرام می گوید فضای مجازی. نتیجه 
این که شخصیت ها باسمه ای هستند حتی پلیس خوب داستان.

   مورد سوم| داستان
داستان »حکم رشد« با محور دو برادر ناتنی پیش می رود. یکی 

پلیس اســت )مجتبی فلاحی( و دیگری مشغول امور خلاف. 
)غلام با بازی پیام احمدی نیا(. داستان خیر و شر از بدو خلقت 
آدم وجود داشــته و همچنان واجد جذابیت اســت. قصه در 
قسمت های اخیر وارد پیچ تازه ای شده و پای عشق دوم به میان 
آمده. این قصه های تکراری همچنان بخشی از مخاطب را با خود 
همراه می کند اما به پیکره اصلی قصه که پرداختن به شخصیت 
یک پلیس خوب است، لطمه می زند. تازه؛ چگونگی پرداخت 
به بیماری پسر پلیس و نیز کشته شدن باجناق خلافکار او در 
یک تصادف باسمه ای، ضعف هایی هستند که »حکم رشد« را 

از نفس انداخته اند. 

   مورد چهارم| شعار
حرف تازه ای درباره شعارزدگی سریال های تلویزیون باقی نمانده. 
»حکم رشد« هم پر است از موعظه و حرف های قشنگ. مثل یک 
مادر )شهین تسلیمی( بی مقدمه و در یک موقعیت غیرمتعارف، 
نماز خواندن را یادآور می شــود. این یک مثال از عدم توانایی 
سریال سازان در جانمایی معارف و موعظه هاست. وانگهی، مادر 
سرهنگ و غلام )مامان توران با بازی ثریا قاسمی( حتی موقع 

صحبت های معمول یک پند و اندرز به زبان می آورد.

   مورد پنجم| کپی  
پیش از »حکم رشد« آثار زیادی به زندگی لات ها نزدیک شده اند 
که »یاغی« تازه ترین آن است. این سریال که پخش آن به تازگی 
در شبکه خانگی شروع شده، در همان قسمت اول جهانی خلق 
کرد که به رغم عــدم انطباق کامل با واقعیــت، برای مخاطب 
باورپذیر است. در این ســریال، آدم ها زبان خاص خود را دارند 
و به خرده فرهنگ زندگی حاشیه شهر پایبند هستند. »حکم 
رشد« اما کپی ناموفق چنین آثاری است که نتیجه اش شده یک 

سریال باسمه ای.

10 قسمت از سریال جدید شبکه سه روی آنتن رفته و بیش از همه از فضا  و شخصیت های 
باسمه ای و غیرقابل باور لطمه خورده است. »حکم رشد« از چه آدم هایی حرف می زند و 

می خواهد چه بگوید؟

جولان لات ها و آدم های جعلی در حکم رشد 
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پرفروش ترین تلفن های دنیا در سه ماه اخیر

لیست پرفروش ترین گوشــی های جهان در ســه ماهه اول 2022 منتشر شده 
اســت که در آن آیفون 13 پرو مکس در جایگاه دوم قرار دارد. سایر جایگاه ها به 
کدام مدل ها تعلق دارند؟ موسسه پژوهشــی IDC گزارش جدیدی را بر اساس 
ارزیابی بازار گوشی های هوشمند منتشر کرده است که در آن، رتبه نخست لیست 
پرفروش ترین گوشی های جهان در ســه ماهه اول 2022 به آیفون 13 اپل تعلق 
دارد. متاسفانه در گزارش منتشر شده خبری از میزان فروش این گوشی ها نیست 
و صرفا به جایگاه آن  ها از نظر محبوبیت اکتفا شده است. در جایگاه دوم آیفون 13 
پرو مکس قرار دارد که نشان می دهد کاربران مشکلی با پرداخت پول بیشتر برای 
خرید یک گوشی هوشمند با نمایشگر بزرگ، عمر باتری بالا و دوربین خوب ندارند. 
به گزارش گجت نیوز، در جایگاه سوم گوشی اقتصادی گلکسی ای12 قرار دارد. 
جالب اینجاست که هیچکدام از گوشی های پرچمدار شرکت کره ای نتوانسته اند 
در لیست پرفروش ترین گوشی های جهان قرار گیرند. در رتبه چهارم آیفون 13 پرو 
دیده می شود و جایگاه پنجم نیز به سامسونگ گلکسی ای32 تعلق دارد. نتایج این 
گزارش نشان می دهد که کاربران استقبال بسیار خوبی از تمامی مدل های سری 

آیفون 13 به جز مدل مینی داشته اند.

افزایش علاقه سامسونگ به تلفن های تاشو

بر اساس اعلام وبســایت کره ای  The Elec، شــرکت سامسونگ فرآیند تولید 
 انبوه قطعات برای اســمارت فون های تاشــو آینده خود با اســامی گلکسی زد 
فولد 4 و گلکسی زد فلیپ 4 را آغاز کرده است. این گزارش همچنین ادعا می کند 
که کمپانی کره ای تولید 10 میلیون دســتگاه تاشــو را برای خود هدف گذاری 
نموده اســت. به علاوه برخی گزارشات پیش تر منتشر شــده نشان می دهند که 
سامسونگ الکترونیکس قطعات مورد نیاز برای تولید 10 میلیون دستگاه گوشی 
تلفن همراه را به تامین کنندگان طرف قرارداد خود سفارش خواهد داد. به گزارش 
آی تی رسان، برای مقایسه جالب است بدانید که میزان نقل و انتقال گوشی های 
تاشو طی سال میلادی گذشته برابر با 7/1 میلیون دستگاه بود. از میان 2 گوشی 
تاشو آینده سامسونگ، گلکسی زد فلیپ 4 سهمی 70 درصدی از فروش را به خود 
اختصاص خواهد داد. این موضوع بدان معناست که سهم سامسونگ گلکسی زد 
فولد 4 از فروش گوشی های تاشو آینده کمپانی برابر با 30 درصد خواهد بود. این 
ارقام مشابه سال گذشته هستند؛ چرا که در آن دوره اسمارت فون های گلکسی زد 
فلیپ 3 و گلکسی زد فولد 3 با فروش 4.6 و 2.5 میلیون دستگاهی به ترتیب سهم 
65 و 35 درصدی از فروش گوشی های تاشو سامسونگ را به خود اختصاص دادند.

تغییری اساسی در پخش ویدئو های یوتیوب

یوتیوب با ارائه یک قابلیت جدید جذابترین بخش ویدئوها را به شما نمایش خواهد 
داد. این قابلیت قبلا فقط برای مشترکین نسخه پولی یوتیوب قابل دسترس بود 
و حالا از امروز همه کاربران به آن دسترســی خواهند داشت. شما در این قابلیت 
محبوب ترین قسمت های هر ویدئو را از طریق گرافی که در پشت نوار پیشرفت 
ویدئو )Seekbar( ظاهر خواهد شد مشاهده خواهید کرد. به گفته یوتیوب، اگر 
گراف مذکور بالا باشد یعنی آن قســمت از ویدئو بیشتر بازدید شده و جذابترین 
بخش ویدئوهاست. شما با استفاده از این گراف خواهید توانست خیلی سریع به 
قسمت موردنظر بروید و آن را تماشا کنید. به گزارش فارنت، این قابلیت هرچند 
مزیت های زیاد دارد اما ممکن است توجه بازدیدکنندگان را پرت کند یا اینکه همه 
جنبه های کار خالقان محتوا دیده نشود. با این حال، خالقان محتوا با استفاده از 
این قابلیت می توانند بفهمند کدام قســمت کارهایشان مورد توجه کاربران قرار 

گرفته است.

وداع ناسا با مریخ نشین 
اینسایت

چهارم مه )  14 اردیبهشــت(، سطح نشــین اینســایت ناسا 
کشــف بزرگی انجام داد و موفق شــد قدرتمندترین لرزش 
شناسایی شــده تاکنون در جهانی دیگر با بزرگی 5 ریشتر را 
ثبت کند. بااین حال بزرگ ترین دســتاورد اینسایت ممکن 
اســت درعین حال واپسین فعالیت آن باشــد. فقط دو هفته 
بعد، دانشمندان تیم اینســایت فاش کردند که صفحه های 
خورشیدی سطح نشین اکنون پوشیده از گرد و خاکی هستند 
که از زمان ورود فضاپیما به سیاره به تدریج روی هم انباشته 
شده اند. کاهش قدرت این صفحه ها احتمالًا پایان مأموریت 

را رقم خواهد زد.
به گزارش وایرد، کاتیا زامورا-گارسیا، نایب رئیس پروژه اینسایت 
در آزمایشگاه پیش رانش جت ناســا سه شنبه در کنفرانسی 
مطبوعاتی گفت وقتی سطح نشین روی سیاره سرخ فرود آمد، 
صفحه های خورشــیدی روزانه 5 هزار وات ساعت برق تولید 
می کردند؛ اما اکنون این مقدار به حدود یک دهم کاهش یافته 
است. دانشمندان همچنان برای چند هفته دیگر به استفاده 
تمام وقت از لرزه سنج و دوربین بازوی رباتیک اینسایت ادامه 
خواهند داد و سپس آن ها را به مدت نیم روز مریخی فعال نگاه 
خواهند داشــت. بااین حال انتظار می رود فعالیت های علمی 
اینسایت تابستان امسال، احتمالًا در ماه ژوئیه به پایان برسد. 
بروس بانرت، پژوهشگر ارشد اینسایت در آزمایشگاه پیش رانش 
جت می گوید »فکر می کنیم تا چند ماه آینده احتمالًا مجبور 
خواهیم شد ابزارها را خاموش کنیم. شاید چند ماه پس از آن، 
خود فضاپیما انرژی کافی برای بیدارماندن و ارتباط با زمین 
را نداشته باشد.« از سال 201۸ تاکنون، اینسایت در نزدیکی 
استوای مریخ در دهانه برخوردی صافی به نام دشت الیسیوم 
ساکن شده و ساختار درونی این سیاره را با لرزه سنجی کاوش 
کرده که ساخت تیمی از دانشمندان در مرکز ملی مطالعات 
فضایی فرانسه است. این ابزار حساس، امواج لرزه ای را به صورت 
حرکات ریز در زمین تشخیص می دهد و میزان لرزش را اندازه 
می گیرد. سال گذشته، لرزه سنج به دانشمندان کمک کرد تا 
اندازه و چگالی هسته مریخ و همچنین ضخامت پوسته آن را 
تعیین کنند. سطح نشین داده های آب وهوا را نیز جمع آوری 
می کند. چشــمگیرترین یافته اینســایت احتمالًا شناسایی 
مریخ لرزه ای بزرگ در اوایل ماه جاری اســت که از مریخ لرزه 
قدرتمند شناسایی شده در ماه اوت سال گذشته تقریباً 10 برابر 
قوی تر بود. روی زمین، جابه جایی، تشکیل و برخورد صفحات 
تکتونیکی )زمین ســاختی( موجب ایجاد زلزله و همچنین 
آتشفشان می شود. اما مریخ هرچند احتمالًا میلیاردها سال 
پیش سامانه تکتونیکی فعالی همراه با هسته ای مذاب داشت، 
اکنون فاقد چنین چیزی است. بااین حال دانشمندان بر این 
باورند که ســیاره ســرخ هنوز برخی فعالیت های تکتونیکی 
محدود دارد. پوســته مریخ حتی در صورت نداشتن حرکت، 
شکننده است و شکستگی ها و نقاط ضعف دارد؛ زیرا این سیاره 
با سردشدن تدریجی اندکی کوچک می شود. آموختن بیشتر 
درباره پوسته مریخ و رخدادهای درحال وقوع زیر آن، هدف 
اصلی مأموریت اینسایت بوده است. اینسایت درابتدا برای دو 
سال فعالیت برنامه ریزی شده بود؛ اما اکنون طول عمر خود را 
تقریباً دو برابر کرده است. این سطح نشین تغییرشکل پذیر، 
صبورانه بخش عمده ماموریتــش را درحالی که در نقطه ای 
استوایی مســتقر بوده، به پایان برده است. مریخ نشین هم از 
طوفان های گرد و غبار و هم آب وهوای صاف مریخ جان سالم 
به در برده و هم در طول فعالیت های تکتونیکی و هم دوره های 
آرام به فعالیتش ادامه داده است. به گفته بانرت، اینسایت به 
استثنای فرو بردن یک کاوشــگر حرارتی درون زمین مریخ، 
هم اکنون به تمام اهدافش دست یافته است. کاوشگر حرارتی 
ساخت مرکز هوافضای آلمان اســت و به منظور اندازه گیری 
دمای داخلی سیاره سرخ و فراهم کردن اطلاعات بیشتر درباره 
زمین شناسی زیرسطحی طراحی شده اســت؛ اما اینسایت 
نتوانســت این کاوشــگر را که با عنوان »مول« نیز شناخته 
می شود، به اندازه کافی در اعماق خاک مریخ فرو ببرد. خاک 
مریخ نخستین تلاش مریخ نورد پرسویرنس برای جمع آوری 
نمونه سنگ را نیز با شکست مواجه کرد. هرچند هر دو صفحه 
خورشیدی اینســایت که هر کدام به شکل کیکی ده بخشی 
هســتند، انرژی کافی را به طرز مؤثر برای مریخ نشین تأمین 
می کنند، گرد و خاک همواره پاشــنه آشیل آن ها بوده است. 
ریموند آرویدسون، دانشمند سیاره ای در دانشگاه واشنگتن 
در سنت لوئیس و عضو تیم های آزمایشــگاه علوم مریخی و 
مدارگرد شناسایی مریخ به وایرد می گوید طوفان های گرد و 
خاک اغلب در مریخ اتفاق می افتند و عمدتاً در طول تابستان 
ظاهر می شوند؛ اما نه به آن شدت که در فیلم مریخی به تصویر 
کشیده شــده اند. با گذشــت زمان، خاک به طور مداوم روی 
صفحات خورشیدی تخت و افقی انباشته شدند و رنگ تقریباً 
سیاه آن ها را به طور کامل به زرد غبارآلود تبدیل کردند. این 
امر انرژی مریخ نشین و درنهایت امید به زندگی آن را محدود 

کرده است.

   به بیان دقیق تر، چندی پیش برخی رسانه ها 
در گزارش هایی اعلام کردند که کنســول جدید 
پلی استیشــن 5 پرو برای عرضه در سال 2024 
میلادی برنامه ریزی شده است. این منابع بر این 
باور هســتند که پلتفرم مزبور از نظر مشخصات 
فنی بسیار قدرتمند از کنسول فعلی بوده و از نظر 
عملکرد، پیشرفت های چشمگیری خواهد داشت. 
به عنوان مثال، ظاهرا  قابلیت رهگیری پرتو آن تا 
حدود 2/5 برابر بهتر از نسخه استاندارد خواهد بود. 
از طرفی، این دستگاه تجربه بهتری از بازی های 
واقعیت مجازی را برای بازیکنان به ارمغان می آورد. 
علاوه بر این ها، کانــال یوتیوب رد گیمینگ تک 
مدعی است که پلی استیشن 5 پرو از لیتوگرافی 5 
نانومتری TSMC بهره می برد که در پردازش های 
فوق سنگین، عملکرد خارق العاده ای دارد. این در 
حالی است که در گزارش های قبلی اشاره شده بود 
که مدل جدید پلی استیشن از پردازنده 4 نانومتری 
استفاده می کند. دقت داشته باشید این اولین باری 
نیست که گزارش ها از احتمال عرضه پلی استیشن 
5 پرو در سال 2024 میلادی خبر می دهند. اگر 

اخبار بازی ها را دنبال کرده باشید، احتمالا اطلاع 
دارید که در گذشــته شــایعه های متعددی در 
خصوص مدل قدرتمند کنســول مزبور به گوش 
رسیده که البته شرکت ســونی هنوز واکنشی از 
خود در قبال این ادعاها نشان نداده است. از طرفی، 
هیچ کدام یک از منابع رسمی نیز این اظهارات را 
تایید و یا تکذیب نکرده و بدین ترتیب نمی توان با 
قاطعیت در خصوص عرضه پلی استیشن 5 پرو در 

آینده نزدیک سخن گفت.
   ذکر این نکته مهم است که به طور معمول، بعد 
از گذشت چند سال از عرضه کنسول های جدید، 
شرکت سونی و مایکروسافت به سراغ بازطراحی 
پلتفرم های خود می روند و این دستگاه ها با ظاهر 
کوچک تر و به اصطلاح اسلیم راهی بازار می شوند. 
گفتنی اســت که در این فرآیند تغییرات خاصی 
در عملکرد سخت افزارها ایجاد نمی شود و قدرت 
کنســول ها تغییر نمی کند. انتظــار می رود که 
پلی استیشــن 5 و ایکس باکس سری ایکس نیز 
از این قاعده پیروی خواهند کــرد. با این وجود، 
نمی تــوان احتمــال عرضه کنســول های میان 

نســلی را انکار کرد. اگر خاطرتان باشد، در طول 
نسل هشتم دو شــرکت مایکروسافت و سونی به 
ترتیب کنســول های ایکس باکس وان ایکس و 
پلی استیشن 4 پرو را راهی بازار کردند که هر یک 
نسبت به مدل اســتاندارد با پیشرفت های زیادی 
همراه شده بودند. به طور کلی، صنعت بازی های 
ویدئویی و تکنولوژی روز به روز پیشرفت می کند و 
به مرور سخت افزارهای قدرتمندتری توسعه داده 
می شــوند که به همین خاطر، عرضه پلتفرم های 
میان نسلی می تواند جلوی کوچ بازیکنان به پلتفرم 
پی سی را بگیرد. از این رو، تولید و عرضه مدل ارتقا 
یافته ایکس باکس سری ایکس و پلی استیشن 5 
چندان هم دور از انتظار نیست. ناگفته نماند که 
چند ماه پیش وب ســایت مشهور دیجی تایمز در 
گزارشی اعلام کرد که پروسه بازطراحی کنسول 
پلی استیشن 5 از اواسط سال جاری میلادی آغاز 
می شود و شرکت سونی این بار قصد دارد به جای 
اســتفاده از پردازنده هفت نانومتری ای ام دی، به 
سراغ پردازنده مرکزی شــش نانومتری ای ام دی 
برود. این امر تغییر چندانی در قدرت پردازشــی 

کنسول به وجود نمی آورد، بلکه صرفا سرعت تولید 
و عرضه آن را افزایش می دهد. البته، این گزارش 
هم هنوز به طور رسمی توسط سونی تایید نشده 
و باید منتظر ماند و دید که ژاپنی ها برای افزایش 
میزان تولید کنسول جدید خود از چه راهکارهایی 

استفاده خواهند کرد.
   در خلال این گفته ها، بد نیســت اشاره کنم 
که چندی پیــش نیک بیکر، بنیان گذار رســانه 
ایکس باکــس ارا، در پیامــی اعلام کــرد که بر 
اساس آنچه شــنیده، شــرکت مایکروسافت در 
سال 2022 میلادی از سخت افزار جدید مرتبط 
با ایکس باکس پــرده برمی دارد. متاســفانه این 
اینسایدر معروف جزئیات بیشتری در این زمینه 
ارائه نکرده و مشخص نیست که ماهیت اصلی این 
ســخت افزار چه خواهد بود. بیکر مدعی است که 
این سخت افزار از آنچه بازیکنان انتظارش را دارند، 
کاملا متفاوت اســت. در ادامه، بیکر خاطرنشان 
کرد که ردموندی ها در نظر دارند در سال 2022 
میلادی از این سخت افزار جدید رونمایی کنند، 
اما این برنامه قطعی نیســت و بــا توجه به تداوم 

فراگیری ویروس کرونا در سراســر جهان، حمله 
نظامی روســیه به اوکرایــن و همچنین کمبود 
تراشه ها، ممکن است که برنامه ریزی ها دستخوش 
تغییراتی شود. بدین ترتیب، شاید مراسم معرفی از 
این سخت افزار به سال آینده میلادی موکول شود. 
البته، به نظر می رســد که مایکروسافت به دنبال 
ارتقای مشخصات فنی کنسول های ایکس باکس 
ســری ایکس و ایکس باکس سری اس نیستند و 
نباید منتظر معرفــی مدل های جدید و قدرتمند 
این دو کنسول باشید. از دیگر خبرهای مرتبط با 
پلتفرم های سونی می توان به انتشار آپدیت جدید 
و صدالبته بزرگ پلی استیشن 5 و پلی استیشن 4 
اشــاره کرد که تغییرات زیادی را برای کنسول ها 
به همراه می آورد. یکی از مهم ترین این تغییرها، 
بهبود رابط کاربری به ویژه داشبورد کنسول بوده 
تا کاربران به راحتی به عناوین محبوب و پرطرفدار 
خود دسترسی داشته باشند. برای مثال، از این پس 
می توانید تا 14 بازی در منوی اصلی خود داشته 
باشید. جدا از این، می توانید پنج بازی مورد علاقه 

خود را در داشبورد کنسول پین کنید.

امیر پایدار|   در حال حاضر بیش از یک سال از عرضه کنسول های نسل نهم دو شرکت بزرگ مایکروسافت و 
سونی می گذرد. پلتفرم هایی که این بار به ســخت افزارهای قدرتمندی مجهز شده اند و هر یک از قابلیت های 
منحصر به فرد و جدیدی بهره می برند. از حافظه های پرسرعت گرفته تا ویژگی های شگفت انگیز دوال سنس که 
همگی پیشرفت قابل توجهی در صنعت بازی های ویدئویی به شمار می روند. با این حال، عرضه کنسول ها چندان 
باب میل بازیکنان نبود؛ چرا که به دنبال فراگیری ویروس کرونا و ظهور رمز ارزها، عرضه این پلتفرم ها هنوز هم با 
محدودیت های زیادی روبه رو است. در حالی که همچنان محدودیت های تولید و عرضه کنسول های بازی در جهان 
برطرف نشده و کمبود قطعات اولیه و تراشه ها هنوز هم معضل بزرگی برای شرکت ها ست، لیکن به نظر می رسد 
که شرکت سونی فرآیند تولید مدل ارتقا یافته پلی استیشن 5 را آغاز کرده و این کنسول به احتمال فراوان در 

سال ۲۰۲۴ میلادی عرضه خواهد شد.

  بررسی بازی

فروش جی تــی ای 5 و »رد دد ردمشــن 2« در ماه 
مارس ســال 2022 نیز سرســام آور بودند. شرکت 
تیک تو و استودیو راکستار دورانی بی نظیر را از لحاظ 
فروش و درآمــد بازی های خود ســپری می کنند، 
با این حال کاربران تشــنه اطلاعات جدید از بازی 
جی تی ای  6 هســتند. عنوان جهان بــاز محبوب 
استودیو راکستار تا تاریخ 31 مارس سال 2022، برابر 
با 11 فروردین ماه سال جاری بیش از 165 میلیون 
نسخه به فروش رسانده است. این رقم خیره کننده، 
5 میلیون بیش از میزان فــروش این بازی در زمان 
پایان سال مالی شرکت تیک تو در پایان فوریه 2022 
اســت.  ســری بازی جی تی ای به طور کلی تابدین 
لحظه بیش از 375 میلیون نسخه از بازی های خود 
را به فروش رسانده است. جدیدترین نسخه انتشار 
 یافته از این ســری بازی، نســخه بهبود یافته بازی 

جی تــی ای 5 بــرای کنســول های نســل نهمی 
پلی استیشن 5 و ایکس باکس سری ایکس/سری اس 
در ماه مارس سال جاری میلادی بود. البته شرکت 
تیک تو میزان فروش نسخه نسل نهمی این بازی را 

در گزارش سال مالی خود ارائه نکرد.
  GTA دیگر عنوان تازه عرضه شــده از سری بازی 
 Grand Theft Auto: The Trilogy یعنــی
The Definitive Edition – بــرای کنســول 
نینتندو ســوئیچ به تازگی و به طــور دقیق تر طی 
فوریه سال جاری منتشر شــد و ما از میزان فروش 
این نســخه از بازی نیــز اطلاعی نداریــم. برخی 
دیگر از محصولات قابل توجه عرضه شــده توسط 
راکستار، نســخه مســتقل GTA Online برای 
کنســول های نســل نهمی ایکس باکس ســری 
 GTA ایکس/ســری اس و همچنیــن ســرویس

پلاس اســت که بازخورد چندان مثبتــی از طرف 
کاربــران دریافت نکرد! شــرکت تیک تــو در کنار 
 ،GTA V میزان فروش بازی محبوب خــود یعنی
 از میزان فروش دیگر عنوان خارق العاده خود یعنی

 Red Dead Redemption 2 نیز پرده برداری 
کرد. این بازی تا پایان ماه مارس 44 میلیون نسخه به 
فروش رسانده و این در حالی است که فروش این بازی 
تا پایان ماه فوریه 43 میلیون نسخه بود. سری بازی 
Red Dead Redemption به طور کلی با فروش 
67 میلیون نســخه یکی از عناوین محبوب دنیای 
بازی های ویدئویی از نظر فروش محسوب می شود. 
این آمار همچنین میزان فروش نسخه پیشین سری 
بازی Red Dead Redemption  را مشــخص 
می کند. بــازی Red Dead Redemption که 
طی سال 2010 به انتشار رسید، تابدین لحظه 23 

میلیون نسخه به فروش رسانده است. ناگفته نماند که 
هر دو بازی جی تی ای 5 و رد دد ردمشن 2 درآمدی 
بسیار هنگفت از ریز تراکنش های درون بازی دارند 
 )Strauss Zelnick( و به گفته استراس زلنیک
اگر کاربران با سرعت حال حاضر به خریدهای درون 
برنامه ای خود ادامه دهنــد، در آینده نه چندان دور 
میزان درآمد شــرکت تیک تــو از خریدهای درون 
برنامه ای نسبت به فروش خود بازی ها بیشتر خواهد 
شد.  شرکت تیک تو در سه ماهه چهارم سال مالی 
اخیر خود، در حدود 930 میلیون دلار درآمد داشته 
که نسبت به ســه ماهه چهارم ســال مالی گذشته 

11 درصد رشد کرده است! 
کاربرانــی که به طور مــداوم از خریدهــای درون 
برنامه ای استفاده می کنند یک درصد نسبت به سه 
ماهه چهارم سال گذشته رشــد داشته و 64 درصد 
درآمد کلی سه ماهه چهارم ســال مالی 2022 را 
تشکیل می دهند. شــرکت تیک تو در این دوره در 
حدود 110 میلیون دلار ســود خالص داشته که به 

شکلی عجیب بســیار کمتر از سود خالص آن ها در 
این دوره طی سال مالی پیشــین است. آن ها سال 
مالی پیشین، در دوره ای یکسان 21۸ میلیون دلار 
سود به دست آورده اند. به گفته شرکت تیک تو، بازی 
جی تی ای 6 در حال حاضر در دســت توسعه بوده، 

با این حال آن ها در گزارش مالــی اخیر خود هیچ 
اشاره ای به این عنوان نداشتند، ولی اینگونه به نظر 
می رسد که روند پیشرفت توســعه این بازی بسیار 
عالی است. ناگفته نماند که ما هیچ اطلاعی از تاریخ 

انتشار این بازی نداریم. 

ذره بین
میلاد میرکانی

 
  آتلیه

هر سال شاید بیش از هزار بازی در نقاط مختلف دنیا منتشر می شود. بازی هایی که برخی از آنها را شاید حتی اسمشان را هم نشنوید اما مخاطب های خاص خود را به همراه دارند. از این پس در بخش آتلیه سعی می کنیم به جدیدترین بازی های منتشر شده در یک 
هفته اخیر بپردازیم. از آثار پرهزینه و جدی برای کنسول ها و کامپیوتر گرفته تا بازی هایی که برای پلتفرم های همراه منتشر می شوند. این هفته چی بازی کنیم؟

  
Vampire Swansong

Big Bad Wolf سازنده           
         متوسط امتیاز 6۲

طی سال های اخیر دوباره شاهد 
علاقه تولیدکننده های مختلف 
 Vampire به مجموعه محبوب

Masquerade هستیم. مجموعه ای 
که چندی پیش اثری در ژانر بتل 
رویال برای آن عرضه شد و حالا 

نوبت به یک اثر نقش آفرینی رسیده 
تا با استفاده از جزئیات آن به گیمرها 

معرفی شود. 

  
فودی کراش

          سازنده بازی بان
         متوسط امتیاز یک هزار

کپی کردن یا الهام گرفتن، اولین 
راه حلی است که این روزها 

بازیسازهای داخلی به سراغ آن 
می روند. فودی کراش که حتی در 

نام خود نیز تقلیدی از کندی کراش 
به شمار می رود همان ساختار بازی 

محبوب کمپانی کینگ را در ظاهری 
با تمرکز روی غذا قرار داده و به 
دنبال میان بری برای رسیدن به 

موفقیت است.

روزهای خوب جی تی ای ادامه دارد

  بررسی کوتاه

اثر پروانه ای

پیکچرز
          سازنده آی جی زد

         متوسط امتیاز یک هزار
بازی های تفننی برای رسیدن به موفقیت نیاز به ایده هایی 
ساده دارند. ایده هایی که بتوانند شما را در کمترین زمان 

ممکن سرگرم کرده و این قابلیت را نیز به همراه داشته 
باشند که به راحتی کنار گذاشته شوند. در اصل هدف این 
بازی ها بازه های زمانی بسیار کوتاه است. پیکچرز یکی از 
همین بازی هاست که محوریت  پازل هایش را روی تصاویر 

قرار داده.

  
Evil Dead

Saber Interactive سازنده          
          متوسط امتیاز 7۲

احتمالا بسیاری در ایران مجموعه Evil Dead را با نام کلبه 
وحشت می شناسند. مجموعه فیلم های ترسناک کمدی که چند 
دهه پیش به محبوبیت بالایی رسیدند. حالا نوبت به جدیدترین 

بازی ساخته شده براساس این مجموعه رسیده که به شکل آنلاین 
و یک علیه چهار در اختیار گیمرها قرار گرفته.

باز هم در زمان سفر می کنیم؛ ولی آماده باشید که این بار 
قرار است گذشته را تغییر بدهیم! استودیوی بریتانیایی 
Cosmonaut Studios  در جدیدترین ساخته خود 
یعنی Eternal Threads، به دنبال ایده ای رفته است 
که شاید کمتر سازنده ای روی آن دست گذاشته باشد؛ 
»اثر پروانه ای«. داستان بازی در نگاه اول بسیار جذاب و 
خلاقانه به نظر می رسد؛ دانشمندان در یک زمان نامعلوم 
در آینده حین انجام تحقیقات مربوط به سفر در زمان، 
دچار اشتباه بزرگی شــده اند که باعث ورود تشعشعات 
خطرناکی به جریان زمان شده اســت. این اتفاق باعث 
می شــود که اتفاقات کوچک و به ظاهــر بی اهمیتی در 
گذشته تحت تأثیر قرار گرفته و تغییر کنند؛ ولی همین 
تغییرات ناچیز، زنجیــره وار چنان تأثیری بر خط زمانی 
گذاشته اند که تمام جهان در هم شکسته است. حال شما 
باید به عنوان یک مأمور عملیاتی به گذشته بازگردید و 

چند اتفاق کوچک را طوری کنار هم تنظیم کنید که در 
نهایت جهان نجات پیدا کند. هر چند، بهتر است انتظار 
یک ماجراجویی هیجان انگیز در یــک دنیای بزرگ را 
نداشته باشید؛ زیرا همان طور که گفتیم، با »اثر پروانه ای« 
طرفیم و تنها چیزی که نیاز است دستکاری کنیم، چند 
اتفاق کوچک، ســاده و ناچیز در سطح یک پروانه است! 
 Eternal Threads در واقع این ســفر در زمان کــه
تحویل شما می دهد، فقط شامل چند روز از زندگی ساده 
چند هم خانه ای در یک آپارتمــان معمولی خواهد بود. 
همان طور که می بینید، ایده ابتدایی بازی بسیار خلاقانه، 
جذاب و هوشمندانه به نظر می رسد: سفر در زمان، تغییر 
گذشته، مشاهده این تأثیر زنجیره وار، و بررسی عوامل 
پیچیده و چندبُعدی در آن. حال ســوال اینجاست که 
اســتودیوی مســتقل Cosmonaut Studios تــا 
چه اندازه در اجرای این ایده موفق بوده اســت؟ واقعیت 

این اســت که Eternal Threads به  رغم ایده جذاب 
و داستان هوشــمندانه اش، روایت چندان خوبی را ارائه 
نمی کند. محتوای روایی بازی متشکل از سکانس های 
جداگانه ای اســت که به ترتیب در طول گیم پلی شاهد 
اتفاقات آن ها خواهید بود. در واقع قالب اصلی قصه گویی 
شباهت زیادی به قســمت های بررسی صحنه جرم در 
بــازی The Vanishing of Ethan Carter دارد؛ 
به محل اتفاق یک رویداد می روید، دکمه کیبرد را فشار 
می دهید، و یک شبیه سازی ضبط شده از صحنه حادثه 
را می بینید و بــه مکالمه ها گوش می دهیــد. احتمالًا 
 Eternal Threads بزرگ ترین مشکلی که در روایت
حس می شود، قطعه قطعه بودن سکانس ها و عدم انسجام 
کافی آن است. قطعه های داستان به اندازه ای از یکدیگر 
جدا هســتند که بعد از هر حادثه ممکن است وسوسه 
شوید از پشت بازی بلند شده و چند روز بعد به سراغ ادامه 
آن برگردید. چرا که می دانید قصه آن هیچ پیوســتگی 
مشخصی ندارد و با رها کردن خط داستانی، چیزی را از 
دست نخواهید داد؛ این موضوع باعث می شود که دنبال 

کردن روایت Eternal Threads کار خسته کننده و 
بی هدفی به نظر برسد. صحنه ها به تنهایی دیالوگ ها و 
اتفاقات جذابی دارند، ولی تقریباً هیچ پُل مســتحکمی 
بین آن ها وجود ندارد و سوار شدن بر موج قصه گویی بازی 
کار دشواری است. البته خارج از این سکانس ها می توانید 
 environmental( تعدادی عنصر قصه گویی محیطی
storytelling( در گوشــه وکنار آپارتمان پیدا کنید 
که شــاید اندکی در غوطه ورکننده تر شــدن دنیای آن 
 Eternal کمکتان کند؛ مثلًا تعدادی نامه و نوشته! بازی
Threads را می توان یک بازی مســتقل ماجراجویی 
و walking-simulator دانســت؛ با وجود این که 
ویژگی هایی از بازی های معمایــی و پازل محور نیز در 
گیم پلی وجــود دارد، نهایتاً بیشــتر کارهایی که انجام 
می دهید، حرکت کردن در آپارتمان و تماشای اتفاقات 
است. به جمله قبل دقت کردید؟ شما صرفاً »تماشاگر« 
خواهید بود. در واقع تمام کاری که بازی از شما می خواهد، 
این است که از لیســت خط زمانی به ترتیب اتفاقات را 
انتخاب کنید، به نقطه ای از آپارتمان که نشانتان می دهد 

بروید، شاهد یک اتفاق یا مکالمه باشید، و در برخی موارد 
تصمیم افراد را از بین دو گزینه انتخاب کنید. بنابراین، 
هســته گیم پلی بازی مخصوصاً در اوایل قصه که همه 
کارها در ساده ترین ســطح خود قرار دارند، خیلی زود 
خســته کننده و تکراری می شــود. با این وجود تعداد 
نسبتاً بالای اتفاقات و تصمیماتی که می توانید در آن ها 

بگیرید، که به ترتیب حدود 200 و 50 تا خواهد بود، باعث 
می شود که جنبه تصمیم گیری و معمایی گیم پلی نیز 
جذابیت های خاص خودش را داشته باشد و برای یافتن 
ترکیب مناسب تصمیمات برای رسیدن به پایان خوب 
بازی چالش هایی جذاب و سرگرم کننده داشته باشید؛ 

درست مانند حل کردن یک مکعب روبیک.

  
Doleman

Massive Work سازنده          
         متوسط امتیاز 6۲

استودیو Massive Work در اولین تجربه خود به 
سراغ ساخت اثری سوم شخص در فضایی ترسناک 

رفته که از المان های نقش آفرینی بهره می برد. 
اثری که به شکل مشخص سعی داشته تا حدودی از 
Returnal الهام گیرد اما در این مسیر موفق نبوده 
و نهایتا تبدیل به اثری شده که به راحتی فراموش 

می شود.

  بی سیم

ورشکستگی گوگل در روسیه
براساس آنچه ورج به نقل از رویترز می نویسد شعبه گوگل در روسیه به زودی اعلام 
ورشکستگی می کند. ظاهراً گوگل قصد دارد در اطلاعیه ای رسمی اعلام کند که 
دیگر توانایی اداره شعبه فعال خود در روسیه را نخواهد داشت. مطابق آمار، شعبه 
روسی گوگل بیش از 100 کارمند دارد و توانسته است در سال 2021 درآمد 2،0۸6 
میلیارد دلاری کسب کند. فردی به نمایندگی از گوگل در اطلاعیه ای که برای ورج 
ارسال کرده، می گوید مقامات دولت روسیه حســاب بانکی این شرکت را توقیف 
کرده اند و به همین دلیل دفتر گوگل در روسیه نمی تواند به فعالیت کاری اش شامل 
استخدام نیرو و پرداخت دستمزد به کارکنان، تأمین کنندگان و فروشندگان ادامه 
دهد. در ادامه بیانیه آمده است: »گوگل روسیه اطلاعیه ای منتشر کرده و از تصمیم  
خود برای اعلام ورشکستگی خبر داده است.« گوگل حدوداً دو ماه پیش اعلام کرد 
که فروش تبلیغات را در کشور روسیه متوقف می کند. به گزارش زومیت، یوتیوب که 
تحت مالکیت گوگل قرار دارد، اعلام کرد نمایش تبلیغات را در کانال های متعلق  به 
رسانه های دولتی روسیه متوقف می کند و مدت زیادی نگذشته بود که این کانال  ها 
به طور کامل مسدود شدند. اواخر سال گذشــته میلادی روسیه جریمه ای معادل 
9۸ میلیون دلار برای گوگل در نظر گرفت. ظاهراً روسیه خواستار حذف یک سری 
محتواها از پلتفرم های گوگل بوده است. جریمه 9۸ میلیون دلاری حدوداً هشت 
درصد از درآمد گوگل در روسیه را شامل می شد. رویترز در بخشی از گزارش جدید 
خود می گوید یک شبکه تلویزیونی روسی مدعی شده که دولت این کشور حدوداً 
15 میلیون دلار از سرمایه گوگل را در ماه گذشته میلادی توقیف کرده  است، چون 
گوگل حاضر نشده کانال یوتیوب این شــبکه تلویزیونی را مجدداً دردسترس قرار 
دهد. نهاد تنظیم مقررات ارتباطی در روسیه به دلیل حذف چند ویدئو از یوتیوب 
تهدید کرده بود که گــوگل را 95 هزار دلار دیگر جریمــه می کند. درحال حاضر 
مشخص نیست که روسیه در مجموع چه مقدار از دارایی های گوگل را توقیف کرده 
است. رویترز می گوید به یادداشتی دسترسی پیدا کرده که شامل جزئیات بیشتر 
درباره تصمیم گوگل برای اعلام ورشکستگی است. در این یادداشت آمده که گوگل 
از ماه مارس 2022 )اسفند 1400 و فروردین 1401( ورشکستگی خود در روسیه 

را پیش بینی کرده بود.

برای فروش پلی استیشن 5 آماده شوید
 گزارش های جدید از عرضه مدل بهبودیافته کنسول سونی

 تا سال 2024 خبر می دهند

فال گایز رایگان می شود

 Fall Guys: Ultimate فصل اول بازی
Knockout از تاریخ ۲1 ژوئن )31 

خرداد( به صورت رایگان در دسترس 
خواهد بود و همچنین دارندگان 

کنسول های ایکس باکس و نینتندو 
سوئیچ، بالاخره این عنوان را در همین 
تاریخ دریافت خواهند کرد. حدود یک 

سال پس از خریده شدن استودیوی 
Mediatonic توسط شرکت اپیک 

گیمز، این توسعه دهنده اعلام کرده که 
عنوان بتل رویال Fall Guys  به زودی 

به طور رایگان برای تمام پلتفرم ها 
در دسترس خواهد بود. این استودیو 
همچنین یک نسخه Native را برای 

کنسول پلی استیشن 5 نیز معرفی کرده 
که با رزولوشن الترا اچ دی و 6۰ فریم 

بر ثانیه اجرا می شود. کنسول نینتندو 
سوئیچ نیز این عنوان را در حالت دستی 
با رزولوشن اچ دی و 3۰ فریم، و در حالت 

داک با رزولوشن فول اچ دی و 3۰ فریم 
اجرا می کند.

گ
الو

آن

بهادر نوبخت |  طبیعت بی رحم صنعت بازی های ویدئویی و تجارت آن باعث می شود تا گاهی 
اوقات، ساخت دنباله بازی هایی که عاشق آن هستیم را هیچوقت نبینیم. لیست بلندی از 
بازی ها و مجموعه های محبوب وجود دارد که به دلایل مختلف، به نحوی که دوست داریم 
ادامه پیدا نکردند و استودیوها و ناشــران از نقطه ای به بعد، تصمیم گرفتند تا آن ها را رها 
کنند یا در اولویت های خود قرار ندهند. البته که مثال های بی شماری برای این موضوع وجود 
دارد که پرداختن به تمام آن ها غیرممکن است، اما این بار قصد داریم به چند مورد از این 

مجموعه های مرده ای که دوست داریم در آینده برگردند بپردازیم.

  نمی توان در میان مجموعه های مرده و محبوب، نامی 
از سری Metal Gear Solid به میان نیاورد. بر خلاف 
سایلنت هیل، سقوط متال گیر سالید از قله های صنعت 
بازی کاملا ناگهانی اتفــاق افتاد. مجموعه مخفی کاری 
هیدئو کوجیما و تیم او بیش از دو دهه برای طرفداران 
 ،The Phantom Pain خاطره ساخت و پس از عرضه
کوجیما در شرایطی عجیب و نادر کونامی را ترک کرد. 
اگر افتصاح Metal Gear Survive را در نظر نگیریم 
)که نباید هم بگیریم(، فانتوم پین آخرین نسخه ای بود 
که منتشر شــد و هر چند داســتان آن تعداد زیادی از 
طرفداران قدیمی سری را ناامید کرد، اما گیم پلی بازی 
یک تجربه همه چی تمام از متال گیر سالیدی که عاشق 
آن هستیم، ارائه داد. همانند ســایلنت هیل، شایعات 
زیادی در خصوص احتمال احیای سری متال گیر شنیده 
می شوند و باید دید که چنانچه این شایعات به حقیقت 
بپیوندند، کونامی چه برنامه هایی را برای بازگشت یکی 
از بزرگ ترین عناوین مخفی کاری صنعت تدارک دیده 
 Deus است.  بعد از یک غیبت طولانی و عذاب آور، سری
 Deus Ex: در سال 2011 بازگشت بزرگی را با بازی Ex
Human Revolution رقم زد. برای مدتی این طور 
به نظر می رسید که بالاخره انتظارهای طولانی به اتمام 
رسیده و روزهای خوبی در مقابل این مجموعه است، اما 
 Deus Ex: Mankind ســال 2016 و پس از عرضه

Divided، همه چیز تغییر یافت. به رغم ایرادهایی که 
در بازی دیده می شد، Mankind Divided همچنان 
یک بازی عالی و لایق احترام بود که بسیاری از بخش های 
نسخه های قبلی را بهبود می داد. اما استقبال نه چندان 
گرم منتقدان از بازی و همچنیــن عملکرد تجاری آن، 
باعث شد که اســکوئر اینکس تمام برنامه های مربوط 
به ساخت نســخه های جدید را متوقف کند. باید دید 
Deus Ex حالا تحت مالکیت خانه جدید خود یعنی 
Embracer Group، شانسی برای احیا شدن خواهد 

داشت یا خیر.
  این لیست می توانســت به طور کامل به بازی های 
خاطره انگیزی کــه کونامی در دهه هــای آخیر آن ها 
را منتشــر کــرده اختصاص یابــد، اما اگــر بخواهیم 
تعداد محدودی از این بازی هــا را انتخاب کنیم، قطعا 
ســری Silent Hill در میــان آن هاســت. به عنوان 
 یکــی از بهترین مجموعه هــای ژانر تــرس در دوران

 پلی استیشــن 1 در کنار رزیدنت ایول، سایلنت هیل با 
ترس روان شــناختی، طراحی عالی گیم پلی و داستان 
قدرتمند خــود، تجربه هــای فراموش نشــدنی را به 
دوست داران این ســبک ارائه داد. اما مدیریت ضعیف 
کونامی در سال های اخیر باعث شد ساخت نسخه های 
پایانی ســری به اســتودیوهایی سپرده شــود که در 
جلب رضایت طرفداران قدیمی، کامــلا ناتوان ماندند. 

بازخوردهای ضعیف نسبت به نسخه های آخر سری، چه 
از طرف منتقدان و چه طرفداران، باعث شد که سایلنت 
هیل به خواب عمیقــی فرو برود. طی دو ســال اخیر، 
شایعات بی انتهایی از بازگشــت به تپه خاموش منتشر 
شــده اند؛ اما باید منتظر ماند و دید این شایعات تا چه 

حد صحت دارند.
  شــرکت کپکام از نسل هشــتم به بعد، موفق شد 
تــا تعــدادی از مجموعه هــای محبــوب خــود را به 
 بهترین شــکل احیــا یــا بازآفرینی کنــد. بازی های 
Devil May Cry 5 و Resident Evil 7 بارزترین 
مثال هایی اســت که می توان به آن ها اشاره کرد، با این 
وجود عناوینی در بین دارایی های باارزش کپکام دیده 
می شوند که در نسل هشتم شانس بازگشتن را به دست 
نیاوردند. بازی Onimusha که در نســل ششــم با 
ترکیب مبــارزات جذاب و طراحــی مراحل عالی خود 
حسابی در دل مان جا باز کرده بود، در میان این دسته 
از مجموعه های کپکام قرار می گیرد. نسخه ریمستری 

که در سال 2019 منتشر شد، این امید را به ما می دهد 
که شاید کپکام هنوز این سری اکشن را کاملا رها نکرده 
و منتظر فرصت مناسب برای ساخت یک ریبوت است. 

  طرفداران کپکام سال هاست که چشم انتظار ریبوت 
یا حتی بازسازی شدن مجموعه Dino Crisis هستند، 
اما متاسفانه کمپانی ژاپنی تاکنون هیچگونه علاقه جدی 
 Survival( نسبت به احیای این سری سروایول هارر
horror( نشان نداده اســت. به دنبال خلق شدن این 
مجموعه و موفقیت بزرگ نســخه اول آن، کپکام چند 
دنباله را نیز تولید و منتشــر کرد که نسخه سوم عملا 
مرگ مجموعه را رقم زد. تمرکز بیش از اندازه نســخه 
سوم بر روی جنبه های اکشن، سیستم دوربین افتضاح 
و مشــکلات دیگــر، Dino Crisis 3 را بــه یکی از 
ناامیدکننده ترین دنباله های تاریخ در صنعت تبدیل کرد. 
با موفقیت ریمیک رزیدنت ایول 2، بسیاری امیدوار بودند 
که کپکام مسیر مشابهی را برای داینو کرایسیس در پیش 
بگیرد و یک ریمیک با کیفیت را به طرفداران ارائه دهد؛ 

اما به نظر می رسد که در حال حاضر چیزی برای معرفی 
شدن وجود ندارد و حضور نداشتن نام داینو کرایسیس 
در بین اطلاعات افشا شده از کپکام نیز احتمال بازگشت 

این مجموعه را کمرنگ تر از همیشه می کند.
  مجموعــه Banjo-Kazooie همچنــان یکی از 
بهترین آثاری به شــمار می رود که توســط استودیوی 
Rare خلق شــده است. این ســری پلتفرمر سه بعدی 
آن طور که در سال های گذشــته از آن انتظار می رفت، 
عمل نکرد و این مســئله باعث شــد که مدت بســیار 
زیــادی از عرضه آخرین نســخه آن بگــذرد. به دنبال 
ســاخت چند عنوان باکیفیــت و موفق، اســتودیوی 
 Rare توســط مایکروســافت خریداری شــد و بازی

 Banjo-Kazooie: Nuts and Bolts را بــرای 
ایکس باکس 360 توســعه داد. متاســفانه این عنوان 
انتظارات را آن طور کــه باید برآورده نکــرد و برخی از 
طرفــداران بابت نبود تعــدادی از المان هــای کلیدی 

نسخه های قبلی در آن، بازی را مورد انتقاد قرار دادند. 

گنجینه های فراموش شده
پرونده ای برای مجموعه هایی که این روزها در صنعت 

بازی حضور ندارند
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   نکته بازی

   گزارش

پیشنهاد 300 میلیون یورویی برای نگه داشتن 
امباپه

گمانه زنی هــا در خصوص آینــده حرفه ای کیلیــان امباپه در حالی 
همچنان ادامه دارد که به نظر می رسد این مهاجم فرانسوی با تغییر 
موضع 180 درجه ای قید حضور در رئال مادرید را زده و قصد تمدید 
قراردادش با پاری سن ژرمن را داد اما به چه دلیل؟ به خاطر یک مشت 
یورو! بر اساس گزارش شبکه تلویزیونی »یورو اسپورت« فرانسه؛ امباپه 
با امضای قرارداد جدید با پاری ســن ژرمن مبلغ 300 میلیون یورو به 
عنوان پاداش امضای قرارداد دریافــت می کند و به ازای هر فصل هم 
100 میلیون یورو دســتمزد دریافت خواهد کرد و در کنار این ها در 
امور باشگاه هم می تواند تصمیم گیرنده باشد. گفته می شود این ستاره 
فرانسوی قراردادی دو ســاله با پاریسی ها امضا خواهد کرد. جان لوکا 
دی مارتزیو خبرنگار سرشــناس ایتالیایی و کارشناس نقل وانتقالات 
شبکه تلویزیونی »اسکای اســپورت« هم که خبر از ماندن امباپه 23 
ساله در پاری سن ژرمن داده؛ مدعی شده که باشگاه رئال مادرید برای 
جذب امباپه حاضر است دستمزد 25 میلیون یورو در سال را بپردازد 
و به عنوان پاداش امضای قرارداد هم 100 میلیون یورو در نظر گرفته 

که در مقایسه با پیشنهاد پاری سن ژرمن قابل دار نیست!

خداحافظی بیل از روی سکوهای برنابئو
رئال مادرید در آخرین بازی فصل خود در لالیگا به مصاف رئال بتیس 
رفت و با تساوی بدون گل متوقف شد. این آخرین فرصت برای بسیاری 
از بازیکنان رئال مادرید بود تا با حضــور در میدان از هواداران حاضر 
در ورزشگاه ســانتیاگو برنابئو خداحافظی کنند. مارسلو و ایسکو که 
قراردادشان در پایان فصل جاری به اتمام می رســد، در این بازی به 
میدان رفتند و با تماشــاگران حاضر در ورزشگاه وداع کردند. بازیکن 
دیگری که قراردادش در پایان فصل جاری به اتمام می رسد گرت بیل 
است که سرانجام پس از چند فصل پر حاشیه قرار است از این تیم جدا 
شود. اما حتی این موضوع نیز باعث نشد که بیل جایی در ترکیب رئال 
داشته باشد و کارلو آنچلوتی نام او را برای بازی برابر بتیس خط زد تا 
او آخرین حضورش در سانتیاگو برنابئو را از روی سکوها تجربه کند. 
هرچند به نظر می رسد که او شانس همراهی با تیمش در فینال لیگ 
قهرمانان برابر لیورپول را دارد و آنچلوتی نیز این موضوع را تایید کرد 
اما بعید اســت که فرصتی برای حضور در میدان به این ستاره ولزی 
برسد و او بدون این که فرصت وداع با هواداران رئال را داشته باشد از 

این تیم جدا خواهد شد.

ستاره بنفیکا به منچستریونایتد جواب رد داد
داروین نونیز، مهاجم بنفیکا، پیشــنهادات منچستریونایتد که آماده 
است برای به خدمت گرفتن او 80 میلیون یورو بپردازد را رد کرده است. 
ستاره اروگوئه ای پس از یک فصل فوق العاده برای تیم پرتغالی، مورد 
توجه بسیاری از باشگاه های بزرگ اروپایی قرار دارد. نونیز 22 ساله، 
در 44 بازی برای بنفیکا در تمامی رقابت های این فصل، 34گل به ثمر 
رسانده است. منچستریونایتد برای انتقال نونیز به اولدترافورد آماده 
ارائه پیشــنهاد 80 میلیون یورویی اســت. اما به نظر می رسد که این 
مهاجم اروگوئه ای ترجیح می دهد در لیگ قهرمانان اروپا بازی کند و 
شیاطین سرخ پس از پشت سر گذاشتن یک فصل ناامیدکننده قادر 
به برآورده کردن انتظارات او نیستند. منچستریونایتد این فصل لیگ 
برتر را بین چهار تیم برتر به اتمام نخواهد رساند، به این معنی که فصل 
آینده در لیگ اروپا یا لیگ کنفرانس اروپا بــازی خواهند کرد. نونیز 
هم به دلیل ناکامی منچستریونایتد در کسب سهمیه لیگ قهرمانان 

احتمالا تمایلی به امضای قرارداد در اولدترافورد ندارد.

 شــکایت تراکتــور از آقایــی و عالیشــاه بــه
 مراجع قضایی!

در جریان دیدار تراکتور تبریز و پرســپولیس که روز پنجشــنبه در 
ورزشــگاه یادگار امام تبریز برگزار شد، تماشــاگران اقدام به پرتاب 
سنگ و اشــیای مختلف کردند و همین باعث شد بازی در دقیقه 72 
نیمه تمام بماند. قرار است جلسه کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال 
برای بررسی اتفاقات این مسابقه،  روز دوشنبه با حضور تمامی اعضای 
کمیته برگزار شود. نمایندگان باشگاه های تراکتور و پرسپولیس هم 
در این نشست حضور نخواهند داشت. گزارش ناظر مسابقه صبح دیروز 
از طریق ســازمان لیگ به کمیته انضباطی ارجاع داده شد. همچنین 
رسانه رسمی باشگاه تراکتور نوشت: »بر اساس آنچه در تصاویر بازی 
نیمه تمام دو تیم تراکتور و پرسپولیس منتشر شده است، سعید آقایی 
بازیکن حریف حین خروج از زمین مسابقه و در مسیر منتهی به تونل 
ورزشگاه با حرکت دست خطاب به هواداران تراکتور، به شکل زننده ای 
توهین می کند. همچنیــن در صحنه ای دیگر کــه تصویرش بامداد 
شنبه 31 اردیبهشت به روابط عمومی تراکتور ارسال شده است؛ امید 
عالیشاه با حرکت دست و به شکلی زننده و وقیح به هواداران حاضر در 
ورزشگاه توهین می کند. با توجه به اینکه چنین حرکات و توهین هایی 
جرم تلقی می شود، باشگاه تراکتور علاوه بر کمیته انضباطی و کمیته 

اخلاق، به مراجع قضایی هم شکایت کرده است.«

مهدوی کیا گلرهای استقلال را تحریم کرد!
در لیست اعلام شده از ســوی مهدی مهدوی کیا برای تیم ملی امید 
نام علیرضا رضایی و سینا سعیدی فر دو دروازه بان استقلال به چشم 
می خورد. بعد از اعلام لیست مشــخص بود که استقلال در دو بازی 
آینده گلر ذخیــره ندارد و بــه همین خاطر مجیــدی و مهدوی کیا 
توافق کرده بودند که ســینا ســعیدی فر در دو بازی پایانی لیگ در 
اردوی استقلال بماند و رضایی به تیم امید برود و بعد از اردوی بغداد 
سعیدی فر هم به اردو اضافه شود. حتی مجیدی در نشست خبری بعد 
از دیدار با آلومینیوم اراک هم اعــلام کرد که با فرهاد مجیدی تعامل 
کرده و بازیکنانش را در اختیار تیم امید می گذارد اما بعد از این نشست 
اتفاقات دیگری رقم خورده است! ظاهرا ساعتی بعد از نشست خبری 
مجیدی از اعلام خود پشیمان می شــود و تصمیم می گیرد علیرضا 
رضایی را در اردو نگه دارد. از این رو بهزاد غلامپور مربی دروازه بان های 
استقلال به مهدی مهدوی کیا اعلام می کند که سعیدی فر را به اردوی 
امید می فرستند و رضایی در اســتقلال باقی می ماند. این مسئله که 
ناراحتی مهدی مهدوی کیا را در پی داشــته سبب شد تا او نام هر دو 

دروازه بان استقلال را از فهرست تیم امید خط بزند!

پرسپولیسی ها در انتظار عملی شدن وعده درویش
در حالی لیگ بیست و یکم به هفته های پایانی خود نزدیک می شود 
که بازیکنان و اعضای کادرفنی پرسپولیس تاکنون موفق به دریافت 
بخش زیادی از مطالبات خود نشده اند. دریافتی بازیکنان پرسپولیس 
تاکنون 56درصد بوده و حالا درویش مدیرعامل پرسپولیس قرار است 
طبق وعده ای که به یحیی گل محمدی و بازیکنان پرســپولیس داده 
اســت میزان دریافتی آنها را به 70 درصد برساند. این پرداختی قرار 
است پیش از بازی با شهرخودرو انجام شود تا بازیکنان بتوانند با روحیه 
بهتری به مصاف حریف خود بروند. گفته می شــود درصد پرداختی 
یحیی گل محمدی نیز که میزیان دریافتی او بیشتر از بازیکنان تیمش 

است با احتساب این پرداختی به 80 درصد خواهد رسید.

    گوشه و کنار مستطیل سبز

بازی های هفته آخر لیگ برتر انگلستان امروز از ساعت 19:30 
به وقت تهران برگزار می شود و سرنوشــت خیلی از ابهامات 
روشن خواهد شــد. نتایج در هفته های گذشته به شکلی رقم 
خورده که تعیین تکلیف بعضی از تیم ها به هفته پایانی کشیده 
شده است. از جمله قهرمان، سهمیه آخر لیگ قهرمانان اروپا و 

آخرین تیم سقوط کننده به چمپیونشیپ.
در ورزشــگاه اتحاد منچسترســیتی میزبان استون ویلاست. 
شاگردان پپ گواردیولا که لیگ قهرمانان را از دست دادند، با 
90 امتیاز صدرنشین لیگ برتر هستند و در صورت پیروزی بر 
شاگردان استیون جرارد، بدون توجه به آنچه در بازی لیورپول 
و ولوز رخ می دهد قهرمان خواهند شــد. هــواداران لیورپول 
امیدوارند تیم شان امشب پیروز شود و البته کاپیتان اسطوره ای 
و اسبق آنها بتواند آن لیز خوردن لعنتی در سال 2014 را جبران 
کند و با متوقف کردن منچسترســیتی، راه را برای قهرمانی 
لیورپول هموار کند. شاگردان یورگن کلوپ یک امتیاز کمتر از 
سیتی دارند و فقط در صورت پیروزی بر ولوز و توقف یا شکست 

منچسترسیتی در برابر استون ویلا قهرمان خواهند شد.
چلسی با تساوی مقابل لسترسیتی سومی خود را قطعی کرد 
و حالا رده چهارم و آخرین سهمیه لیگ قهرمانان به یکی از دو 
تیم لندنی دیگر یعنی تاتنهام یا آرســنال خواهد رسید. تا دو 
هفته پیش همه چیز حکایت از چهارم شدن آرسنال داشت اما 
دو شکست مقابل تاتنهام و نیوکاسل و البته دو پیروزی خوب 
شاگردان کونته مقابل آرسنال و برنلی جنگ را مغلوبه کرد. حالا 
تاتنهام دو امتیاز بیشتر از آرسنال دارد و با توجه به تفاضل گل 
بهتر و نتیجه خوب در تقابل رودررو، حتی با یک تساوی مقابل 
نوریچ سقوط کرده هم چهارم خواهد شــد و آخرین سهمیه 

چمپیونزلیگ را به دست خواهد آورد. تنها راه برای چهارم شدن 
آرسنال، پیروزی آنها مقابل اورتون و شکست خوردن تاتنهام 
برابر نوریچ اســت که خیلی بعید به نظر می رسد و توپچی ها 

یک سال دیگر هم باید دوری از لیگ قهرمانان را تحمل کنند.
آرسنال اگر به لیگ قهرمانان نرســد، راهی یورولیگ خواهد 
شــد و دومین ســهمیه انگلیس برای این تورنمنت از میان 
منچستریونایتد و وســتهام انتخاب خواهد شــد. شیاطین 
سرخ دو امتیاز بیشتر از وســتهام دارند و با یک تساوی مقابل 
کریستال پالاس سهمیه یورولیگ را به دست خواهند آورد. اما 
اگر ببازند و وستهام بر برایتون غلبه کند، منچستریونایتد با یا 

بدون رونالدو راهی لیگ کنفرانس می شود.
اما دو بازی مرگ و زندگی هم بــرای تیم های پایین جدولی 
برگزار خواهد شد. برنلی و لیدز هر دو 35 امتیازی هستند و یکی 
از آنها به همراه نوریچ و واتفورد که قبلا سقوط کرده اند، راهی 

چمپیونشیپ می شود. با توجه به تفاضل گل افتضاح لیدز )38-( 
در مقایسه با برنلی )18-(، تنها شانس لیدز برای بقا در لیگ برتر 
پیروزی بر میزبان امشبش یعنی برایتون است که کار سختی 
اســت و البته آنها باید امیدوار باشند که نیوکاسل از مهمانش 
برنلی امتیاز بگیرد. اما اگر برنلی در مقابل نیوکاسل پیروز شود، 

سقوط لیدز به چمپیونشیپ قطعی خواهد شد.
تکلیف دو تیم از 3 تیم صعودکرده به فصل بعد لیگ برتر هم 
مشخص شده اســت. فولام و بورنموث با اختلاف زیاد نسبت 
به تیم های دیگر، از دو هفته پیش صعودشــان را به لیگ برتر 
قطعی کرده اند و آخرین تیم صعودکننــده هم از بین دو تیم 
هادرسفیلد و ناتینگهام فارست انتخاب خواهد شد. این دو تیم 
یکشنبه آینده در ورزشگاه ومبلی به مصاف هم می روند و تیم 
پیروز آخرین تیم صعودکننده بــه فصل بعد رقابت های لیگ 

برتر خواهد بود. 

همین حالا هم دیر است، تکلیف 
جدول را مشخص کنید

سازمان لیگ خوش شانس بود که تکلیف قهرمان لیگ برتر بدون 
حرف و حدیث مشخص شد. با توجه به اختلاف نظرهایی که در 

مورد اعمال قانون در صورت امتیاز برابر وجود داشت، اگر کار 
قهرمانی به هفته آخر کشیده می شد قطعا حواشی زیادی به وجود 

می آمد. استقلال اما موفق شد سه هفته مانده به پایان لیگ قهرمان 
شود و پرسپولیس هم نتوانست خود را به نزدیکی رقیبش برساند تا 
سازمان لیگ مشکلی از این بابت پیدا نکند. با این حال احتمال دارد 
که در مورد مشخص شدن تکلیف رتبه های دیگر جدول مجددا این 

مشکل به وجود بیاید.
 دو تیم فولاد خوزستان و گل گهر سیرجان در حال حاضر هم امتیاز 

هستند اما سازمان لیگ به قانون بازی رودررو توجهی ندارد و 
گل گهر را در جدول رده بندی سایت سازمان لیگ، به دلیل تفاضل 

گل بهتر در رتبه چهارم قرار داده است! تصمیمی که به دلیل 
عملکرد بهتر فولاد در بازی های رودررو مقابل گل گهر، اشتباه 
است. مهم تر از رتبه چهارم البته رقابت پرسپولیس و سپاهان 

برای نایب قهرمانی و همچنین رقابت سه تیم انتهای جدولی برای 
بقاست. پدیده، نفت مسجدسلیمان و فجرسپاسی رقابت سختی 
برای ماندن در لیگ دارند و یک امتیاز یا حتی یک گل می تواند 

سرنوشت آنها را به کلی عوض کند.

سهیل مهدی پیش از این در مورد نحوه محاسبه رتبه های جدول 
در صورت تساوی گفته بود: »اول فصل به تیم های لیگ برتر ابلاغ 

شد که بازی رودررو به جای تفاضل گل مبنای قرارگیری تیم ها 
در جدول لیگ برتر خواهد بود، اما باید تمامی بازی های رودررو به 
پایان برسند. در بسیاری از کشور ها از این قانون استفاده می شود.«

در مورد این موضوع ایراد بزرگی که به سازمان لیگ وارد است، 
مشخص نکردن این قانون پیش از شروع مسابقات است. هر 

تصمیمی که در حین لیگ و یا بعد از اتمام لیگ گرفته شود قطعا 
شاکیان زیادی خواهد داشت و همین مسئله مقدمات شروع 

جنجال را فراهم خواهد کرد. در حالی که اگر قبل از شروع لیگ و 
یا حتی در ابتدای لیگ این قانون مشخص می شد، فرصت اعتراض 

و شکایت از تیم ها گرفته می شد. به نظر می رسد یکی از دلایلی 
که سازمان لیگ تا پایان فصل قرار است تفاضل گل را ملاک قرار 
داده و بعد از پایان بازی ها، بازی رودررو را محاسبه کند، مشکل 

زیرساختی است. احتمالا با توجه به برنامه های نوشته شده برای 
محاسبه جدول لیگ برتر امکان محاسبه رتبه براساس بازی 

رودررو وجود ندارد و فعلا چاره ای به جز محاسبه تفاضل نیست. 
بعد از پایان لیگ اما بازی های رودررو به صورت دستی محاسبه و 
رتبه تیم ها مشخص خواهد شد. یکی از اتفاقات عجیبی که مانند 

بسیاری از اتفاقات دیگر فقط درایران می توانیم شاهد آن باشیم. در 
لیگ هایی مانند لالیگا که نتایج بازی رودررو درنظر گرفته می شود 
با انجام بازی رودرروی دو تیم، نتیجه آنها در جدول اعمال شده و 
رتبه شان برهمان اساس مشخص می شود. اتفاقی که در لیگ برتر 

خودمان شاهد آن نیستیم و جدول لیگ تا پایان بازی ها و بعد از آن 
تفاوت خواهد داشت!

وز
ه ر

وژ
س

این احقاق حق نیست آقای مثلا کاپیتان!
نمردیم و وظایف کاپیتان یــک تیم با میلیون ها هوادار را فهمیدیم. آقای امید عالیشــاه 
کاپیتان باشگاه پرسپولیس که در متن اتفاقات تلخ ورزشگاه یادگار امام تبریز قرار داشت، 
در اولین واکنش رسمی خود به این اتفاقات یک پست اینستاگرامی منتشر کرده و آن را 
اینگونه شــروع کرده: »مظلومی که حق خود را پس نگیرد، ظالم است؛ ظالم بودم اگر در 
رخت مقدس و پرمسئولیت کاپیتان تیم بزرگ پرسپولیس مقابل رفتارهای زشت عده ای 
تماشاگرنما ایســتادگی نکنم.« در واقع ایشان معتقد اســت که بازگرداندن سنگ ها به 
سمت هواداران، احقاق حق و ایســتادگی در برابر ظلم است! ایشان عبارت رخت مقدس 
و پرمســئولیت کاپیتان تیم بزرگ پرســپولیس را هم در متن خود آورده تا احساسات 
هواداران پرســپولیس را برانگیزد و حمایت آنها را درباره کاری که انجام داده جلب کند. 
سوال ما این است که اگر آقای عالیشاه سنگ پرانی ها را تلافی نمی کرد چه اتفاقی می افتاد؟  
قبل از سنگ پرانی او، اوضاع آنقدر به هم ریخته بود که داور بازی را متوقف کند اما اقدام 
تلافی جویانه و حق طلبانه! او اوضاع را بدتر و جو ورزشــگاه را غیرقابل کنترل کرد. آقای 
عالیشاه!  شما که می دانی چند سال پیش سربازی روی سکوهای یک ورزشگاه بینایی خود 
را از دســت داده، چطور به خودت حق می دهی به بهانه احقاق حق، به سمت سکوهایی 
که هزاران هوادار یا اصلا هوادارنما حضور دارند سنگ پرتاب کنی؟ اگر آن سنگ هایی که 
پرتاب کردی به سر یا چشم کسی می خورد، چه جوابی داشتی؟  آقای کاپیتان که به قول 
خودت رخت مقدس پرســپولیس را هم بر تن کرده ای! اگر هنوز یاد نگرفته ای که در این 
مواقع، به جای تلافی و سنگ پرانی، باید همبازیانت را از محل بحران دور کنی و آنها را آرام 
کنی، بهتر است همین حالا بازوبند را تحویل کسی بدهی که شأن آن را بداند و وظیفه اش 

را درست انجام بدهد. 

خدا ازشان نگذرد که مجبورت کردند!
در شماره دیروز بود که درباره حرف های عجیب مجتبی سرآسیابی سرمربی فجرسپاسی 
نوشتیم. او مدعی شده بود پس از دریافت پیشنهاد سرمربیگری فجرسپاسی، 12 روز 
از این فضا فاصله گرفته بود چون می دید که این تیم مریض است اما در نهایت شرایط 
به شکلی پیش رفت که به رغم میل باطنی اش مجبور شد سرمربیگری فجر را انتخاب 
کند. درباره این اتفاقات زیاد نوشته ایم اما انگار فایده ای ندارد. دوستان پیشنهادها را به 
دلیل شرایط خوب مالی یا آینده ای که خودشان پیش بینی می کنند می پذیرند اما وقتی 
نتیجه دلخواه را نمی گیرند یا به مشکل می خورند، مدعی می شوند که مجبور بودند این 
پیشنهاد را قبول کنند. آخرین کسی که به اجبار تن به قبول یک پیشنهاد داده خداداد 
عزیزی است. او یکی از پیشکسوتانی اســت که قرار است کاروان تیم ملی را در سفر به 
کانادا همراهی کنند تا بازیکنان تیم ملی در شرایط روحی خوبی قرار بگیرند. خداداد 
گفته: »حدود یک ماه پیش حمید اســتیلی به من زنگ زد و گفت   بازی با کانادا انجام 
می شود. او از من خواست که با تیم ملی به کانادا سفر کنم. من هم از او خواهش کردم 
که اگر امکان دارد نیایم. به او گفتم: سفر طولانی است و من در پروازهای طولانی اذیت 
می شوم. اما ایشان قبول نکرد و در نهایت قرار شد در این سفر کنار تیم ملی ایران باشم. 
به هر حال حمید خان استیلی دوست صمیمی و همبازی من بوده، میرشاد ماجدی نیز 
همبازی ام در تیم ملی امید بود و وقتی پیشــنهاد دادند می خواستم منصرف شان کنم 
اما نشد.« حالا انشاءالله که در این سفر به همه خوش بگذرد و بازیکنان با حضور خداداد 
روحیه بگیرند اما ما هر چه فکر می کنیم متوجه نمی شویم چطور کسی را که زمانی به 
خاطر یک پیراهن اردوی تیم ملی را به هم می ریخت مجبور کرده اند که در این ســفر 

همراه تیم ملی باشد! 

بیایید، احیا شوید، بروید!
فاصله 6 ماهه تا جام جهانی، بهترین فرصت برای لژیونرهای فراموش شده است. 
آنها می توانند با منت گذاشتن به پرسپولیس و استقلال برگردند و پس از بازگشت 

به اوج و احتمالا حضور در جام جهانی، دوباره لژیونر شوند

چه یکشنبه  پرهیجانی!
امشب لیگ برتر انگلیس با تعیین 

قهرمان، سهمیه های لیگ قهرمانان و 
یورولیگ و آخرین تیم سقوط کننده به 

چمپیونشیپ به پایان می رسد

  علیرضا بیرانوند
 از ماجرای جدایی او از پرســپولیس حتما خبر دارید. او بعد 
از جدایی، بر ســر مسائل مالی با پرســپولیس به مشکل هم 
خورد و همین چند هفته پیش بــود که به خاطر دو میلیارد 
تومان پنجره نقل و انتقالاتی پرسپولیس را بست. اتفاقی که 
باعث شد باشگاه پرســپولیس علیه او بیانیه ای شدیداللحن 
صادر کند. در بخشی از این بیانیه آمده بود: »مطالبه علیرضا 
بیرانوند در مقابل  انبوه بدهی ها و مشکلات مالی پرسپولیس، 
رقمی به حساب نمی آید. این پول را پرداخت خواهیم کرد، 
ولی چرخ روزگار خواهد چرخید و کســی چــه می داند که 
روزگار آبستن چه حوادثی اســت، ولی بیرانوند خود خوب 
می داند که هر بار زورش رسیده  ، پرسپولیس و هوادارانش را 
چگونه تحت فشار قرار داده است.« این مشکل البته حل شد 
و حالا بیرانوند در آستانه بازگشت به پرسپولیس است. این 
دو برای ماه های پیش رو به هم نیاز دارند اما درخشش در جام 
جهانی کافی است تا بیرانوند دوباره همان مسیر را طی کند و 

پرسپولیس را به مقصد یک تیم اروپایی ترک کند.

  مرتضی پورعلی گنجی
 سال ها بود که در تمام پنجره های نقل و انتقالاتی نام او برای 
پیوستن به پرسپولیس یا استقلال در رسانه ها مطرح می شد. 
خود او هم هر بار وعده حضور در یکی از این تیم ها را می داد. 
او در این مدت هرگز از تیم مورد علاقه اش رونمایی نکرد تا 
شانس حضور در آنها را از دست ندهد ولی حالا مشخص شده 
که او پرسپولیسی است. حضور او در این تیم ظاهرا پس از 
پارگی رباط صلیبی و در مقطعی که احتمالا هیچ پیشنهاد 
خارجی دیگری در کار نیست رخ داده و پورعلی گنجی را در 
فصل آینده با پیراهن پرسپولیس خواهیم دید، احتمالا با 
کلی منت گذاشتن بر سر هواداران! برای او هیچ میانبری بهتر 
از پرسپولیس نیست تا خودش را دوباره به تیم ملی برساند. 
یک نیم فصل بازی در پرسپولیس کافی است تا او دوباره به 
اوج برگردد، به تیم ملی دعوت شود و احتمالا در پایان فصل با 
یک پیشنهاد دلاری دیگر راهی قطر یا امارات شود. پیوستن 
او به پرســپولیس هم یک معامله برد-برد اســت که البته 

سودش بیشتر به پورعلی گنجی خواهد رسید.

  کاوه رضایی
 پس از 5 سال حضور در فوتبال بلژیک که خیلی هم پربار 
نبود، او حالا احتمالا توانسته تابعیت این کشور را بگیرد و 
مشکلی برای بازگشت به ایران نخواهد داشت. کاوه در یک 
فصل اخیر حتی یک گل هم در تیم ناشــناخته اودهورلی 
نزد و کاملا محو شــد و تیم ملی را هم از دست داد. حالا 
بهترین فرصت برای او به وجود آمده تا به استقلال برگردد. 
تیمی که حتی در فصلی که رکوردها را شکست، به شدت 
از نداشــتن یک مهاجم گلزن رنج برد. او و استقلال به هم 
نیاز دارند اما ماجرا اینجاست که احتمالا او باز هم زیاد در 
این تیم نخواهد ماند و در صورت احیا و در خوشبینانه ترین 
حالت، تا پایان فصل در این تیم خواهد ماند و به احتمال 
زیاد دوباره به بلژیک بازخواهد گشــت؛ حتی اگر بدترین 
پیشنهاد را از ضعیف ترین تیم های بلژیکی داشته باشد. به 
مدیران استقلال پیشنهاد می کنیم، از همین حالا به فکر 
جذب یک مهاجم برای لیگ بیســت و سوم باشند و امید 

واهی برای ماندن کاوه در تیم شان نداشته باشند.

  علی کریمی
 ســلطان مصدومیت های طولانی مدت و فرار از تمرینات 
پیش فصل! ســلطان قراردادهای یک ســاله و تمدید در 
وقت های تلف  شده پنجره نقل و انتقالات! کریمی استقلال 
را در روزهایی که به او نیاز داشت به مقصد قطر ترک کرد و 
فصل گذشته به تیم کایسری اسپور ترکیه پیوست اما همان 
ابتدای فصل مصدوم شــد و حتی یک دقیقه هم برای این 
تیم به میدان نرفت. او حالا در اوج ناآمادگی آماده بازگشت 
به استقلال است و چراغ سبز هم نشان داده است. کریمی 
احتمالا باز هم تمرینات پیش فصل را به دلیل مصدومیت 
مزمنی که داشت از دست خواهد داد. اگر بتواند خود را به 
تیم ملی و جام جهانی برساند، احتمالا در همان نیم فصل 
زمزمه های لژیونر شدنش شنیده خواهد شد و چه بسا خیلی 
زود از یک تیم خارجی سر در بیاورد ولی اگر جایی در تیم 
ملی نداشته باشد، مجبور خواهد شد تا پایان فصل حضور 
در استقلال را تحمل کند و ســپس این تیم را ترک   کند. 

این روزها او به استقلال  بیشتر نیاز دارد تا استقلال به او!

اصلا قرار نیست یک بازیکن در هر شرایطی به تیمی که در آن چهره و مطرح 
شده وفادار بماند. هر بازیکنی به دنبال پیشرفت است و طبیعی است که بعد 
از درخشش در تیمی، از باشگاه های بزرگ تر پیشنهاد داشته باشد و تیمش 
را ترک کند. ماجرا اما از جایی منفعت طلبانه می شود که بعضی از بازیکنان، 
به شکل بدی از تیم شان جدا می شــوند تا لژیونر شوند ولی اوضاع بر وفق 
مرادشان نمی شود و آنها برای اینکه دوباره شانس رشد پیدا کنند، به تیم 
سابق شــان برمی گردند و پس از احیا، دوباره تیم شان را برای پیشرفت یا 

پول ترک می کنند. 
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درگيري رانندگان پيك موتوري اينترنتي به 
قتل در نياوران منجر شد

سنگ پراني اين بار به ون رهايی کودک ۷ ساله از دست گروگانگيران
تاكسي فرودگاه امام!

در چند روز گذشــته فیلمــی از حمله به ون 
تاکسی فرودگاه امام و زخمی شدن راننده در 
شبکه های اجتماعی منتشــر شده است. دي 
ماه 1400 نیز در اثر پرتاب بلوك سیماني دو 
نفر يك زن و مرد در اتوبان امام كشــته شدند. 
حالا فیلمي در فضاي مجازي از سنگ پراني به 
ون هاي فرودگاه امام منتشر شده است. اگرچه 
همان زمان هم راننــدگان ون هاي فرودگاه از 
ســنگ پراني در اتوبان نواب گله داشتند. به 
گفته آنان، طی حدود يک سال گذشته بین 8 تا 
10 تاکسی فرودگاه امام در حین خدمات رسانی 
به مسافران خارجی و داخلی  فرودگاه امام، در 
بزرگراه نواب مورد اصابت ســنگ يا تکه های 
آسفالت يا بلوک ســیمانی از سوی افرادی که 
احتمال می دادند معتاد يا بی خانمان باشــند، 
قرار گرفته و خودروهايشان با خسارت جدی 
مواجه شــده بود. اکنون و پس از چند ماه بار 
ديگر در هفته گذشــته اين حادثه تکرار شده 
و يک ون فرودگاه امام مورد حمله قرار گرفته 

است.

يک راننده پیــک  اينترنتی در درگیری 
خونین خیابان پوراتحاد منطقه نیاوران با 
ضربه چاقو به قتل رسید. عصر روز جمعه 
30 ارديبهشــت ماه، درگیــری مرگبار 
حدود 20 مرد جوان در خیابان پوراتحاد 
منطقه نیــاوران به مرکــز فوريت های 
پلیســی 110 گزارش داده شد. با اعلام 
اين خبر، تیمی از ماموران کلانتری 123 
نیاوران راهی محل حادثه شــدند و پس 
از پايان دادن بــه درگیری با مرد جوانی 
مواجه شدند که از ناحیه پهلو هدف ضربه 
چاقو قرار گرفته بود. امدادگران اورژانس 
که همزمان بــا تیم پلیســی به صحنه 
رسیده بودند، مرد جوان را به بیمارستان 
شهدای تجريش انتقال دادند اما اقدامات 
درمانی فايده ای نداشت و مرد جوان چند 
ســاعت بعد بر اثر ضربه چاقو فوت کرد. 
بدين ترتیب تیمــی از کارآگاهان اداره 
دهم پلیس آگاهی بــا هماهنگی قاضی 
محمدرضا صاحب جمعی بازپرس ويژه 

قتل دادســرای امور جنايــی تحقیقات 
ابتدايی را کلیــد زدند. تحقیقات جنايی 
نشان داد، درگیری میان رانندگان يکی 
از پیک هــای اينترنتی بــه دلیل پايین 
بــودن نرخ سفارشــات رخ داده اســت 
که 2 نفــر ديگر به صورت ســطحی در 
درگیری مجروح شدند. ماموران پلیس 
با رصدهــای اطلاعاتــی، 3 متهم اصلی 
درگیری مرگبار را شناســايی کردند و 
بــا هماهنگی بازپرس ويــژه قتل آنها را 
دستگیر و به اداره پلیس منتقل کردند.

بنا بر اين گــزارش، متهمان با دســتور 
بازپرس ويژه قتل برای شناسايی عامل 
اصلی جنايــت در اختیــار کارآگاهان 
اداره دهم پلیس آگاهــی قرار گرفتند و 
تحقیقات در خصــوص اين پرونده ادامه 
دارد. طبق گفته يك منبع آگاه، دعوا بر 
سر سفارش ها بوده و فردي كه از اهالي 
خرم آباد اســت با چاقو به پهلوي مقتول 

زده است. 

فرمانده انتظامــی هرمزگان گفت: 
با اقدام به موقع پلیس و دســتگاه 
اطلاعاتی اســتان، کــودک هفت 
ساله ربوده شــده در حاجی آباد به 
فاصله کمتر از 24 ساعت از چنگال 
آدم ربايان آزاد شــد و بــه آغوش 
خانواده بازگشــت. سردار غلامرضا 
جعفری گفت: پس از اعلام يک مورد 
آدم ربايی در شهرستان حاجی آباد، 
بلافاصله پیگیری موضوع در دستور 
کار پلیس اين شهرستان قرار گرفت. 
وی ادامه داد:ماموران با تشکیل يک 
گروه بــه محل وقــوع حادثه اعزام 
شدند که پس از بررسی های میدانی و تحقیقات صورت گرفته مشخص شد يک کودک هفت ساله از مقابل 
منزل ربوده و به مکان نامعلومی منتقل شده است.ســردار غلامرضا جعفری اظهار داشت: آدم ربايان طی 
تماس تلفنی با پدر کودک تماس تقاضای 30 میلیارد ريال پول در ازای آزادی اين کودک کردند که پلیس 
با انجام کار اطلاعاتی و بهره گیری از شیوه های پلیسی محل اختفای آدم ربايان و همچنین محل نگهداری 
کودک را شناسايی کردند.فرمانده انتظامی اســتان هرمزگان گفت: با اعزام تیم عملیاتی به محل اختفای 
آدم ربايان، عملیات آزاد سازی کودک آغاز شد و ضمن دستگیری آدم ربايان )يک زن و 2 مرد( کودک ربوده 
شده در کمتر از 24 ساعت در سلامت کامل آزاد شد و به آغوش خانواده بازگشت.به گفته رئیس پلیس استان 
متهمان دستگیر شده با تشکیل پرونده برای سیر مراحل قانونی به مرجع قضايی معرفی شدند و تلاش پلیس 

برای شناسايی و دستگیری ديگر متهمان اين پرونده ادامه دارد.

دستگيری برادران شرور محله افسريه 
معاون فرهنگی اجتماعی پلیس امنیت عمومی تهران از دستگیری 
2 برادر شــرور در محله افســريه خبر داد و گفت: متهمان انگیزه 
شرارت را قدرت نمايی و معروف شدن اعلام کردند. سرگرد محمد 
زيدی در تشــريح جزئیات اين خبر گفت: در پی شکايت چند تن 
از اهالی محله افسريه در خصوص ايجاد درگیری و رعب و وحشت 
توســط دو تن از اراذل و اوباش، موضوع به صورت ويژه در دستور 
کار ماموران پايگاه ششــم پلیس امنیت عمومی قــرار گرفت. در 
بررسی های اولیه مشخص شــد اين افراد هر دو برادر بوده که پس 
از عربده کشی و ايجاد رعب و وحشــت از ترس دستگیری از محل 
متواری شــده اند. زيدی تصريح کرد: با ارسال مستندات به مرجع 
قضايی و اخذ دستور، تیمی مجرب از ماموران پايگاه ششم، مخفیگاه 
متهمان در حوالی تهرانسر شناسايی و پس از انجام چندين ساعت 
تعقیب و مراقبت، موفق به دســتگیری هر دو برادر شدند. معاون 
اجتماعی پلیس امنیت عمومی تهران با اشاره به کشف سه قبضه 
سلاح سرد از مخفیگاه متهمان بیان کرد: اين افراد در اظهارات خود 
دلیل انجام اين اعمال مجرمانه را قدرت نمايی و شــهرت در محل 
عنوان داشتند. اين مقام انتظامی در پايان با بیان اينکه هر دو متهم 
برای ســیر مراحل قضايی به دادسرا معرفی شــدند از شهروندان 
خواست تا در صورت مشاهده اينگونه موارد ســريعا موضوع را از 

طريق سامانه 110 با پلیس در میان بگذارند.

موبايل قاپ تکرو به دام افتاد
ســرکلانتر دوم پلیس پیشــگیری پايتخت از دســتگیری سارق 
موبايل قاپ و کشــف يک دستگاه تلفن همراه ســرقتی در شمال 
تهران خبر داد و گفت: سارق با موتورسیکلت سرقتی به دام افتاد. 
سرهنگ  ضرغام آذين اظهار داشت: عملیات کلانتری 134 شهرک 
قدس حین گشــت زنی و پیشگیری از ســرقت در شهرک قدس 
موتورسیکلت پلاک مخدوشی را مشــاهده که در حال پرسه زنی 
بی هدف و زاغ زنی شهروندان است كه به سرعت وارد عمل شده و 
جهت بررسی بیشتر به راكب موتورسیکلت مراجعه کردند. وی با 
بیان اينکه متهم به محض رويت ماموران با سرعت زياد به صورت 
خلاف جهت اقدام به فرار کرد، افزود: در يک تعقیب و گريز طولانی 
موتورســیکلت را متوقف و متهم زمین گیر و دســتگیر شد که در 
بررسی اولیه يک دســتگاه تلفن همراه که همان روز سرقت شده 
بود کشــف و در بررسی پلاک موتورســیکلت به سرقتی بودن آن 

پی می برند.
 ســرکلانتر دوم پلیس پیشــگیری تهران تصريح کرد: متهم 28 
ساله در تحقیقات اولیه به جرم خود و سرقت تلفن همراه به روش 
موبايل قاپی و ســرقت موتورسیکلت در شــمال تهران معترف و 
مالباختگان شناســايی و به کلانتری دعوت شدند. سرهنگ آذين 
با اشاره به ســوابق ســرقت متهم و تحمل حبس در زندان گفت: 
تحقیقات بیشــتر برای کشــف جرايم احتمالی متهم و شناسايی 

مالباختگان ادامه دارد.

تاجر مجازی، کلاهبردار واقعی بود 
رئیس پلیس فضای تولید و تبادل اطلاعات پايتخت از شناســايی 
و دســتگیری مجرم اينترنتی که با وعده تجارت مجازی اقدام به 
کلاهبرداری می کرد، خبر داد و گفت: متهم حدود 7 میلیارد ريال 
کلاهبرداری کرده است. ســرهنگ داود معظمی گودرزی اظهار 
داشت: شخصی به پلیس فتا پايتخت مراجعه کرد و مدعی شد قصد 
سرمايه گذاری در پروژه تجاری در فضای مجازی را داشته که مورد 
کلاهبرداری قرار گرفته است. پرونده اولیه تشکیل شد و شاکی در 
اظهاراتش عنوان داشت يک ماه قبل در يکی از شبکه های اجتماعی 
مشغول جست وجو بودم که با فردی ناشناس آشنا شدم، اين فرد 
که بســیار خوش صحبت بود خود را از اشخاص با نفوذ معرفی کرد 
و مدعی بود با يک ســرمايه گذاری مطمئن می تواند سرمايه ام را 

چندين برابر کند.
 شاکی در ادامه اظهار داشت پس از مدتی که از آشنايی من و اين 
فرد گذشت وی به من پیشنهاد ســرمايه گذاری در پروژه تجارت 
مجازی را داد و بنده هم با اعتمادی که به او پیدا کرده بودم، مبلغ 
يک میلیارد ريال به حســاب وی واريز کردم اما پس از واريز تلفن 
همراهش را خاموش کــرد و ديگر خبری از او نداشــتم و متوجه 
شدم از من کلاهبرداری کرده اســت. اين مقام انتظامی بیان کرد: 
بررســی موضوع کلاهبرداری در دستور کار اين پلیس قرار گرفت 
و کارشناســان پلیس فتا پايتخت اقدامات خود را آغاز کردند و با 
تحقیقات صورت گرفته و اقدامات خاص پلیسی موفق شدند مجرم 

را در فضای مجازی شناسايی کنند. 
سرهنگ گودرزی با اشاره به افزايش شکات پرونده به بیش از 5 نفر 
گفت: از به دســت آمدن اطلاعات هويتی اين کلاهبردار اينترنتی 
برای پلیس و پس از تشــريفات قضايی، متهــم در يکی از مناطق 
جنوبی تهران توسط تیم عملیات پلیس فتا پايتخت دستگیر شد. 

وی ادامه داد: مجرم پس از مواجهه با ادله ديجیتال ضمن پذيرفتن 
جرم خود گفت با هويت های جعلی و جست وجو در فضای مجازی 
ســوژه های خود را انتخاب می کردم و با صمیمی شــدن با آنها و 
صحبت هــای اغنا کننده اين افــراد را ترغیب به ســرمايه گذاری 

می کردم و پس از کلاهبرداری ديگر پاسخگوی آنها نبودم .
رئیس پلیس فتا تهران بزرگ با اشاره به اينکه با اعتراف صريح متهم 
ارزش ريالی اموال کلاهبرداری شده حدود 7 میلیارد ريال برآورد 
شده است، توصیه کرد: به هويت ها در فضای مجازی اعتماد نکنید و 
قبل از سرمايه گذاری از طريق فضای مجازی شناخت کافی از طرف 
مورد معامله را داشته باشید و تا حصول اطمینان از اطلاعات شغلی 
و هويتی طرف مقابل از هرگونه واريز وجه خــودداری کرده و در 
www. صورت مشاهده هرگونه مورد مشکوک با مراجعه به سايت

cyberpolice.ir موارد را گزارش کنید.

جسد پيرمرد طبيعت گرد پيدا شد
مديرعامل هلال احمر اســتان البرز گفت: جسد مرد طبیعت گرد 
در ارتفاعات البرز مرکزی پیدا شــد. خلفی اظهار داشــت: پس از 
اعلام مفقود شدن پیرمرد طبیعت گرد در ارتفاعات جاده چالوس، 
تیم های جســت وجو و نجات هلال احمر البرز به همراه تیم آنست 
)سگ های زنده ياب( به محل حادثه اعزام شدند و جست وجو برای 
يافتن فرد مفقود شده را آغاز کردند. وی ادامه داد: بالاخره بعد از 48 
ساعت جست وجو در روستای گشت نادر در نزديکی گچسر پیکر 
پیرمرد 72 ساله کشف شد. مديرعامل هلال احمر البرز تاکید کرد: 
پیکر اين فرد به پايین ارتفاعات منتقل و جسدش تحويل پلیس و 

خانواده اش شد.  

  خرده حادثه 

ماجرا به دي ماه سال گذشته بازمي گردد 
وقتي پسر جوان كه اعتیاد داشت پدرش 
را با ضربات چاقو مي كشد و فرار مي كند 
و بالاخره بــا تحقیقات مامــوران به دام 
مي افتد. اما خبر اين قتل به اين شكل به 
پلیس گزارش داده شد كه بیمارستاني در 
مركز شهر تهران به ماموران گزارش داد 
مردي میانسال خون آلود به بیمارستان 
منتقل شده اما به دلیل شدت ضربات و 
خونريزي فوت كرده اســت. با مرگ مرد 
میانسال، اين پرونده رنگ جنايي گرفت. 
يكي از دختران مقتول كه در بیمارستان 
حضور داشــت درباره مــرگ پدرش به 
ماموران مي گويد:» بــرادرم عامل مرگ 
پدرم است. روز حادثه برادرم كه به شدت 

گل مي كشد عصبي و كلافه به سمت من، 
خواهرم و مادرم هجوم آورد و درخواست 
پول داشت تا مواد تهیه كند. اما ما داخل 
خانه پولي نداشــتیم . بار اول نبود كه او 
به دلیل مصرف مواد عصبي مي شــد و 
ظرف هاي خانه و وسايل را مي شكست. 
روز حادثه ما و مادرمان را كتك زد و من 
مستاصل و ترســیده به پدرم كه شغلش 
خیاطي است زنگ زدم و خواستم به خانه 
بیايد بلكه برادرمان را كنترل كند. پدرم 
بلافاصله كارش را رها كــرده و به خانه 
آمد اما برادرم باز هــم عصبي و كلافه به 
پدرم پرخاش كــرد و از او تقاضاي پول 
داشت كه پدرم زير بار نرفت و او به سمت 
پدرم هجوم برده به او با چاقو ضربه زد و 

متواري شد.«

   درخواست قصاص
بعد از اين كه پســر جوان دستگیر شد 
در اعترافاتش به مامــوران پلیس گفت: 
من مدت ها بود اعتیاد داشتم و به همین 
دلیل اعضاي خانواده با من رابطه خوبي 
نداشــتند و در واقع من از خانواده كنار 
گذاشته شده بودم. روزي كه قتل اتفاق 
افتاد من اصلا نقشــه قبلي نداشتم. در 
ابتدا با مادر و خواهرانم درگیر شــدم و 
درخواست كردم به من پول بدهند چون 
خیلي خمار بودم و همین موضوع من را 

كلافه كرده بود.
 بعد پدرم به خانه آمد و زيربار نرفت كه 

به من پول بدهد بــه همین دلیل كلافه 
شــدم و اصلا نفهمیدم چطوري به پدرم 
چاقو زدم. به قدري خمار بودم كه رفتارم 
دست خودم نبود. اصلا روز حادثه چون 
خواهرم را زده بودم پدرم با من بد برخورد 
كرد و همین حادثه رخ داد. الان هم اصلا 
حال خوبي ندارم از قتل پدرم پشــیمانم 
و دلم مي خواهد من هم قصاص شــوم و 
بمیرم. با صدور کیفرخواست پرونده برای 
رسیدگی به دادگاه کیفری استان تهران 
فرستاده شــد و متهم به زودی محاکمه 
می شود. اين موضوع در حالي است كه دو 
خواهر پسر جوان اعلام كرده اند به هیچ 
عنوان از خون پدرشــان نمي گذرند و او 

بايد قصاص شود.

 قتل مرد خياط
  به دست 

پسر معتاد
دو خواهر درخواست قصاص 

برادرشان را دارند

جزئیات تیراندازی خونین به مرد 
میانسال در چابهار

جانشین فرمانده انتظامی سیستان 
و بلوچستان گفت: فرد شروری که با 

تیراندازی سمت شهروند چابهاری موجب 
رعب و وحشت عمومی شده بود، در اقدام 

ضربتی پلیس امنیت عمومی شهرستان 
دستگیر شد.سرهنگ مرتضی جوکار 

اظهار داشت: در پی وقوع یک مورد 
تیراندازی در یکی از روستاهای توابع 

چابهار، بررسی موضوع به صورت ویژه در 
دستور کار ماموران پلیس امنیت عمومی 

این شهرستان قرار گرفت.جانشین 
فرمانده انتظامی سیستان و بلوچستان 
افزود: با حضور مأموران در صحنه و طی 

تحقیقات میدانی مشخص شد سرنشین 
ناشناس یک دستگاه سواری پژو 405 

مردی میانسال را با شلیک کلت کمری 
مجروح کرده و به سرعت از محل متواری 

شده است. وی ادامه داد: با توجه به 
حساسیت موضوع و رعب و وحشت ایجاد 

شده بین شهروندان با کار شبانه روزی و 
اقدامات فنی صورت گرفته توسط پلیس، 
در نهایت عامل این تیراندازی شناسایی 

و متهم در یک عملیات غافلگیرانه و 
ضربتی در مخفیگاهش دستگیر شد که 

در تحقیقات تکمیلی از متهم مشخص شد 
انگیزه او از این اقدام اختلاف مالی با این 

فرد بوده است.

وز
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خب

پسر 4ســاله که برای شرکت در مراســم عروسی همراه 
خانواده اش به يکی از روستاهای چابهار رفته بود هنگام 
بازی در اطراف هوتگ داخل آن سقوط کرد و جانش را از 
دست داد تا در مدت يک هفته پنجمین قربانی هوتگ ها 

در اين منطقه باشد.
پسر 4ساله که اهل منطقه دشتیاری چابهار بود عصر روز 
پنجشنبه همراه مادرش برای شرکت در مراسم عروسی 
به روستای بلوچی پايین از توابع بخش پلان شهرستان 
چابهار رفته بود. آنها در خانه يکی از اقوام شــان مهمان 

بودند. 
پســربچه همراه ســاير بچه ها برای بازی به اطراف يکی 
از هوتگ ها که متعلق به اقوام شــان بود رفت، اما ساعتی 
بعد خبر رسید که اين کودک در حالی که نزديک هوتگ 
ايستاده بود پايش ســر خورده و داخل آن افتاده و غرق 
شده است.در اين شرايط بود که جان باختن  اين پسربچه 

عروسی را عزا و همه روستا را سیاهپوش کرد. اين کودک 
در شرايطی جانش را از دست داد که هفته گذشته 4نفر 
در همین منطقه در هوتگ ها جان خود را از دست دادند. 
يکی از آنها معلمی فداکار به نام ياســمین حوت بود که 
وقتی ديد 3دختربچه در هوتگ روستای سلور بازار بخش 
پلان افتاده و با مرگ دست و پنجه نرم می کنند توانست 
يکی از آنها را از مرگ نجات دهد اما خودش همراه 2 دختر 
ديگر جانش را از دست داد. همان روز کودک ديگری در 
يکی ديگر از روستاهای بخش پلان در هوتگ افتاد و جان 
باخت. حالا با غرق شدن پسر 4ساله در روستای بلوچی، 
شــمار افرادی که در يک هفته گذشــته در هوتگ های 
اين منطقه غرق شــده اند به 4نفر افزايــش پیدا کرد. به 
گزارش حادثه 24، مهرداد آرام، بخشــدار پلان چابهار 
درباره وضعیت هوتگ ها در ايــن منطقه می گويد: اغلب 
روستاهای بخش پلان از لوله کشی آب برخوردار شده اند 

اما همچنان از هوتگ ها که شخصی هستند برای تامین 
آب مورد نیاز درختان و احشام استفاده می شود.او ادامه 
می دهد: معمولا هر 7، 8خانه در اين روســتاها صاحب 
يک هوتگ هســتند که وســعت اين هوتگ ها معمولا 
حدود 10هزارمتر و به عمق 2متر است که از آب باران پر 
می شوند و يک مرتبه هم در سال آب سد رهاسازی و در 
هوتگ ها ذخیره می شود و دســت کم 6ماه از سال پرآب 
هستند. اين آبگیرهای محلی اغلب هیچ حفاظی ندارند 
و همین باعث می شود کودکان وقتی برای بازی کنار آنها 

می روند داخل آب سقوط کنند.
 آرام می گويد: با افزايش تعداد قربانیان هوتگ ها با کمک 
افراد خیر و فعالان اجتماعی پويشــی برای آگاه ســازی  
روســتايیان، به خصوص کــودکان راه انــدازی کرده و 
امیدواريم به کمک آن ديگر شاهد چنین حوادث تلخی 

نباشیم.

همچنین بخشــدار پلان چابهار گفت: روز جمعه دختر 
بچه ای 11ساله در روســتای »زهرآپ« با هدف سیراب 
کردن دام کنــار هوتگی در نزديکی روســتا رفته که در 
پی ســر خوردن داخل هوتگ افتاده و غرق می شود. اين 
دختر بچه ششمین نفر است که در طول هفته گذشته در 
پی غرق شدن در هوتگ های منطقه بلوچستان واقع در 

جنوب سیستان و بلوچستان جان خود را از دست داد.

هوتگ، جان يك كودك ديگر را نيز گرفت
پسر 4ساله در يك هوتگ در چابهار غرق شد
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سپهرحیدریوآبلهمیمون

10 مقاله پربازدید ویکی پدیای فارسی در روز 30 
اردیبهشت:

1.ناصرالدینشاه
2.جیران)همسرناصرالدینشاه(

3.ونگلیس
4.مظفرالدینشاه

5.عثمانمحمدپرست
6.وریاغفوری

7.نیمیرعبدالعزیز
8.اروینانگاپت
9.اختهکردن

10.علیشادمان

کلماتی که در 4 روز گذشته بیشترین میزان افزایش 
جست وجو در گوگل را داشتند:

1.سپهرحیدری
2.سروشرفیعی

3.سامانهفروشخودرو
4.سیروسهمتی

5.پائولودیبالا
6.ثبتنامیارانهجدیدوسامانهآن

7.کانونزبانایران

پنج پست پربازدید تلگرام فارسی در روز 31 اردیبهشت 
:TGSTAT بر اساس اطلاعات

1.دربارهآبلهمیمون)خبریهخطی(
2.سخنانمربیپیکاندربارهجامباشگاههایجهان)ورزش

سه(
3.دربارهتولدهمایونشجریان)آپارات(

4.بخشیازبرنامهمهمونی)گیزمیز(
5.مقایسهخودروسازیایرانوژاپن)آخرینخبر(

  
قابمشاهیر1 

عکسی از 
قاضی ربیحاوی 

نویسنده 
آبادانی کتاب 

»حادثه در 
کارگاه مرکزی«، 

نویسنده 
فیلمنامه 

فیلم »گل های 
داودی« و... در 

حال مصاحبه 
با احمد شاملو 

برای مجله 
آفتاب - سال 

1358

  
قابتاریخ
پاک کردن 

دیوارنویسی ها 
از سطح شهر 
تهران پس از 

پیروزی انقلاب 
- زمستان 

1357. عکس از 
مریم زندی.

  
قاب
نوستالژی1  
عبور اتوبوس 
دو طبقه از یکی 
از خیابان های 
تهران - سال 
1343 )انتخاب(

قابمشاهیر2   
دکتر مصدق در سفر به آمریکا - سال 1330

قابنوستالژی2
 هتل هیلتون )استقلال(  در یک روز زمستانی. تهران - سال 1344 )گتی ایمیجز(

پنجخوراکیمعجزهآسابرای
چربیسوزی

فرادیدنوشــت:افرادیکهحتیکمیاضافهوزندارندهمبه
دنبالراهیبرایازبینبردنچربیهایاضافیهســتند.ما
میخواهیمراهیرابهشماپیشنهادکنیمکهباصرفکمترین

انرژیبیشترینتاثیررامیگذارد.
تغذیهنامناســبوتحرکناکافیباعثشدهکهاضافهوزنبه
مشکلشمارهیکبسیاریازماتبدیلشود.سبکزندگیبشر
روندیمنفیداشتهاست.بسیاریازمابهصفحهگوشیورایانه
خیرهشدهودرشبکههایاجتماعیپرسهمیزنیم.بااینوجود
برخیازموادغذاییبهمادرسوزاندنچربیهاکمکمیکند

کهدرادامهآنهارامعرفیخواهیمکرد.

فلفلتند
مندرمــوردفلفلقرمزتندصحبتمیکنــم.بهاینفلفلها
»فلفلکاین«گفتهمیشود.فلفلقرمزتندحاویکپسایسین
استکهمیتواندبااینترکیبچربیهاراپسبزند.فلفلتند
برایسوزاندنکالرینیزکاراییدارد.اگرتمایلداشتهباشید
میتوانیدازپودرفلفلقرمزیاحتیسستندحاویفلفلقرمز

نیزبرایچربیسوزیاستفادهکنید.

غلاتسبوسدار
غلاتسبوسداردرچربیسازیبســیارموثرعملمیکنند.
سرعتچربیسوزیغلاتســبوسداردوبرابربرنجقهوهای
اســت.یکیازاشــتباهاترایجمــردمایناســتکهغلات
ســبوسدارراازترساضافهوزنوچاقیازرژیمغذاییخود

حذفمیکنند.

نارگیل
شایدفکرشراهمنمیکردیدامانارگیلسرشارازتریگلیسرید
استکهبهچربیسوزیکمکمیکند.آیافهمیدیدکهنارگیل
چگونهبهافزایشچربیسوزیدربدنکمکمیکند؟راستش
منهمنفهمیدم!نارگیلمیتواندنرخمتابولیســمبدنرابه
میزان30درصــدافزایشدهدوهمینمســئلهبرایافزایش
سرعتچربیسوزیکافیاست.شیرنارگیلمیتواندجایگزین

خوبیبراینوشیدنیهایروزمرهباشد.

آووکادو
آووکادومیوهایخوشمزهاستکهبهرغمدارابودنچربی،ماده
غذاییسالمیمحسوبمیشود.فرقینمیکندکهآووکادورا
بهچهصورتیمصرفکنید،مهمایناستکهآنرامصرفکنید
تاآثارمثبتآنرادرچربیســوزیببینید.آووکادوهمچنین
میتواندسرعتتبدیلچربیبهانرژیرادربدنبهمیزانقابل

توجهیافزایشدهد.

زنجبیل
زنجبیلبرایمنجدیدبودامابههرحالجزوچربیســوزها
محسوبمیشود.زنجبیلمیتوانددمایبدنرابالاترببرد.این
مسئلهبدینمعناستکهبدنبایدبرایپایینآوردندمایخود
میزانبیشتریکالریبسوزاند.البتهسعیکنیدکههمیشهاز
زنجبیلتازهدرسوپوغذاهایدیگراستفادهکنید.اززنجبیل
همچنینمیتــوانبهعنوانافزودنیخوشــمزهدرپختوپز

روزمرهاستفادهکرد.
چندینمادهغذاییدیگرینیزوجوددارندکهبهســوزاندن
چربیهادربدنکمــکمیکنند.موادغذایــیچونعدس،

کینوآ،آجیلوموزازجملهاینموادهستند.

  سلامت

  ترند

  جدول   و سرگرمی

افقي 
1- گوناگون- مقابل رفتن- نوشیدنی حرام

2- از شهرهای ترکیه- کارگردان مجموعه 
طنز دست انداز

3- شــما و من- خانه هــای ریز عکس- 
قانون مغولی-  درخت انگور 

4- حافظه- نوکری- نارسا و کم ارتفاع
5- آگهی کوتاه تبلیغاتــی- چرخیدن به 

دور خود- برهنه
6- بدنام- پرســش از مــکان- ضخیم و 

دشوار
7- پرنده نامه رسان- تجارت و داد و ستد- 

از القاب اروپایی
8- به دنیــا آوردن- وســیله  اتصــال به 

اینترنت-  چاره اندیشی- حرف ندا
9- نیتروژن-  دو نژاد- از گیاهان دارویی

10- نام  قدیم تربت حیدریه- جدا- نوعی 
کشمش

11- هــم چشــمی- نــام امــام مبارک 
هشتم)ع(- پدر از دست  داده

12- گروه فاسد ایتالیایی- از سازها-  جمع 
امت

13- قومی ایرانی- طفل شیرخوار- دست 
کم- مخلوط آب و خاک 

14- اثر تاریخی شیراز- نابود کردن
15- آرام گرفتن- فهرســت- مســکن 

گزیدن

عمودي
1- فیــل باســتانی- نوعی بیمــاری که 
میکروب از راه زخم وارد بدن می شــود- 

پوشیده
2- کشتی گیر اســبق تیم ملی ایران- اثر 

تاریخی استان  مرکزی
3- خم پارچه- ذخیره- ایستادن - بازی 

نفس گیر!
4- وســیله ترمــز- پهلوان شــاهنامه- 

تنگه ای در چین
5-  آسوده و خلاص- داخل شدن- زمین 

خراب غیر قابل کشت
6- باطــل کــردن- هر چه از آن رســد، 

نیکوست- برق غیرفاز
7- متملق- خجالتی- خوبی

8- ابر نزدیک به زمین- بالــش- ارابه و 
چهارچرخه-  بله انگلیسی

9- برادر مادر- پیدا کرده شده- گمراهی
10- سوره ۷۸ قرآن کریم- پارسا- پیشین

11- لشکر و سپاه- ویران- اتاق درس
12- مرغ حق- رزق- از مصالح ساختمانی

13- علامــت مفعولی- درنــگ کردن- 
بی نظیر و بی مانند- می دهند تا رسوا کنند

14- ساختمان بســیار بلند- شهر مدفن 
ناصرخسرو

15- زن شــوهر مرده- دین داری- کشور 
و اقلیم 

غ

اج

گى

جم

طراح : حمیدرضا محمدرضایی     
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وناىپشترامىرم4
رتهىطعهىفاق5
ولابلامرناك6
كىلكقهىبنىشفا7
ومرىهوكىاچبنذ8
هىمهسراهقهندب9
هنىناشودرام10
اواتادسفمام11
لاقنهمىهتبوطر12
وبلساساىنوزفا13
لكىنفمارلكرىاس14
وىدارلبقمگنلم15
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راز پوشورزش آبىنوعى بستنى  
 باعث گرفتارى 

و ماندگى
مطالعه 
اجمالى

پسوند 
آغشتگى

 جدید 
ترکى

پروسه

اشتباه

مخفف نگاه
 بر جوانان 
عیب نیست

هالوژن  بنده و غلام
نمک  طعام

 کشورى   یار قلوه!
آسیایى

از پادشاهان سطح
سلسله 
اشکانى

گرفتگى 
 زبان

 از سلسله هاى 
حاکم در 
تاریخ ایران
چرخ پایى

سرپرست 
اسطبل

پشیمانى
 مبدع و 

بانى
برابرقدیمى

دودلى و 
کلانترتردید

سرشمارى

کلاغ

رمق آخرفرمانده بدن
خبرگزارى 
رسمى ایران

 واحد مقاومت 
الکتریکى

 راه میانبر

بى آلایش
کلام پنهان 
و رازگونه

 

 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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  سودوکو

 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي : 
  اغوا
 بالی

 تاسی
 رابی
 کانا

 گراش
ورطه
 هرنج

5 حرفي :
 آبوجا

آق داغ
 بمانی
 بیاره

 جزمان
 جگوار

 در تنگ
 سرایه

 سریشم

 لوزان
 مانیا

 نود شب
 وقفیت

 یک عمر
6 حرفي :

 بارهنگ
بهمنجه

 رگ خواب
 ید بیضا

7 حرفي :
سبط اکبر

 نایروبی

8 حرفي :
 استادسیس

 جلیل آباد
 چشم پزشکی
قایم موشک 

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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 پایگاه اطلاع رسانی پژوهشکده تاریخ معاصر|درمجموع
دردورهپهلویدومودر37سالسلطنتمحمدرضاپهلوی،
چهاررئیسجمهورساکنکاخسفیدازایراندیدنکردندکه
دوتنازآنها،یعنیروزولتوکارتر،دموکراتودوتندیگر،
یعنینیکسونوآیزنهاور،جمهوریخواهبودند.درمیاناین
سفرهاشایدتنهاسفرروزولتبودکهدرمقطعیانجاممیشد
کهامورکشوربساماننبودوبحرانسیاسیناشیازحوادث
مربوطبهجنگجهانیدومکشوررادربرگرفتهبودامادرمورد
سفرسهرئیسجمهوردیگرآمریکابهایرانبایدگفتکهآنها
زمانیبهتهرانآمدندکهروابطدوکشوردربسیاریازابعاد

روبهگسترشبود.
دراینمیانشایدسفرآیزنهاورکهدرآذرسال1338اتفاق
افتادازاهمیتخاصیبرخوردارباشد؛ ازآنروکهویدرمقطعی
بهایرانسفرمیکردکهآمریکادیگرتنهابازیگرعرصهسیاسی
ایرانشدهونقشانگلستاندرکشوربهشدتکمرنگشده
بود.برایناساسدرسطورزیرتلاشخواهدشدسفرآیزنهاور
بهایراندرسال1338کهششساعتبیشتربهدرازانکشید
اماپیامدهایآنبسیاربود،بررسیواهدافومقاصدآنمورد

واکاویوارزیابیشود.
  سیاســت خارجی آیزنهاور:دوایتآیزنهاور،کاندیدای
حزبجمهوریخواهآمریکا،درسال1953میلادیبهقدرت
رسید.بابهقدرترسیدنویاستراتژیجدیدیباعنوان»نگاه
نو«برایسیاستخارجیوامنیتیآمریکامطرحشد.باروی
کارآمدنآیزنهاوردرآمریکازمینهبرایکودتاعلیهدولتمصدق
فراهمشدوشایدبتوانگفتیکیازتأثیرگذارترینحوادثتاریخ
معاصرایرانرقمخورد.درواقعبارویکارآمدنآیزنهاوربودکه
ایرانواردمرحلهایجدیدازتاریخخودشــد؛مرحلهایکهدر
آنآمریکابهیگانهبازیگرتأثیرگذاردرایرانبدلگردیدوتهران

بهتدریجمنافعآمریکارادرمنطقهتأمینکرد.
اوکهیکــیازفرماندهاننظامیآمریــکادردورهجنگ
جهانیدومبود،هنگامیکهدرسال1952بهقدرترسید،
درنطقیبهصراحتگفت:»گماننمیکنممنطقهایمهمتر
ازایرانروینقشهجغرافیاییجهانوجودداشتهباشد.ایران
داراینفتاســتودرچهارراهجهانواقعشدهاست.نباید
وضعیتیپیشآیدکهایرانبهگذشتهدورخودبازگرددویک
قدرتنظامیشود.وایبهوقتیکهنظامیگریایرانیزنده
شود.برویدتاریخاینکشــوررابخوانیدتامتوجهحرفمن
بشوید.«اوکهچرچیلرادرکنارخودمیدیدبااجرایکودتا
علیهدولتمصدق،تاریخمعاصرایرانرابهســمتوسویی

دیگرسوقداد.
قانون جلب حمایت از سرمایه های خارجی:علاوهبر
کودتای28مردادانعقادقراردادکنسرســیومنفتبادولت
ایرانوتلاشبرایتشکیلپیمانبغداد،ازدیگرمواردشایان
ذکرکهدستآمریکاییهارادرایرانبیشازپیشبازکرد.بعد
ازتصویباینقانونبودکهشاهدرفتوآمدهایبسیاریمیان
سرمایهگذاراندوکشوربودیم؛بهویژهآمریکاییهاکهحال

دیگرازحمایتقانونیدولتایراننیزبرخوداربودند.
سفر آیزنهاور به ایران:شایدمهمترینسفریکهدراین

برههزمانیاتفاقافتادسفرآیزنهاوربهایراندر23آذرسال
1338بودکهبااستقبالگستردهمحمدرضاپهلویودربار
روبهروشــد.بازدیدآیزنهاورازایرانهمزمانبودباانتخاب
اردشیرزاهدیبهســفارتایراندرواشنگتن.درواقعازاین
مقطعبهبعدبودکــهرابطهایرانوآمریــکاواردیکمرحله
تعاملیجدیدشدوهمینرابطهمیطلبیدرئیسجمهورساکن
کاخسفیدازایراندیدنکند.ازسویدیگر،شاهایرانکهتاج
وتختخودرامدیونرویکارآمدنآیزنهاوردرواشــنگتن
میدانست،تمامتلاشخودراکردتاباپذیراییگرمازویبه
نوعیجبرانمافاتکند.شاهایرانباترتیبدادنیکجشن
خیابانیواستقبالگرمازویتمامتلاشخودراکردتانزدیکی

خودرابهواشنگتنثابتکند.
امارئیسجمهورآمریکادراقامتشــشساعتهخوددر
تهرانسهبارسخنرانیکردوجالباینجاستکهدرهرسهبار،
صحبتهایاوحاوینکاتمشابهیبودکهعملاباچارچوب
استراتژیکلانامنیتملیآمریکا،یعنیهمانبرنامهنگاهنو،
انطباقداشت.اویکباردرفرودگاهمهرآباد،باردیگردرمجلس
شورایملیویکبارهمدراعلامیهصادرهدرپایاندیدارشاز
ایران،برنقشواهمیتاستراتژیکایراندرحفظثباتمنطقه
وضرورتهمکاریوهمزیستیدوکشورتأکیدکرد.علاوهبر
این،اوبهجلوگیریازگسترشونفوذشوروی،دستیابیبه
ذخایرنفتمنطقهخلیجفارسوخاورمیانهوبهصورتخاص
ایرانوامنیترژیمصهیونیستیاشــارهکردوآنهارااهداف
عمدهآمریکاازبسطروابطباایرانبرشمرد.برایناساسبود
کهویبرحفظاستقلالوتمامیتارضیکشورهایمنطقه
خاورمیانهوخلیجفارستأکیدکردوآنراامریحیاتیبرای

منافعآمریکابرشمرد.
پیامدهای سفر آیزنهاور به ایران: نکتهجالباینجاست
کهبهرغمحمایتهایآمریکاازایراندردورهریاستجمهوری
آیزنهاور،اینکشــورازدادنبرخیخدماتنظامیبهایران
خودداریمیورزید.درمجموعبایدگفتبهقدرترسیدن
آیزنهاوردرآمریکارویــداددگرگونکنندهایدرروابطایران
وآمریکابهشــمارمیآید.اوکهباکمکبهکودتای28مرداد
1332نامخودرابرایهمیشــهبرتارکتاریخمعاصرایران
ثبتکرد،سببشدعملادیکتاتوریمحمدرضابرای25سال
دیگردرایرانادامهداشتهباشد،امااقداماتآیزنهاورفقطبه
کودتامحدودومحصورنماند.دراینمیانسفرششساعته
ویبهایراندرسال1338وتأکیدشبرتداومسیاستهای
واشــنگتندرایرانومنطقهخاورمیانهاهمیتخاصیپیدا
کرد.اودراینسفربهسهموضوعبسیارمهمبرایواشنگتن
اشارهکردوبرآنتأکیدورزید.درحقیقتدرهرسهنطقیکه
آیزنهاوردرایرانانجامدادبرسهمسئلهتأکیدشد:مسئلهاول
ثباتوامنیتانرژیدرمنطقهخاورمیانهوخلیجفارسبود
کهدراستراتژیدفاعیوامنیتیآمریکااولویتداشت؛دومین
مسئلهحفظاستقلالوتمامیتارضیکشورهایحوزهخلیج
فارسبودوامادرسومینمسئلهبرتأمینامنیترژیماشغالگر
قدسکهکاملامنطبقبراستراتژیکلانآمریکاوطرحنگاه

نوبود،تأکیدمیشد.

تبعات شش ساعتی که آیزنهاور در ایران بود
دوایت آیزنهاور  رئیس جمهور   آمریکا  در سال 1338   به ایران سفر کرد؛ این سفر  

 همزمان بود با انتخاب اردشیر زاهدی به عنوان سفیر ایران در واشنگتن   

مرتضیکلیلی   قاب  

    رئیس جمهوری آمریکا در نخستین توقف در سفر آسیایی خود وارد کره جنوبی شد. بایدن که خود را بیشتر بر محور توسعه همکاری ها در بخش 
فناوری ایالات متحده آماده کرده، در ابتدای این سفر از کارخانه سامسونگ کره جنوبی بازدید کرد. موضوع تولید و تامین تراشه ها از مسائل مهم مد 
نظر رئیس جمهوری آمریکا در این سفر است؛ بیش از 75 درصد از تولید تراشه های جهانی در آسیا صورت می گیرد و دولت ایالات متحده امیدوار است 
از طریق تولید داخلی بیشتر و سرمایه گذاری دولت در این بخش که از طریق ارائه لایحه ای به کنگره عملی خواهد شد، از میزان آسیب پذیری آمریکا 
در این حوزه بکاهد.  تراشه های کامپیوتری در آمریکا برای تجهیزات نظامی و همچنین کالاهای مصرفی مورد استفاده قرار می گیرد. کره جنوبی نیز که 
از کشورهای تامین کننده این تراشه ها برای آمریکا است، با تهدیدات بالقوه ای همچون آزمایش های موشک های بالستیک کره شمالی روبه روست که 
می توانند به زنجیره تامین این قطعات در بازار آمریکا لطمه وارد کنند. چین با تولید ۲4 درصد از کل سهم تراشه دنیا در این صنعت پیشتاز است و پس 
از آن تایوان با ۲1 درصد، کره جنوبی با 1۹ و ژاپن با 13 درصد در رده های بعدی جهانی این صنعت قرار دارند. )یورونیوز، عکس از بازدید بایدن از بخش 

تولید فلزات نیمه هادی کارخانه سامسونگ، روز گذشته. عکس از کیودو( 

   اخیرا طراحی پیراهن  سوم تیم نیوکاسل برای فصل ۲0۲3-۲0۲۲ به شبکه های اجتماعی 
درز کرد. بی بی سی به این نتیجه رسیده اســت که پیراهنی که در این عکس ها منتشر شده ، 
پیراهن  واقعی تیم نیوکاســل در فصل آینده است. بر اســاس این عکس ، پیراهن سوم این 
تیم در فصل آینده، شباهت بســیاری به پیراهن تیم ملی عربستان سعودی دارد. »صندوق 
سرمایه گذاری عمومی عربستان« در سال ۲0۲1 تیم نیوکاسل را خریداری کرد و فصل آینده، 
نخستین فصلی است که این تیم در سراسر فصل تحت کنترل عربستان خواهد بود. ادی هاو، 
سرمربی این تیم شمال انگلیس در جمع خبرنگاران گفت که از این طراحی و انتقادهایی که شده 

خبر دارد. )بی.بی.سی.(

   شبیه ســازی مینی ماینر و عروسک مشهور مســتربین در بزرگترین همایش فراگیر 
خودروهای کلاسیک که روز جمعه در ورزشگاه آزادی تهران برگزار شد. عکس از سامان ملکی، 

فارس 

   یک تاجر بریتانیایی ساکن لندن برای کمک به نیروهای نظامی اوکراین در جنگ کنونی 
علیه روسیه، دو فروند هواپیمای جنگی خریده  اســت. محمد ظهور، مولتی میلیونری که با 
خواننده مشهور اوکراینی ازدواج کرده است، در جمع آوری بودجه و کمک مالی از داخل بریتانیا 
و دیگر قسمت های اروپا برای اسکان مجدد پناهجویان مشارکت داشته است. آقای ظهور ۶۶ 
ساله، این هواپیما را که گمان می رود جت جنگنده باشد، پس از مذاکره با مقام های اوکراینی 
خریداری کرد. کاملیا، همسر او در مصاحبه ای با رسانه های اوکراینی گفت که شوهرش ابتدا در 
مورد آشکار کردن کمک های نظامی اش سکوت اختیار کرده بود، اما حالا »ظهور به من چراغ 
سبز نشان داده است که حرف بزنم.« خانم ظهور گفت، علاوه بر هواپیماهای جنگی، شوهرش 
همچنین در حال حاضر در ساخت پروژه ای یک میلیون پوندی برای پناهجویان اوکراینی در 
آلمان شــرکت دارد. دو مقام اوکراینی گفتند که آن ها از برنامه های آقای ظهور برای اهدای 
هواپیماها خبر داشــته اند، اما به دلایل امنیتی و محرمانه بودن موضوع نمی توانســتند وارد 
جزئیات بشوند. آقای ظهور که در دهه 1۹70 از پاکستان با عنوان دانشجو به اوکراین رفته بود، 

بنیان گذار و مالک گروه ایستیل )ISTIL( است. )ایندیپندنت(

   هنرمندان تنه درختان چنار مرده خیابان ولیعصر را به اشیا هنری خیابانی تبدیل کردند. 
نام این پروژه »درختستان« )سرزمین درختان( است و شهرداری تهران آن را برای رنگ آمیزی 

و تراشیدن 88 چنار مرده خیابان ولی عصر کلید زده است. عکس از فاطمه بهرامی، آناتولی 

   |؟؟؟؟؟

   خانم های برگزیده مرحله اول مسابقات درگ قهرمانی کشــور )شتاب( که روز جمعه با 
حضور تماشاگران در پیست اتومبیلرانی مجموعه ورزشی آزادی برگزار شد. عکس از سامان 

ملکی، فارس 

   امانوئل مکرون، رئیس جمهوری فرانسه که نزدیک به چهار هفته پیش برای دومین بار به این مقام انتخاب شد روز جمعه اعضای دولت جدید این کشور 
را معرفی کرد. رئیس جمهوری فرانسه روز دوشنبه گذشته الیزابت بورن را به عنوان نخست وزیر جدید انتخاب کرده بود. در دولت دومین نخست وزیر زن 
در تاریخ فرانسه برخی از وزرای اصلی دولت پیشین در مقام خود ابقاء شده اند. در همین راستا برونو لومر، جرالد دارمنن و اریک دوپون مورتی همچنان 
به عنوان وزرای اقتصاد، کشور و دادگستری فعالیت خواهند کرد.  ژان ایو لودریان، وزیر خارجه فرانسه در دولت قبلی جای خود را به کاترین کولونا، سفیر 
فرانسه در بریتانیا داد. سباستین لوکورنو، وزیر قلمروهای فرادریایی فرانسه در دولت جدید جانشین فلورانس پارلی در مقام وزیر نیروهای مسلح )دفاع( 
شده است. دولت جدید فرانسه در حالی معرفی شد که انتخابات پارلمانی برای تعیین اعضای مجلس ملی سه هفته دیگر برگزار خواهد شد. متحدان امانوئل 
مکرون در صورتی که نتوانند در این انتخابات اکثریت کرسی های مجلس ملی را به دست بیاورند کنترل دولت را از دست خواهند داد. در این صورت امانوئل 
مکرون مجبور به انتخاب نخست وزیری خواهد شد که از حمایت اکثریت نمایندگان مجلس ملی برخوردار باشد. )یورونیوز، عکس از ملاقات مکرون در 

کاخ الیزه با خانم مایا ساندو، رئیس جمهور کشور مولداوی که این روزها در خطر حمله روسیه است(
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ک 
کمی

 
ایلان  ماسک  به آزار   جنسی  متهم شد   

 سهام   تسلا   سقوط    کرد
دردسرهای ثروتمندترین مرد جهان ادامه دارد

ایلان ماســک، میلیاردر آمریکایــی اتهام آزار 
جنســی یکی از خدمــه پــرواز را در یک جت 
اختصاصی در ســال ۲۰۱۶ تکذیب کرد. مجله 
»بیزنس اینســایدر« در گزارشی نوشت شرکت 
»اســپیس ایکس« که متعلق به ایلان ماســک 
است، ۲۵۰ هزار دلار برای جلب رضایت شاکی 
پرونده این آزار جنسی پرداخت کرده است. سهام 
شرکت تسلا در روز جمعه، شش درصد سقوط 
کرد. )و همان طور که در تصویر می بینید میزان 
سقوط در ۵ روز اخیر، ۱3.۵4 درصد بوده است.( 
بر اساس گزارش بیزنس اینسایدر، کسی که ایلان 
ماسک را به آزار جنسی متهم کرده بعد از گرفتن 
پول توافق کرده که از او شــکایت نکند و درباره 
جزئیات این موضوع نیز به رسانه ها چیزی نگوید.

 با این حال این نشریه آمریکایي به نقل از منابعی 
که نامشان فاش نشده و دوســتان این شخص 
معرفی شده اند، نوشته اســت که ایلان ماسک 
در جت خصوصی اش، در هنگامی که این خدمه 
پرواز در حال ماساژ او بوده، ... را به او نشان داده 
اســت. این منبع گفته اســت، ایلان ماسک به 
این خدمه پرواز گفته اســت کــه اگر »کارهای 
بیشتری« انجام بدهد، برایش یک اسب می خرد. 
این خدمه پرواز در نهایت به این نتیجه رســیده 
از آنجا که به درخواست های ایلان ماسک پاسخ 
منفی داده، فرصت های شغلی اش را در شرکت 

اسپیس  ایکس از دست داده است.
اما ایــلان ماســک در توئیتر مدعی شــده که 
این گزارش، با انگیزه سیاســی و بــه قصد ترور 
شخصیت او تهیه شده است.  او در توئیتر نوشته 
است که این گزارش با هدف ضربه زدن به خرید 

توئیتر توسط او منتشر شده است.
نشریه بیزنس اینسایدر نیز در پاسخ به حملات 
ایلان ماسک در بیانیه ای که به رویترز فرستاده 

از محتوای گــزارش دفاع کرده اســت. در این 
بیانیه آمده که گزارش آنها »بر اساس مدارک و 
مصاحبه هایی« است که نویسندگان گزارش به 

دست آورده اند. 
این نخســتین بار اســت که او با چنین اتهامی 
روبه رو می شود و این موضوع می تواند به وجهه او 
آسیبی جدی وارد کند. آقای ماسک اگرچه اتهام 
آزار جنسی را با لحنی بسیار شدید تکذیب کرده، 
اما درباره پرداخت مبلغ ۲۵۰ هزار دلار از سوی 

شرکتش، سکوت کرده است.

  کمک ایلان ماسک به برزیل
 برای مبارزه با جنگل زدایی در آمازون

ایلان ماسک، مدیر عامل »تســلا« و »اسپیس 
ایکــس« روز جمعــه بــا ژائیــر بولســونارو، 
رئیس جمهور برزیل ملاقات و با وی در خصوص 
همکاری های دوجانبه در زمینــه ارائه خدمات 
اینترنتــی و پروژه هــای مشــترک در منطقه 

جنگلی آمازون گفت وگو کرد. این نشســت که 
در اســتراحتگاه مجلل آقای بولسونارو در ایالت 
سائوپائولو برگزار شد از ســوی فابیو فاریا، وزیر 
ارتباطات برزیل سازماندهی شده بود.  به گفته 
فابیو فاریا که خود اواخر ســال گذشته میلادی 
در ایالت تگزاس آمریکا با ایلان ماســک دیدار و 
گفت وگو کرده بود، برزیل به دنبال مشــارکت 
با ثروتمندترین مرد جهان بــرای بهره بردن از 
فناوری های اسپیس ایکس و اینترنت ماهواره ای 
استارلینک است تا از این طریق زمینه دسترسی 
به شــبکه اینترنت در مدارس و مراکز بهداشتی 
واقع در مناطق روســتایی را فراهم کند و یا این 
شبکه را بهبود ببخشد. ارائه خدمات ماهواره ای 
برای رصد مناطــق جنگلی آمازونــی و اجرای 
طرح های مشــترک در زمینه مقابلــه با پدیده 
جنگل زدایــی در ایــن منطقه از دیگــر اهداف 
همکاری دولــت برزیل با ایلان ماســک اعلام 

شده است.

  سایت نگار   

نام عجیب داماد آقای پوتین، دعوت به نافرمانی مدنی در افغانستان و ...
   بریتانیا می خواهد مولداوی را مسلح کند؛ لیــز تراس، وزیر امور خارجه بریتانیا 
می گوید این کشور قصد دارد تسلیحات مدرن به مولداوی بفرستد تا کیشیناو از هرگونه 
تجاوز احتمالی روسیه در امان بماند.  خانم تراس در گفت وگو با روزنامه تلگراف، ضمن 
بیان این مطلب تاکید کرد هدف لندن از این اقدام محافظت از مولداوی در برابر خطراتی 
است که از جانب مسکو این کشور را تهدید می کند. او همچنین اضافه کرد که پوتین 
مصمم به ایجاد »روســیه بزرگ تر« اســت و حتی اگر حمله او به اوکراین به موفقیت 

سریعی دست نیابد، ممکن است مسکو دست به حملات دیگری بزند. )یورونیوز(
   روسیه عرضه گاز به فنلاند را متوقف کرد؛ شرکت گازپروم روسیه رسما تایید کرد 
که صادرات گاز به فنلاند را متوقف کرده است.   به گزارش خبرگزاری رویترز، شرکت 
گازگرید فنلاند هم در بیانیه ای این مســئله را تایید کرده است. در بیانیه این شرکت 
آمده است: »واردات گاز از نقطه ورودی ایماترا متوقف شده است.« ایماترا نقطه ورود 
گاز روسیه به فنلاند است.  فنلاند می گوید به جای تامین گاز از طریق روسیه، از طریق 
شبکه گاز استونی نیازهای خود به انرژی را تامین خواهد کرد. روسیه تاکنون ۵ درصد 

از نیاز گاز فنلاند را تامین می کرد. )یورونیوز(
   تقدیر رهبر کره شمالی از روند مبارزه با همه گیری کووید-۱9؛ پیونگ یانگ که 
بعد از تاخیری حدودا ۲ ساله ورود ویروس کرونا  را اعلام کرده حالا می گوید دست کم 
۲۱۹ هزار و سی نفر تا عصر روز جمعه علائم تب را تجربه کرده اند و با این حساب تعداد 
کل بیماران در این کشور به ۲4۶ هزار و ۶4۰ نفر افزایش یافته است. خبرگزاری رسمی 
کره شــمالی همچنین می گوید تاکنون تعداد قربانیان به ۶۶ نفر رسیده است. با این 
حال این خبرگزاری نگفته جواب تست کرونای چه تعداد از این افراد مثبت بوده است.  
خبرگزاری رسمی کره شــمالی گزارش داده که کیم جونگ اون، رهبر این کشور روز 
شنبه در جلسه ای با اعضای سیاسی حزب کارگر وضعیت بیماری کووید-۱۹ را بررسی 
کرده و واکنش های صورت گرفته در مقابل این بیماری را طی ۹ روز اخیر مورد ارزیابی 
قرار داده است.  کیم از مقام های دولتی به دلیل پیشرفت مثبت در کمپین ضد ویروس 
تقدیر کرده اما در عین حال خواستار تعدیل و بهینه سازی مداوم سیاست ها برای بالاتر 

بردن درصد پیروزی در نبرد علیه همه گیری شده است. )یورونیوز(
   رئیس جمهور سابق افغانستان: مجریان زن دســتور طالبان را اجرا نکنند؛ 
حامد کرزی، رئیس جمهور ســابق افغانســتان در مصاحبه ای با کریســتین امانپور، 
گزارشگر سی ان ان در اقامتگاهش در کابل، در مورد فرمان اخیر طالبان که به مجریان 
زن تلویزیون افغانستان و سایر زنان در تلویزیون ها دستور داده است که صورت خود را 
بپوشانند، اظهارنظر کرد و گفت: زنان گوینده خبرها نباید از این دستور اطاعت کنند 
و طالبان باید این تصمیم را لغو کند، هر کسی که آن را گرفته باشد. این به افغانستان 
و شهرت آن ضربه می زند. آقای کرزی همچنین گفت که پوشیدن صورت و )چادری( 
برقع سنت افغانستان نیست، سنت برخی کشورهای دیگر است و ربطی به حجاب ندارد. 
وزارت امر به معروف و نهی از منکر طالبان در واکنش به سخنان کرزی در توئیتر آقای 
کرزی را متهم کرد که در ۲۰ سال گذشته برای خوشحال ساختن خارجی  ها خواهان هر 
نوع آزادی برای خواهران افغان بود و برای آن زمینه سازی می کرد، اما همسر خودش در 

هیچ رسانه ای آن طوری که از دیگران می خواست ظاهر نشد. )بی.بی.سی.(

  آیا پوتین در مونیخ نواده ای دارد؟ بر اساس سوابق و اطلاعات پروازی جمع آوری 
شــده توســط گاردین و اشــپیگل، کاترینا تیخونوا، دختر دوم ولادیمیر پوتین بین 
سال های ۲۰۱۷ تا ۲۰۱۹ میلادی بیش از پنجاه بار به شــهر مونیخ در جنوب آلمان 
پرواز کرده است. این ســفرها آنگونه که در این گزارش ادعا شــده با پروازهای چارترِ 
تحت سفارش دولت انجام شده و کارکنان سرویس های امنیتی دفتر ریاست جمهوری 
روسیه نیز دختر ولادیمیر پوتین را در این سفرها همراهی کرده اند. در میان اسناد لو 
رفته مرتبط با تعدادی از پروازهای انجام شده میان مسکو و مونیخ در بهار سال ۲۰۲۰ 
میلادی، پاسپورت یک دختر دو ساله که احتمالا نوه پنهان نگاه داشته شده ولادیمیر 
پوتین بوده به همراه پاسپورت ایگور زلنسکی، مدیر ســابق »باله ایالتی« شهر مونیخ 
نیز شناسایی شده اســت. در این گزارش آمده است که به احتمال زیاد آقای زلنسکی 
شــریک زندگی کاترینا تیخونوا، دختر ولادیمیر پوتین و پدر فرزند وی اســت. ایگور 
زلنسکی ۵۲ ساله به رغم مشابهت نام فامیلی هیچ پیوندی با رئیس جمهوری اوکراین 

ندارد. )یورونیوز(
   چه خبر از آبله میمون؟ همزمان با جلسه سازمان بهداشت جهانی درباره شیوع آبله 
میمون، وزیر بهداشت بریتانیا اعلام کرد که این کشور کار انبار کردن واکسن آبله را آغاز 
کرده است. از زمانی که نخستین مورد ابتلا به آبله میمون در اروپا کشف شد، دو هفته 
گذشته است اما در همین مدت تعداد مبتلایان به ۱4۷ نفر افزایش یافته و این بیماری 
در ۱3 کشور مختلف دیده شده اســت. بیماری آبله میمون، واکسن مخصوص خود را 
ندارد، اما سازمان بهداشت جهانی می گوید که واکسن آبله تا ۸۵درصد برای حفاظت 

در برابر آبله میمون کارآیی دارد. )بی.بی.سی.(
  3 شهید در حمله موشکی اسرائیل به جنوب دمشــق؛ وزارت دفاع سوریه از 
حمله موشکی اســرائیل به مناطقی در جنوب دمشق خبر داد که باعث شهادت 3 تن 
شد. خبرگزاری رسمی ســوریه )ســانا( به نقل از یک منبع نظامی سوریه ای خبر داد 
که نیروهای پدافند هوایی ســوریه با اهداف متخاصم در آسمان سوریه مقابله و اکثر 
موشک های آنان را منهدم کرده اســت. به گزارش »الجزیره«، ساکنان منطقه جنوب 
دمشق تأکید کرده اند که این حمله اطراف فرودگاه بین المللی دمشق را هدف قرار داده 
و چند موشــک نیز به اطراف بلندی های المانع در نزدیکی روستای کسوه در جنوب 
پایتخت سوریه اصابت کرده است. ســوریه رسما اعلام کرده که این حملات از منطقه 
جولان اشغالی انجام شده است. در این راســتا، دیده بان حقوق بشر سوریه تأکید کرد 
که در این عملیات 3 افسر نظامی جان باخته و 4 نظامی نیروی هوایی ارتش سوریه نیز 
زخمی شده اند. این هشتمین حمله اسرائیل به خاک سوریه در سال ۲۰۲۲ و دومین 

حمله در ماه جاری میلادی است. )میدل ایست نیوز(
  شهادت یک جوان فلسطینی در حمله اســرائیل به اردوگاه جنین؛ وزارت 
بهداشت فلسطین صبح شــنبه اعلام کرد که در حمله نیروهای اسرائیلی به اردوگاه 
جنین یک جوان ۱۷ ســاله به شهادت رسید و یک جوان ۱۸ ســاله نیز زخمی شد. با 
شهادت این جوان فلســطینی، شمار شــهدای جنین از ابتدای سال جاری به ۲۰ نفر 
افزایش یافت. دو نفر از این شهدا از جوانانی بودند که دو عملیات شهادت طلبانه را در 

تل آویو انجام دادند. )میدل ایست نیوز(

رامتین لطیفی | همه چیز از چهارشنبه و گزارش 
جنجالی نیوزویک شروع شد. خبرنگار نیوزویک 
در گزارش خود نوشت نتایج یک تحقیق و استفاده 
از یک ربات که کارش راستی آزمایی است نشان 
می دهد بیش از 4۹.3 درصــد از دنبال کنندگان 
حساب رسمی جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا در 
توئیتر جعلی هســتند. اکنون  حساب رسمی جو 
بایدن در توئیتر حدود ۲۲.4 میلیون دنبال کننده 
دارد. با حساب گزارش نیوزویک، حساب کاربری 
بیش از ۱۱ میلیون دنبال کننده صفحه جو بایدن 
جعلی هســتند. حســاب جعلی به حسابی گفته 
می شود که یا توسط ربات ها ساخته و اداره می شود 
و یا غیرفعال و صوری اســت. این خبر در اردوگاه 
راســت های افراطی که به خون بایدن تشــنه اند 
طوفان مهیبی به راه انداخت. فریادهای این افراد 
که با چاشنی صورت های گداخته شان همراه بود، 
بر این نکته تاکید می کرد که دنبال کنندگان قلابی 
بایــدن در توئیتر همان رای دهنــدگان نامرئی و 
قلابی وی در انتخابات هستند و حالا پر واضح است 
که در انتخابات ریاست جمهوری تقلب شده است. 
این طوفان پس از عبور از حلقه ترامپیســت ها و 
محافظه کاران حزب جمهوری خــواه، خود را به 
ایلان ماسک رســاند. باید یادآوری کرد که طی 
هفته گذشته ایلان ماسک، مالک اسپیس ایکس 
و تســلا که ثروتمندترین فرد جهان هم هست با 
اعلام خرید شــبکه اجتماعی توئیتر به قیمت 44 
میلیارد دلار در صدر اخبار قرار داشت اما چیزی از 
اعلام این قرارداد توسط طرفین ماجرا نگذشته بود 
که آقای ماسک تصمیم گرفت امضای این قرارداد 
را به تعویق بیاندازد. نکته ای که ذهن ماســک را 
درگیر کرده بود تعداد حقیقی و نزدیک به واقعیت 
حساب های جعلی در این شــبکه اجتماعی بود. 

مدیران شبکه اجتماعی توئیتر در قرارداد خود با 
ماسک ادعا کرده اند که تعداد حساب های جعلی 
کمتر از ۵ درصد کل حســاب های فعال است اما 
ماسک با بهره گیری از ربات های مختلف تخمین 
می زند این رقم تا ۲۰ درصد کل حساب های فعال 
را تشــکیل دهد و تعداد حقیقی این حســاب ها 
در قیمت قرارداد نهایی با توئیتر تاثیر مســتقیم 
دارد. حال با گزارش نیوزویک خون ماسک دوباره 
به جوش آمده و خواهان توضیــح متقن و مدلل 

مدیران توئیتر است. 
در همین گیر و دار بود که خبر رسید نتایج بررسی 
این ربات از دنبال کنندگان صفحه رسمی دونالد 
ترامپ که چندی پیش توســط توئیتر بسته شد 
نشان می دهد که 4۲.۲ درصد از دنبال کنندگان 
حســاب ســابق رئیس جمهور ســابق نیز جعلی 
هستند. گفتنی اســت دونالد ترامپ تا زمانی که 
در توئیتر حضور داشــت بیــش از ۸۸.۹ میلیون 
دنبال کننده داشــت و اگر 4۲.۲ درصــد از این 
حساب ها جعلی باشند یعنی بیش از 3۷ میلیون 
حســاب جعلی صفحه ترامپ را دنبال می کردند. 
از این رو بســیاری در صحت و ســقم ماجرا شک 
کردند و سناریوهای مختلف را جهت بررسی روی 

میز گذاشتند. 
متهم شماره اول ایلان ماسک است. ماسک در نظر 
داشت با فروش سهام تسلا، ســرمایه لازم جهت 
پرداخت مبلغ قرارداد با توئیتــر را تامین کند اما 
در همین حال سهام تســلا با افت و کاهش ارزش 
روبه رو شد و ماســک به دنبال راهی بود تا ارزش 
سهام توئیتر را برای تغییر در مبلغ قرارداد کاهش 
دهد. بنابراین با شــایعه پراکنی در مــورد تعداد 
حســاب های جعلی و عدم امضای نهایی قرارداد، 
زهر خودش را ریخت و سبب شد تا ارزش هر سهم 

توئیتر مقدار قابل توجهی افت کند. 
متهم بعدی مدیران توئیتر هســتند که ســعی 
داشتند با لاپوشــانی تعداد حساب های جعلی را 
کمتر از چیزی که بود نمایــش دهند. اما به گفته 
پاراگ آگــراوال، مدیر اجرایی توئیتــر، مبارزه با 
حساب های جعلی یک کار مســتمر و همیشگی 
اســت و نمی توان این جنگ را در لحظه خاص به 
پایان رســاند. به گفته او روزانه بیش از ۵۰۰ هزار 
حساب جعلی شناسایی و بسته می شوند و تعداد 
حســاب های جعلی منعکس شــده در رسانه ها 

حقیقت ندارد.
با ورود رند فیشــکین به بحث، تــا حدودی گرد 
و غبارها خوابیــد و قضیه بــرای تمامی طرفین 
دعوا قابل فهم تر شــد . گفتنی اســت فیشــکین 
یکی از ســازندگان ربات های جنجالی شناسایی 
حساب های فیک است که »اســپارک تورو« نام 
دارد. او می گویــد بــه احتمال قوی اســتفاده از 
نســخه رایگان این ربات، نتایج چندان دقیقی به 
دست ندهد. فیشکین طرز کار نسخه رایگان این 
ربات را این گونه تشــریح کرد که ابتدا ۱۰۰ هزار 
دنبال کننده اخیر هر حساب شناسایی می شوند 
و ســپس به صورت تصادفی ۲ هزار حساب از این 
۱۰۰ هزار برای ســنجش میزان اصالت انتخاب 
می شوند. او درباره نســخه غیر رایگان این ربات 
نیز توضیح داده و گفته است که بررسی و  تحلیل 
نتایج وضعیت دنبال کنندگان هر حساب کاربری، 
هفته ها به طول می انجامد و آن ها تا کنون وضعیت 
دنبال کننــدگان صفحه رســمی رئیس جمهور 
آمریکا، جو بایدن را بررســی نکرده اند اما بررسی 
صفحه ایلان ماسک و دونالد ترامپ نشان می دهد 
که آن ها تعداد بسیاری دنبال کننده جعلی دارند و 

نباید کاسه داغ تر از آش شوند.

مدل های مشهور چقدر درآمد دارند؟
 پنج مورد از پردرآمدترین مدل ها در ۱۲ ماه گذشته را با هم  مرور کنیم:

5  جی جی حدید: 9 میلیون دلار
جی جی حدید، سوپر مدل فلسطینی-هلندی ۲۷ ساله و خواهر بزرگ تر بلا 
حدید است که ثروتی حدود ۲9 میلیون دلار دارد. او تمام این پول را از شغل 

مدلینگ و نمایش های مد، قرارداد و همکاری با نشان تجاری میبی لاین و 
همچنین همکاری با ویکتوریا سیکرت )با درآمد سالانه یک میلیون دلار(  

کسب کرده است. 

4   رزی هانتینگتون وایتلی: 9 میلیون دلار
این مدل بریتانیایی، ثروتی بالغ بر 3۰ میلیون دلار دارد که از شغل مدلینگ 

و خط تولید لباس   زنانه او در همکاری با خرده فروشی مارکس  اند اسپنسر 
بوده است. البته این همکاری، به تازگی تولید عطر و لباس شنای این مدل و 

بازیگر مشهور را نیز پوشش می دهد. هانتینگتون وایتلی در دورانی که اولین 
فرزندش را باردار بود، خط تولید لوازم آرایشی اش را با عنوان Rose Inc به 
راه انداخت که این کار به معنی درآمدی مضاف بر همکاری و مدلینگ برای 

نشان های تجاری مشهوری مانند رالف لورن و بلومینگ دیلز بود. 

3    کارا دلوین: ۱9 میلیون دلار
این سوپر مدل بریتانیایی که از ابتدا در خانواده ای ثروتمند متولد شده 
و رشد یافته است، بیش از 3۷ میلیون دلار در حساب بانکی اش دارد. از 

زمان امضای قرارداد با استورم  منیجمنت در سال ۲۰۰9، دلوین با بسیاری 
از نشان های تجاری مطرح دنیا، ازجمله فندی، دولچه گابانا، شنل و لویی 

ویتون همکاری داشته است. او در سال های ۲۰۱۲ و ۲۰۱۴ در رویداد جوایز 
مد بریتانیا، عنوان مدل سال را کسب کرد.

2   آدریانا لیما: 3۰ میلیون دلار
ثروت این سوپر مدل برزیلی، بیش از 9۵ میلیون دلار تخمین زده می شود و 
بیشتر این مبلغ از همکاری با ویکتوریا سیکرت   تجاری بین سال های ۱999 

تا ۲۰۱۸ بوده است. 

1   کندال جنر: ۴۰ میلیون دلار
بیشتر ثروت این مدل ۲۶ ساله از همکاری با نشان های تجاری خوش نامی 

چون فندی، مارک جیکوبز و استه لادر و صد البته پست های او در 
صفحه های اجتماعی  نشات می گیرد. او با داشتن بیش از ۲۰۰ میلیون 

دنبال کننده در اینستاگرام، برای هر پست مبلغی حدود ۷۰۰ هزار دلار 
دریافت می کند. )ایندیپندنت(
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  کیوسک

عرب نیوز، چاپ جده، ادامه تنش میان 
فلسطینی ها و اسرائیلی ها را به عنوان 
عکس یک خود انتخاب کرده است. 

خروج نیروهای روسیه از خارکیف، در 
شمال روسیه، به گفته رئیس سرویس 

اطلاعاتی اوکراین، تیتر یک روزنامه وال 
استریت ژورنال شده است. 

   ینگه دنیا

پادشاه   واقعا   لخت   است
آیا نیمی از دنبال کنندگان بایدن و ترامپ در توئیتر فیک هستند؟

بیشترین میزان درصد واکسیناسیون  بیشترین میزان تعداد واکسیناسیون
 )میلیون نفر(

بیشترین میزان افزایش متوفی  
)۲۰ مه(

بیشترین میزان افزایش مبتلا 
)۲۰ مه(

3۲۱.۶۱ کوبا ۱۰۰۱ هند ۲44 آمریکا ۲۶۸3۸۰ کره شمالی

۲۸۷.۱۲ شیلی ۲۵۸.۰4 آمریکا ۱4۵ آلمان ۹۸۶۶۵ آمریکا

۲۵۷.۷4 سنگاپور ۱۹۹.۸ اندونزی ۱۰4 برزیل ۸۵۷۲۸ تایوان

۲33.۲۸ چین ۱۸3.۲۵ برزیل ۱۰۱ اسپانیا 4۹۹۲۱ استرالیا

۲۰4.۲۶ برزیل ۱34.۸۲ پاکستان ۹۶ روسیه 4۰۶۵۱ آلمان

طنز با مخالفت ترکیه با عضویت 
فنلاند و سوئد در ناتو. اسم 
ترکیه با معادل بوقلمون در 

انگلیسی یک املا دارد و در 
اینجا اردوغان، رئیس جمهور 

ترکیه، به یک بوقلمون تشبیه 
شده که صدای مخالفت 

سرمی دهد. 
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